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روزنامه

 »انا لله و انا الیه راجعون«
و  عصمت  بیت  اهل  عزای  اندوه  و  حزن  ایام  در 
طهارت )علیهم السلام(، خبر درگذشت مبارز نستوه و 
پیشكسوت نهضت اسلامی، ابوالشهید مرحوم "حاج 

محمد عرب" موجب تأسف و تأثر گردید.
از  و  برجسته  های  چهره  جزء  دلسوز  مجاهد  آن 
جمهوری  نظام  اخلاص  با  و  كوش  سخت  خادمان 
اسلامی بود كه سالیان متمادی از عمر پرثمر خود 
را در راه اعتلای انقلاب اسلامی و خدمتگزاری در 
سنگرها و عرصه های مهم سیاسی واجتماعی از جمله 
در دستگاه دیپلماسی كشور مصروف داشته و رجاء 
واثق دارم تلاش های صادقانه و خدمات ارزشمند آن 

مرحوم نزد ایزد منان محفوظ و مأجور خواهد ماند.
به  را  فرهیخته  عزیز  این  جانسوز  فقدان  اینجانب 
خانواده محترم و دوستان و همرزمان ایشان تسلیت 
عرض نموده، از درگاه خداوند متعال برای آن مرحوم 
سالار  و  سید  با  همنشینی  توفیق  و  درجات  علو 

شهیدان و فرزند شهیدشان و برای بازماندگان معزز 
صبر و بردباری مسألت دارم.

بهرام سرمست
استاندار قم

پیام استاندار قم به مناسبت درگذشت
 مرحوم حاج محمد عرب

آگهی مزایده) نوبت اول(

سازمان زیبا سازی شهرداری قم

سازمان زیبا سازی شهرداری قم

 vip در نظر دارد امتیاز ساخت و نصب و بهره برداری تعدادی از فضایی تبلیغاتی ایستگاهای
اتوبوس  را به مدت 3  سال از طریق برگزاری مزایده به بخش خصوصی واگذار نماید. لذا از كلیه 
كانون های تبلیغاتی واجد شرایط دعوت به عمل می آید از تاریخ نشر آگهی نوبت دوم به مدت10 
روز و تا پایان ساعت اداری مورخ 1399/06/29 جهت ارائه پیشنهادات به سازمان زیباسازی 
شهرداری قم اداره حقوقی و امور پیمانها  واقع در خیابان آذر كوچه شماره 25 ساختمان زیباسازی 
مراجعه و یا جهت دریافت اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 025-37701512 داخلی 304 تماس 
حاصل فرمائید ضمناً سازمان در رد یا قبول هریک از پیشنهادات مختار بوده و هزینه آگهی بر عهده 

برنده مزایده خواهد بود.
تاریخ نوبت دوم 1399/06/19 

قدیمی  یاور  و  یار  و  ملت  خادم  ارتحال  خبر 
انقلاب، امام )ره( و رهبری معظم مدظله العالی، 
ابوالشهید حاج محمد عرب، موجب تأسف و 

تألم گردید.
در  و  حیات  زمان  در  ایشان  ارزنده  خدمات 
عرصه های سیاسی، فرهنگی و اجتماعی برای 
ملت ایران و به ویژه مردم ولایتمدار قم بر هیچ 
كس پوشیده نیست و اجر و ثواب این خدمات 
بدون شک برای ایشان باقیات الصالحاتی است 

ماندگار در روز جزا.
پس  تاریخ  در  كه  می بالد  خود  بر  شهرداری 
پربركت  وجود  با  اسلامی،  انقلاب  پیروزی  از 
ایشان نهال این نهاد خدمتگزار در نظام مقدس 
جمهوری اسلامی جانی تازه گرفت و توانست 
ارائه خدماتی مانا و ماندگار در شهر  بسترساز 

كریمه اهل بیت )سلام الله علیها( باشد.
دوره  اولین  در  ایشان  مؤثر  حضور  همچنان 
شورای اسلامی شهر مقدس قم و خدماتی كه 
در شكل گیری این نهاد برخاسته از نظر مردم 

شورای  از  دوره  چندین  از  بعد  نیز  داشته اند 
اسلامی شهر، همچنان نقشه راهی برای تداوم 
حركت شهروندمدارانه در مدیریت شهری بوده و 

خواهد بود.
مخلصانه  و  مجدانه  دلسوزانه،  تلاش های 
مرحوم حاج محمد عرب، مبداء و منشاء بسیاری 
از تحولات و اقدامات در مسیر رشد و تعالی كشور 

و نظام مقدس جمهوری اسلامی بوده است.
در  فداكار،  و  دلسوز  شهیر  این  گذشت  در 
اباعبدالله  سیدالشهدا  حضرت  عزاداری  ایام 
از ارادت ایشان  الحسین)علیه السلام( نشانی 
و تأسی به اهل بیت عصمت و طهارت دارد و 
ان شاالله در كنار فرزند شهیدش در درگاه الهی 

محشور باشند.
ضمن عرض تسلیت این مصیبت سخت، برای 
خانواده معزز آن عزیز از دست رفته نیز صبر الهی 

مسئلت داریم.
سید مرتضی سقائیان نژاد؛شهردارقم
عبداله جلالی؛ رییس شورای  شهرقم

پیام تسلیت شهردار و رییس شورای اسلامی شهرقم
به مناسبت ارتحال ابوالشهید حاج محمد عرب

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم با بیان اینکه متأسفانه 
تعداد روزهای آلوده در شهر قم به ویژه در روزهای سرد سال در 
حال افزایش است، نیاز شهر قم به حداقل 10 ایستگاه سنجش 
آلودگی هوا را مورد توجه قرار داد و گفت: با توجه به کمبود شدید 
اعتبارات در اداره کل، طی سال های گذشته فقط یک ایستگاه 
اعتبارات  و  شده  اضافه  پیشین  سنجش  ایستگاه  دو  به  جدید 
موجود برای نگهداری و بروزرسانی سه ایستگاه موجود نیز ناکافی 

است. سید رضا موسوی مشکینی ضمن گرامیداشت نام و یاد

 مدیرکل آموزش و پرورش قم گفت: از روز شنبه 1۵ شهریورماه 
2۷3 هزار دانش آموز قمی سال تحصیلی جدید را به دلیل قرار 
داشتن قم در وضعیت کرونایی به صورت مجازی آغاز خواهند 
و  کرد. حمیدرضا شیخ الاسلام روز سه شنبه در حاشیه سی 
چهارمین اجلاسیه آموزش وپرورش که به صورت ویدیو کنفرانس 
و با سخنرانی رهبری معظم انقلاب و وزیر آموزش پرورش برگزار 
شد، در گفت وگو با خبرنگاران، افزود: آموزش وپرورش قم برای سه 

وضعیت متفاوت قرمز، زرد و سفید کرونایی تمهیدات لازم

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم :

شهر قم به ۱۰ ایستگاه سنجش 
آلودگی هوا نیازدارد

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم خبرداد:

آغاز سال تحصیلی جدید ازشنبه 
به صورت مجازی 
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حسن غفوری فرد:

 مدرک گرایی غیرعلمی آفت مدیریت کشور است

سخنگوی دولت :

فشار حداکثری در حال تبدیل 
شدن به فشار بر خود آمریکاست

رهبر معظم انقلاب در ارتباط تصویری با مدیران و روسای  آموزش و پرورش :

عزاداری امسال در تاریخ 
کشور ماندگار شد

7

2

7

8

معلمان، افسران سپاه پیشرفت کشور هستند 
 امارات متحده عربی به دنیای اسلام خیانت کرد

مسئولی مردمدار؛سیاستمداری منصف 

»محمدعرب«
مرد خستگی ناپذیر

خداحافظ خادم سخت كوش وبا اخلاص نظام 
مدیرحوزه های علمیه كشور:

مرحوم عرب از پیشگامان نهضت اسلامی بود
محمدجواد ظریف :

عرب ازمدیران برجسته وزارت امورخارجه بود

1عراقچی ادعای زنوزی را تکذیب کرد

 

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم از اجرای طرح 
ساماندهی افراد جمع آوری کننده زباله ها در سطح شهر قم خبر داد. سید محسن 
میرهادی با اشاره به برگزاری جلسات متعدد برای ساماندهی کارگران ساختمانی 
و کارگران فصلی، اظهار داشت: برنامه ریزی هایی در این زمینه صورت گرفته و سه 
مکان برای ساماندهی کارگران فصلی در نظر گرفته شده است. مدیرکل هماهنگی 
و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم با بیان اینکه برخی از دستگاه ها نیز در 

این زمینه موظف بوده و باید خدمات به این کارگران ارائه دهند، ابراز کرد: 

 سرپرست روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم با اشاره 
به صف طویل خودروها برای استفاده از گاز مایع در این استان،  گفت: استفاده 
خودروها از گاز مایع ناایمن است و این سوخت فقط مصارف خانگی و صنعتی دارد 
و در سبد مصرف خودرویی نمی باشد. محمدحسین گلاب افزود: سوخت ال پی 
جی)گاز مایع( مربوط به بخش خانواری است که از گاز طبیعی بهره مند نیستند و یا 
صنوفی مانند ایزوگام کارها که با این نوع گاز کار می کنند، است. وی با اشاره به این که 
2 هزار خانوار قمی از گاز طبیعی محروم هستند، اضافه کرد: ماهانه به طور میانگین

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم :

طرح ساماندهی زباله گردها اجرا می شود
سرپرست روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم:

استفاده خودروها از گاز مایع غیرمجاز است
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سخنگوی دولت با بیان این که رژیم آمریکا به طور مستقل 
هرچه توان برای تحریم داشته به کار بسته است، گفت: آمریکا 
ابزار تحریم جدید برای استفاده در چنته ندارد. در نقطه تلاقی 
اراده ملی از یک سو و انزوای جهانی آمریکا از سویی دیگر، 

فشار حداکثری در حال تبدیل شدن فشار به خود آمریکا است. 
»علی ربیعی« روز سه شنبه در نشست خبری با اصحاب رسانه 
ایام محرم هر ساله فرصت  ایام محرم افزود:  ضمن تسلیت 

بی نظیری برای درس آموزی از فرهنگ حسینی نه تنها برای

رئیس مركز تحقیقات اسلامی مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینكه امروزه 
زبان مقتل، قوی ترین زبان و محكم ترین تعبیر برای ذكر مصائب اهل بیت 
عصمت و طهارت)ع( است، گفت: مداحان با آموختن مقتل خوانی، هنرمندانه 

آن را در جامعه ادا كنند. 
به گزارش مركز تحقیقات اسلامی مجلس، آیت الله احمد مبلغی دوشنبه شب 
در سخنانی پیرامون حماسه عاشورای حسینی  افزود: نوحه ها و روضه ها خوب 
است ولی هیچ چیز جای مقتل را از حیث استحكام، تاثیرگذاری و استواری 
نمی تواند بگیرد، ممكن است در نوحه ها و روضه ها گاهی مباحثی كم و زیاد 

شود، ولی در مقتل صحت، استواری و استحكام نهفته است.
وی ادامه داد: مداحان ما می توانند هنرمندانه مقتل را به زبانی بگویند كه در 

برانگیختن احساسات و  عواطف نقش اساسی داشته باشد.
  عضو مجلس خبرگان رهبری با اشاره به دو شیوه مقتل خوانی گفت: شیوه 
اول مقتل خوانی رایج است كه در آن، مقتل به صورت كامل ارائه می گردد، دوم 

اینكه می توان مقتل را به صورت موضوعی نیزبیان كرد، یعنی ما یک موضوع را 
در مقتل از ابتدا تا به انتها مرور و ارائه كنیم.

 وی ادامه داد: به نظر می رسد به دلیل زمان بر بودن شیوه اول، بهترین روش 
مقتل خوانی موضوعی است، افزون بر این كه این نوع مقتل خوانی ما را با 

مفاهیم و اضلاع وقایع روز عاشورا به صورت ویژه آشنا می سازد.
استاد حوزه علمیه گفت: اگر بخواهیم چند موضوع را به عنوان مثال برای 
مقتل موضوعی ارائه كنیم می توان به مواردی مانند مقتل بكاء الحسین )موارد 
گریستن امام حسین علیه السلام در روز عاشورا(، مقتل الماء  و العطش ) آب 
در روز عاشورا و موارد تشنگی و حالات مربوط به تشنگی اهل بیت عصمت(، 
مقتل الشجاعة والرجز، ) مقتل شجاعت و رجز های یاران امام(،  مقتل وقوف 
الامام عند الشهداء )حضور امام در نزد  یاران خود به هنگام شهادت(،  مقتل 
الخیام )خیمه ها از آغاز تا انتها(، مقتل شباب كربلا ) مقتل یاران جوان امام (  

و ... اشاره كرد.

رئیس مرکز تحقیقات اسلامی مجلس:

مقتل، قوی ترین زبان جهت انتقال وقایع عاشورای حسینی است



چهار شنبه -دوازدهم شهریور ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 25106

 
رهبر معظم انقلاب اسلامی، معلمان را »افسران 
سپاه پیشرفت كشور« خواندند و بر ضرورت تربیت 
انسان های مؤمن، خردمند، اندیشمند، دانشمند 
و دارای اخلاق اسلامی در این دستگاه بسیار مهم 

تأكید كردند.
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام 
رهبر  خامنه ای  الله  آیت  حضرت  رهبری؛  معظم 
در  )سه شنبه(  اروز  صبح  اسلامی  انقلاب  معظم 
ارتباط تصویری با وزیر، معاونان، مدیران و رؤسای 
وزارت آموزش و پرورش در سی و چهارمین اجلاس 
آموزش و پرورش، با تشكر صمیمانه از مردم برای 
عزاداری پر شور حسینی و حركت عظیم معنوی 
همراه با رعایت دستورالعمل های بهداشتی، معلمان 
را »افسران سپاه پیشرفت كشور« خواندند و با تأكید 
خردمند،  مؤمن،  انسان های  تربیت  ضرورت  بر 
در  اسلامی  اخلاق  دارای  و  دانشمند  اندیشمند، 
این دستگاه بسیار مهم گفتند: سند تحول آموزش و 
پرورش باید با تبیین صحیح و تنظیم و اجرای برنامه 
افرادی  پرورش چنین  زمینه ساز  جامع عملیاتی، 

شود.
 ایشان با تسلیت سالروز شهادت امام سجاد )ع(، 
حركت عظیم حضرت زینب)س(، امام سجاد)ع( را 
قیام به معنای حقیقی كلمه خواندند و افزودند: پس 
از قیام حسینی در عاشورا، قیام زینبی ابعاد مختلف 
حادثه عاشورا و شهادت حضرت سیدالشهدا را برای 

بشریت تثبیت و ماندگار كرد.
رهبر انقلاب، سوگواری ملت در دهه اول محرم 
و  دانستند  كشور  تاریخ  در  پدیده ای  را  امسال 
از  ناشی  شدید  محدودیت های  وجود  با  افزودند: 
كرونا، مردم، گویندگان و مرثیه خوانان، ضمن حفظ 
شور حسینی و تشكیل مجالس عظیم و معنوی، 
دستورالعمل ها را رعایت كردند كه به عنوان یک مُرید 

اهل بیت، صمیمانه از همه عزیزان تشكر می كنم.
حضرت آیت الله خامنه ای همچنین با تشكر از 
زحمات چند ماه اخیر مجموعه آموزش و پرورش 
و گزارش خوب وزیر گفتند: برنامه ریزی و اقدامات 
این مجموعه پس از شیوع كرونا بی سابقه بود چون 
تجربه ای در این زمینه نداشتیم كه از همه قدردانی 

می كنم.
ایشان در محور اصلی سخنانشان، منطق و هدف 
انسان  »تربیت  را  دنیا  همه  در  پرورش  و  آموزش 
شایسته« خواندند و افزودند: البته با توجه به تعاریف 
نوع  انسان شایسته در مكاتب مختلف،  گوناگون 

آموزش ها و پرورش ها  متفاوت می شود.
رهبر انقلاب افزودند: در نظام اسلامی  برونداد و 
حاصل 12 سال تعلیم و تربیت كودكان و نوجوانان 
و جوانان باید تربیت انسان های مؤمن، خردمند، 
متفكر و اندیشمند، دانشمند، با نظم، با انصاف، 
انسان های  و در یک كلمه  دارای اخلاق اسلامی 

مجاهد و اهل عمل باشد.
لزوم ترمیم و بروزرسانیِ سند تحوّل بنیادین 

آموزش و پرورش 
حضرت آیت الله خامنه ای با طرح این سؤال كه 
برای تربیت چنین انسان هایی، دستگاه آموزش و 
پرورش باید چه ویژگی هایی داشته باشد، افزودند: 
برای تحقق منطق و هدف انسان سازی، آموزش و 
پرورش به عنوان لشكر عظیم فرهنگی نیازمند زیر 

بنای مستحكم و تحول بنیادی است.
رهبر انقلاب با اشاره به گذشت ۹ سال از تنظیم 
سند تحول آموزش و پرورش افزودند: در این سند 
اهداف كلان و راهبردهای كلی مشخص شده است 
كه باید بر اساس سیاست ها، برنامه اجرایی تنظیم 

شود.
ایشان افزودند: برنامه اجرایی سند تحول با وجود 
تلاش های دولت های مختلف هنوز به طور كامل 
تنظیم نشده است كه شورایعالی آموزش و پرورش 
و مدیریت كلان آن باید این مسئولیت را انجام دهند.
با نگاه  رهبر انقلاب  ترمیم دوره ای سند تحول 
تكمیلی را از مفاد سند تحول و وظیفه شورایعالی 
مسئولان  افزودند:  و  خواندند  فرهنگی  انقلاب 

آموزش و پرورش، این موضوع را پیگیری كنند.
شاخص های  »تعیین  و  »زمان بندی«  ایشان 
تحول  سند  اجرای  جامع  برنامه  در  را  پیشرفت« 
ضروری خواندند و افزودند: برنامه جامع باید متقن و 

در بردارنده همه اهداف سند تحول باشد.
تبیین صحیح سند  الله خامنه ای  آیت  حضرت 
تحول را هم مهم دانستند وگفتند: سند تحول باید 
و  به روشنی  پرورش،  و  آموزش  برای همه سطوح 
جذاب تبیین شود تا همه مدیران و معلمان برای 

اجرای دقیق آن انگیزه پیدا كنند.
عناصر  را  معلمان  اسلامی،  انقلاب  رهبر 
تعیین كننده در دستگاه عظیم فرهنگی آموزش و 
پرورش خواندند و با تأكید بر لزوم صیانت از شأن 
و نقش معلمان گفتند: معلمان به معنای واقعی 
افسران سپاه پیشرفت كشور هستند و حفظ شأن و 
جایگاه معلم در درجه اول به عهده خود آنان است 
و هر معلمی باید این احساس را داشته باشد كه او 

آینده ساز است.

و  آموزش  افزودند:  خامنه ای  الله  آیت  حضرت 
پرورش نیز باید از شأن و جایگاه معلمان حمایت 
كند و این هدف باید با كمک مجلس و دستگاههای 
مرتبط همچون سازمان برنامه و بودجه محقق شود.

پرورش  و  آموزش  به  نگاه  كردند:  تأكید  ایشان 
باید نگاه به یک دستگاه زیربنایی باشد نه مصرفی، 
همچون  پرورش  و  آموزش  در  كردن  هزینه  و 
گرفته  نظر  در  زیربنایی  مسائل  در  سرمایه گذاری 

شود.
تاکید بر گزینش صحیح و خردمندانه در 

جذب معلمان 
رهبر انقلاب اسلامی، فرهنگ سازی برای ترویج 
احترام و اكرام معلمان در جامعه را عامل سوم در 
صیانت از جایگاه و شأن این قشر مهم و تأثیرگذار 
دانستند و گفتند: دستگاههای فرهنگی بویژه صدا 
و سیما در این زمینه نقش بسیار مهمی دارند و باید 
این كار لازم را بصورت مستمر و هنرمندانه انجام 

دهند.
حضرت آیت الله خامنه ای موضوع جذب و تربیت 
معلم را بسیار مهم برشمردند و با اشاره به دو دانشگاه 
فرهنگیان و شهید رجایی، خاطرنشان كردند: باید 
بگونه ای برنامه ریزی و ظرفیت سازی شود كه معلمان 
سراسر كشور، فقط از مسیر این دو دانشگاه وارد 
آموزش و پرورش شوند و مجلس شورای اسلامی نیز 
باید در تصویب طرح ها بگونه ای عمل كند كه خارج 
از مسیر این دو دانشگاه، ورودی به آموزش و پرورش 

وجود نداشته باشد.
دینی،  صلاحیت های  گرفتن  نظر  در  ایشان، 
اخلاقی و سیاسی را در جذب معلمان مورد تأكید 
یک  معلمان  جذب  در  باید  گفتند:  و  دادند  قرار 
گزینش صحیح و خردمندانه انجام شود و اجازه ورود 

نیروی بی كیفیت به آموزش و پرورش داده نشود.
رهبر انقلاب اسلامی به موضوع »عدالت آموزشی« 
نیز اشاره كردند و افزودند: در مورد عدالت آموزشی 
و بهره مندی دانش آموزان از سهم مناسب خود در 
همه نقاط كشور بویژه مناطق دوردست و شناسایی 
و پرورش استعدادهای درخشان در مناطق محروم 
بارها صحبت شده است و اكنون كه مسئله آموزش 
آموزشی  عدالت  موضوع  است،  مطرح  مجازی 

حساس تر از گذشته است.
به  توجه  بر  تأكید  با  الله خامنه ای  آیت  حضرت 
ابزار و  خانواده هایی كه تمكن مالی جهت خرید 
وسائل مورد نیاز به منظور استفاده از آموزش مجازی 
را ندارند، افزودند: صداوسیما باید از طریق آموزش، 
آموزش  از  استفاده  امكان  عدم  خلاء  از  بخشی 

مجازی را جبران كند.
آفات و زیانهای احتمالی در آموزش مجازی 

ایشان یكی از موارد مربوط به عدالت آموزشی را، 
موضوع »مدارس دولتی« برشمردند و گفتند: باید 
سطح و كیفیت مدارس دولتی از لحاظ آموزشی و 
تربیتی به گونه ای شود كه دانش آموزان احساس 
نكنند با تحصیل در این مدارس امكان قبولی آنها 
در كنكور كمتر است و خانواده ها نیز تصور كنند 

فرزندانشان را به یک جای بی پناه می فرستند.
رهبر انقلاب اسلامی درخصوص آموزش مجازی 
و برخی زیان های احتمالی آن خاطرنشان كردند: 
راه اندازی شبكه شاد، اقدام بسیار خوبی است اما 
آموزش مجازی نباید موجب شود كه دانش آموز در 
معرض آسیبهای فضای مجازی و خطرات اخلاقی و 

اعتقادی قرار گیرد.
ایشان به بُعد پرورشی در آموزش و پرورش اشاره 
كردند و با گلایه از كم توجهی به فعالیتهای پرورشی 
و عقب ماندگی در این زمینه به رغم تأكیدهای مكرر، 
گفتند: با توجه به موضوع آموزش مجازی، باید برای 
فعالیتهای پرورشی، شیوه های جدیدی را طراحی 

كرد تا این موضوع مورد غفلت بیشتر قرار نگیرد.
پرورش  مدارس  اسلامی،  انقلاب  رهبر 
استعدادهای درخشان یا همان سمپاد را از مسائل 
مهم و اساسی آموزش و پرورش خواندند و با اشاره 
به ابلاغ مصوبه مربوط به مدارس سمپاد كه با تأخیر 
هم انجام شد، بر جدی گرفتن موضوع شناسایی 
و  كردند  تأكید  درخشان  استعدادهای  پرورش  و 
افزودند: جایگاه كشور در المپیادها نیز باید بهبود و 
ارتقاء یابد زیرا در سال های اخیر وضعیت ما برجسته 

نبوده است.
لزوم اداره ی مهدکودک ها و 

پیش دبستانی ها توسّط آموزش و پرورش 
حضرت آیت الله خامنه ای در ادامه به وضعیت 
مهد كودک ها و پیش دبستانی ها اشاره كردند و 
با اظهار تأسف از رها بودن مهدكودک ها به دلیل 
گفتند:  دولتی،  دستگاههای  برخی  اختلافات 
براساس گزارش های رسیده وضیعت مهدكودک ها 
به هیچ وجه خوب نیست و نباید به مهد كودک ها 
نگاه مراكز خدماتی داشت بلكه مراكز مهم آموزشی 
خامنه ای  الله  آیت  حضرت  هستند.  پرورشی  و 
همچنین با اشاره به اصرار غربی ها برای نفوذ در 
آموزش و پرورش كشورها با انگیزه تحمیل سبک 
زندگی غربی، از سند 2030 و یا نفوذ در آموزش و 
پرورش برخی كشورهای منطقه به عنوان نمونه  یاد 
در  اجتماعی غرب  فلسفه  امروز  و گفتند:  كردند 
خود غرب شكست خورده و مظاهر فسادانگیز آن از 

هالیوود تا پنتاگون كاملًا نمایان است.
بر حساسیت در  تأكید  با  انقلاب اسلامی  رهبر 
مقابل نفوذ دشمن افزودند: دشمن قصد دارد كاری 
را كه بوسیله نظامی از انجام آن ناتوان است، با نفوذ و 
از راههایی مانند سند 2030 و ساختن انسان هایی 
تربیت كند كه مثل او فكر و اهداف عملیاتی او را 

پیاده كنند تا زمینه غارت ملتها فراهم شود.
 امارات متحده عربی به دنیای اسلام 

خیانت کرد
 رهبر انقلاب اسلامی در بخش پایانی سخنانشان، 
در عادی سازی  متحده عربی  امارات  دولت  اقدام 
دنیای  به  خیانتی  را  صهیونیستی  رژیم  با  روابط 
اسلام، جهان عرب و كشورهای منطقه و به مسئله 
مهم فلسطین خواندند و گفتند: البته این وضعیت 
پیشانی  بر  آن  ننگ  لكه  اما  پایید  نخواهد  دیری 
كسانی كه غصب كشور و آواره كردن ملت فلسطین 
را به بوته فراموشی سپردند و پای صهیونیستها را در 

منطقه باز كردند، باقی خواهد ماند.
امارات  دولت  همكاری  از  تأسف  ابراز  با  ایشان 
رژیم  قساوت آمیز  اقدامات  با  عربی  متحده 
صهیونیستی و عناصر خبیث صهیونیست در هیأت 
حاكمه آمریكا علیه مصالح جهان اسلام و منطقه، 
افزودند: امیدواریم اماراتی ها زودتر بیدار شوند و این 
كارشان را جبران كنند. پیش از سخنان رهبر انقلاب 
اسلامی، آقای حاجی میرزایی وزیر آموزش و پرورش 
با بیان گزارشی از فعالیت های این وزارتخانه گفت: 
تولید بسته و محتوای یادگیری، سیاست گذاری در 
فرایند جذب و به كارگیری معلم، طرح هر دانش آموز 
یک مهارت، افزایش حقوق معلمان، آغاز عملیات 
احداث 43 هزار واحد مسكن فرهنگیان و افزایش 
و  برنامه ها  جزو  فرهنگیان  دانشگاههای  ظرفیت 

اقدامات آموزش و پرورش است.
آقای حاجی میرزایی سرعت آموزش و پرورش در 
واكنش به كرونا را مناسب دانست و گفت: كمتر از 
یک هفته پس از كرونا، برنامه تلویزیونی آموزشی و 
حدود یک ماه بعد از آن، شبكه شاد را راه اندازی 
تضمین  نیز  جدید  تحصیلی  سال  در  و  كردیم 
می دهیم كه همه دانش آموزان به آموزش دسترسی 

داشته باشند.

یک عضو کمیسیون اجتماعی مجلس:

 اولویت کشور فضای مجازی نیست
با بیان اینكه »معیشت مردم اولویت دارد،  یک عضو كمیسیون اجتماعی مجلس 
اولویت مردم فضای مجازی نیست« گفت: طراحان چنین طراح های باید شفاف با مردم 
حرف بزنند. بسیاری اوقات ما موضوعی را مطرح می كنیم اما پشت پرده ماجرا را شفاف 

نمی كنیم و در همان فضای مجازی از یک جمله نماینده، بهره برداری سوء می شود. 
اردشیر مطهری در گفت وگو با ایسنا در مورد طرح مجلس یازدهم موسوم به سامان دهی 
فضای مجازی گفت: اعتقاد من این است كه الان معیشت مردم اولویت دارد. اولویت 
مردم فضای مجازی نیست. بسیاری از مجموعه ها اقتصادی از فضای مجازی كسب 
دارآمد می كنند. شرایط كشور ما به گونه ای است كه باید فقط برای معیشت تلاش كنیم.

این عضو كمیسیون اجتماعی مجلس در  مورد چگونگی مدیریت فضای مجازی گفت: 
معتقدم كه اگر چیزی را بدون برنامه ریزی محدود كنیم، به نتیجه نخواهیم رسید. ما باید به 
مردم بگوییم كه برنامه جایگزین ما چیست. دوستانی كه طرح سامان دهی را ارائه كردند 

باید در مورد آینده فضای مجازی در ایران تصمیم بگیرند.
نماینده مردم گرمسار در مجلس با تاكید بر ضرورت شفاف شدن طرح سامان دهی 
گفت: مردم باید با جزئیات این طرح آشنا شوند. گاهی بعضی ها شایعاتی در مورد این 
طرح ها درست می كنند مثلا می گویند قرار است همه شبكه های مجازی فیلتر شود. 
می دانم كه نگاه همكارانم، سامان دهی است نه فیلترینگ. ساماندهی یعنی رساندن 
پیام رسان های داخلی به مرزی كه توان رقابت با خارجی ها را داشته باشند. پیام رسان های 

داخلی باید آنقدر جذاب باشد كه مردم را به استفاده از آن ترغیب كند.
این عضو كمیسیون اجتماعی مجلس افزود: طراحان چنین طراح هایی باید شفاف 
با مردم حرف بزنند. بسیاری اوقات ما یک چیز را مطرح می كنیم اما پشت پرده ماجرا 
را شفاف نمی كنیم و در همان فضای مجازی از یک جمله نماینده، بهره برداری سوء 
می شود. دشمن ما سوء استفاده می كند. ما باید به مردم بگوییم كه نیت ما چیست. در 
این صورت بسیاری شهروندان آگاه می شوند و در اظهار نظر موارد بیشتری را مد نظر 

قرار می دهند.
مطهری ادامه داد: همكاران در مجلس می خواهند چارچوب هایی برای فضای مجازی 
و فرهنگی ما طراحی كنند. مثلا یكی از اهداف آنها كنترل مرزهای ورودی دیجیتالی 
است. مرزهای مجازی ما رها شده است. به عنوان مثال از اكانت های تلگرامی بی نهایت 
سوء استفاده می شود. ما باید در همین ابتدای كار با مردم در مورد این چیزها حرف بزنیم. 

در این صورت ممكن است مردم خودمان بدل به مدافعان این طرح ها می شوند.
مطهری با بیان اینكه »باید نحوه حمایت فضاهای مجازی داخلی را مشخص كنیم« 

گفت: پیام رسان های داخلی ما توان رقابت با فضاهای مجازی خارجی را ندارند. 
 

معاون امنیتی انتظامی وزیر کشور:

اربعین ۹۹ بدون حضور زائران غیر عراقی 
برگزار می شود

 معاون امنیتی انتظامی وزیر كشور گفت: بنا بر اعلام مقامات عراقی تا به این لحظه 
تصمیم بر این است كه اربعین ۹۹ بدون حضور زائران غیرعراقی در این كشور برگزار شود.
حسین ذوالفقاری معاون امنیتی و انتظامی وزیر كشور در نشست خبری كه با حضور 
و  آموزش  كار  تبلیغات،  كارگروه در سازمان  اظهارداشت: یک  برگزار شد،  خبرنگاران 
هماهنگی را انجام داده اند و تا به امروز ۹2 هزار هیئت ثبت نام شده داریم كه ۸5 هزار 
بازدید توسط 27 هزار و 732 همیار سلامت برگزار شده است كه طبق این بازدیدها 
بیشترین رعایت پروتكل های بهداشتی از سوی هیئت ها و عزاداران در محرم انجام شده 

است.
وی افزود: بیشترین توجه در ماه محرم از سوی تولیت های آستان مقدسه، شورای 
هماهنگی ائمه جمعه، مسئولان هیئت ها و عزاداران انجام شد. البته چند موردی هم 

عدم رعایت پروتكل های بهداشتی را داشتیم اما آنقدر كم هستند كه قابل ذكر نیست.
به گفته ذوالفقاری، از تاریخ 4 اسفند 13۹۸ كمیته امنیتی انتظامی و اجتماعی فعال 

شد كه 2۶ مصوبه تا به امروز داشته است.
زلزله  و  سیل  قبیل  از  موضوعاتی  به  اشاره  با  كشور  وزیر  انتظامی  امنیتی  معاون 
اظهارداشت: مردم در موضوعاتی مانند سیل و زلزله حضور داشتند و از خودشان ظرفیت 
بالایی را نشان دادند. در بحث كرونا هم ضرورت داشت كه كمک های مؤمنانه همانند 

كمک های جمع آوری شده در سیل و زلزله ساماندهی شود.
وی گفت: در برخی موارد گروه های خدمت رسان بدون اطلاع ارزاق خود را به افرادی 
دادند كه به عنوان مثال گروه های دیگر قبلًا به آنها كمک كرده بودند. برای همین تصمیم 

گرفته شد تا از سامانه كمیته امداد برای هماهنگی و شناخت نیازمندان استفاده شود.
ذوالفقاری با گلایه از برخی سفرها در این ایام تعطیلات تصریح كرد: این بیماری اثرات 

روانی بدی روی خانواده ها دارد و باید تردد با نزدیكان را هم حتی المقدور كاهش دهیم.
وی افزود: ستاد ملی مبارزه با كرونا به تمامی دستگاه های هر سه قوه 15 روز مهلت داده 
است تا برنامه همزیستی با كرونا را اعلام كنند. برخی برنامه ها مانند طرح وام یک میلیون 

تومانی را خود دستگاه ها باید اجرا كنند و برخی باید از سوی مردم اجرا شود.
 

قالیباف :

نظارت بر روند اجرای طرح ها 
در کشور بیشتر می شود

 رییس مجلس شورای اسلامی گفت: نظارت بر روند اجرای طرح ها و پروژه های در 
دست اجرا در كشور و استان خوزستان در آستانه تنظیم بودجه سال آینده  و برنامه توسعه 

هفت ساله كشور بیشتر می شود. 
محمدباقر قالیباف سه شنبه در گفت وگو با خبرنگاران در محل گلزار شهدای آبادان  
افزود:تلاش می شود مدت زمان پایان طرح های در دست اجرا مشخص و مشكلات 
طرح های عمرانی در آستانه تنظیم بودجه سال آینده و قانونگذاری برنامه هفت ساله در 

بحث نظارت و بودجه با كمک قوه مجریه برطرف شود.
وی همچنین هدف از سفر چهار روزه خود به استان خوزستان را بررسی روند اجرای 
طرح ها و آشنایی با مشكلات این استان عنوان كرد و اظهار داشت: در این سفر با حضور 
روسای كمیسیون های مختلف مجلس وظیفه اول خود كه نظارت دقیق بر پروژه ها و 
طرح ها است را انجام می دهیم. رییس مجلس شورای اسلامی ،فاضلاب، آبهای سطحی 
، مشكلات بخش كشاورزی و نخلستان ها همچنین سدتنظیمی چوئبده را از مشكلات 
شهرستان های آبادان و خرمشهر عنوان كرد و افزود:در تلاش هستیم با كمک دولت در 

روند اجرای پروژه ها در زمان بندی مشخص به نتیجه برسیم.
وی همچنین ضمن ادای احترام به شهدای هشت سال دفاع مقدس گفت:شهیدان در 

مقاومت و ایستادگی خوش درخشیدند و درس مقاومت را به ملت ایران یادآوری كردند.
رییس محلس شورای اسلامی افزود:همه مدیون خون شهدا هستیم و باید با روحیه 
را سرلوحه   است  مردم  برای  كار  كه همان  توقع شهدا  كار جدی  و  با تلاش  جهادی 

برنامه های خود قرار دهیم و با همان روحیه مشكلات استان را برطرف كنیم.

جواد امام:

در انتخابات 1400، نمی شود برای مردم 
نسخه پیچید

یک فعال سیاسی اصلاح طلب با بیان اینكه از حالا نمی توان در زمینه انتخابات برای 
مردم نسخه پیچی كرد، گفت: هنوز تا انتخابات ریاست جمهوری 1400 فرصت باقی 
است.  جواد امام درباره رویكرد اصلاح طلبان برا انتخابات1400 ،اظهار كرد: به نظر من 
بحث رویكرد اصلاحات و حمایت از مصادیق یک بحث فرعی است، زیرا ابتدا باید ببینیم 

نهادهای حاكمیتی مربوط به انتخابات چه رویكردی نسبت به این انتخابات دارند.
وی در ادامه ابراز عقیده كرد: اگر رویكرد همانند انتخابات مجلس یازدهم باشد، شاید 
مردم زیاد رغبتی به انتخابات نشان ندهند، بنابراین باید صبر كنیم تا رویكرد نهادهای 
حاكمیتی مربوط به انتخابات مشخص شود، زیرا سخت است مردمی را پای صندوق رای 
بیاوریم كه اعتقاد به بی اثر بودن رای خود دارند یا می بینند كه بر سر راه منتخب خود 

سنگ اندازی می شود.
این فعال سیاسی با بیان اینكه تا رویكردهای كلی مشخص نشود صحبت از مصادیق 
انتخاباتی بی فایده است، تصریح كرد: هنوز تا انتخابات فرصت باقی است. در سال۹2هم 
در روزهای آخر و پس از جمع بندی اصلاحات و رضایت عارف به كناره گیری، حسن 
روحانی پیروز شد و تا پیش از آن كسی باور نداشت كه روحانی رای بیاورد، بنابراین 
هنوز فرصت وجود دارد. از سویی مردم هم هوشیار بوده و جلوتر از جریان های سیاسی 
هستند. اول باید مردم مطمئن شوند كه حضورشان در انتخابات موثر است سپس ما از آنها 

بخواهیم به كدام فرد رای دهند. نمی شود در شرایط فعلی برای مردم نسخه پیچی كرد.

مسئولی مردمدار؛سیاستمداری منصف 

»محمدعرب«
مرد خستگی ناپذیر

معاون  شهید،  پدر  عرب،  محمد  درگذشت  \خبر 
پیشین وزارت امورخارجه، شهردار سابق، رییس پیشین شورای شهر و مشاور 
استانداران قم، برای دوستانش و نیز آنانی كه ارتباط با آن مرحوم را تجربه كرده 
بودند، تاُسف آور بود. نویسنده این مطلب، در یک دهه گذشته، چندی این فرصت 
را به دست آورد كه با مرحوم عرب همنشین باشد. تجربه گفتگو با آن مرد بزرگ 
و شناخت او، چند ویژگی شخصیتی مهم او را آشكار ساخت كه اشاره به آنها می 

تواند برای حفظ یاد و خاطر آن انسان دوست داشتنی، مفید باشد:
1-یكی از ویژگیهای آن مرحوم، انسان دوستی و مردم مداری او بود. مرحوم 
عرب در جایگاه های مختلف اداری، با روی باز مراجعان را می پذیرفت، با دقت 
به سخنان آنان گوش می داد و برای حل مشكلات آنها تلاش می كرد. نویسنده 
این مطلب، بارها شاهد بود كه مراجعان مختلف، حتی تنها به سبب حسن شهرت 
آقای عرب درباره كمک به مراجعان، پرسان پرسان او را پیدا و تقاضای خود را 
مطرح می كردند. حضور چهره های متنوعی مانند بازیكنان فوتبال، دیپلماتها و 
مقامات جمهوری اسلامی در فیلمی كه صدا و سیما درباره آقای عرب ، چند سال 
قبل  پخش كرد و تقدیر و تمجید آنان از آن انسان وارسته، گویای این نكته بود كه او 

در خدمت به دیگران، میان خودی و غیر خودی فرق نمی گذاشت.
2-آن انسان شریف، هنگام بیان دیدگاههای سیاسی خود، منصف، پرهیزكار 
و صریح بود. او با وجود اینكه مشاور استانداران احمدی نژاد بود، از او انتقاد می 
كرد، از غیبت و بدگویی درباره دیگران دوری می جست و دیدگاهش را به شكل 
صریح بیان می كرد. آقای عرب، با مخالفان سیاسی خود نیز، رفتاری احترام آمیز 
داشت. آن مرحوم، به عنوان یک اصول گرای شناخته شده و باسابقه،  با بنده - 
كه جوانی اصلاح طلب و البته گمنام  بود- چنان با احترام رفتار می كرد كه او را 

شرمنده می ساخت.
3- اما بدون تردید خستگی ناپذیری و تلاش و پشتكار آن مرد بزرگ، از مهم 
ترین ویژگی هایش بود.او با وجود آنكه بیش از ۸ دهه از زندگی پربارش را سپری 
كرده بود، تا  آن هنگام كه دیگران پذیرای بهره گیری از توان و ظرفیتش بودند، 
برای فعالیت آماده بود. مرحوم عرب، تنها وقتی خانه نشین شد كه پاهایش، برای 
فعالیت یاری اش نكردند. اما او در همان شرایط نیز نسبت به موضوعات سیاسی 
و اجتماعی، حساس و پی گیر بود.آن چنان كه درباره فهرست شورای اصول 

گرایان، برای انتخابات محلس یازدهم، قاطعانه موضع گیری كرد.
مرحوم محمد عرب، دارای چنان خصلتهای مثبتی بود كه  گفتار و رفتارش در 
خاطره ها پایدار خواهد ماند.. عكس آقای عرب، هنگام حضورش در كنار جنازه 
آسمانی  فرزند شهیدش- كه مرحوم محمدحسین رحمتی، آن هنرمند خوش 
ذوق، در كتاب عكس خود درباره دوران جنگ، منتشر كرد- تصویر گویای اخلاص 
اوست.  افسوس كه مرگ تاُثر آمیزش در شرایطی اتفاق افتاد كه مجال برگزاری 

مجالس بزرگداشت اش، كمتر میسر خواهد بود. روحش شاد و یادش گرامی.

سبک زندگی کرونایی را 
بپذیریم 

چقدر نوشتیم و گفتند كه در روزهای تعطیلات سفر 
نروید. كرونا هست، خطر هست، انگار نه انگار. آنهایی 

كه در این روزها سفر رفتند اگر كرونا گرفتید، دیگر گلایه نكنید كه چرا ما كرونا 
گرفتیم و كسی حواسش به ما نیست.

دیگر چه می شود گفت. برخی  دوست دارند كرونا بگیرند، یقه شان كنیم كه 
نه، تو نباید كرونا بگیری! مثل اینكه برخی آدم ها در این كشور از كرونا گرفتن 

نمی میرند از سفر نكردن، می میرند.
آنهایی كه در این روزها سفر رفتند یا در ایام محرم پروتكل های بهداشتی را رعایت 
نكردند و گمان بردند كه كرونا مال همسایه است و به سراغ آنها نمی رود، بدانند اگر 
فردی از جامعه خدای ناكرده از آنها كرونا بگیرد و به خاطر این بیماری دار فانی 
را وداع بگوید، مسئول هستند. كرونا، سرطان نیست كه بگویی خودم می گیرم و 
خانواده ام درگیر می شود و تمام. تو وقتی كرونا می گیری از خانواده ات تا اعضای 
آپارتمانی كه درآن خانه داری تا اهالی محل و شهر ممكن است دچار مشكلات ریز 
و درشت شوند. واقعا اینقدر سخت است حداقل برای یک سال دندان روی جگر 
بگذاری و تعطیلات سفر نروی؟ به پیر به پیغمبر، كرونا با هیچكس شوخی ندارد. 
با تو بمیری و من بمیری هم بی خیال نمی شود. به گونه ای حالمان را می گیرد كه 
بیا و ببین. به نظر می رسد نصیحت كردن فایده ندارد و ستاد ملی كرونا باید وارد 
داستان سفر رفتن شود. واقعا گوش برخی از مردم بدهكار توصیه ها نیست و كار 
خود را می كنند. آنگونه كه از شواهد پیداست برای برخی نه جان مردم نه جان 
خانوده خودشان هیچ اهمیتی ندارد. همین كه بروند كنار دریا، جوجه ای بخورند 
و نوشابه ای بنوشند، كافی است. گویا از دنیا فقط همین را می خواهند! نمی شود 
آنهایی كه در خانه مانده اند و نكات بهداشتی را رعایت كرده اند، قربانی عده ای 
شوند كه برای خوش گذرانی یا دیدن اقوام راهی سفر شده اند یا در عزاداری ها 
بدون ماسک بوده اند. تصور كنید یكی از این سفر رفته ها به كرونا دچار شود و بعد 
به محل كار خود برود و ندانسته همه آنهایی كه در تمام این روزها و ماه ها رعایت 
كرده اند، درگیر این بیماری كند. كرونا یک بیماری جمعی است كه جامعه یعنی 
تک تک ما باید حواس مان به او باشد. هیچ كس نمی تواند به تنهایی به جنگ این 
ویروس كه هر روز رنگ عوض می كند برود. باید در كنار هم ولی به دور از هم، 
كرونا را شكست دهیم. باید سبک زندگی كرونایی را بپذیریم و به قواعد آن تن 
در دهیم و گرنه باید آغوش مان را برای این بیماری باز كنیم و هر روز شاهد مرگ 

عزیزان مان باشیم.

سخنگوی وزارت بهداشت :

کرونا جان 101 نفر دیگر را در ایران گرفت
سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكی گفت: تاكنون 37۶ هزار 
و ۸۹4 نفر در كشور به طور قطعی به ویروس كرونا مبتلا شده اند و با فوت 101 
نفر در 24 ساعت گذشته، شمار جانباختگان این بیماری به 21 هزار و ۶72 نفر 

رسید. 
سیما سادات لاری روز سه شنبه درباره آخرین آمار مبتلایان قطعی به ویروس 
كرونا در كشور و موارد فوت ناشی از این ویروس افزود: در 24 ساعت گذشته تا 
ظهر روز ) یازدهم شهریور 13۹۹( و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، هزار 
و ۶۸2 بیمار جدید مبتلا به كووید1۹ در كشور شناسایی شد و 7۸۶ نفر بستری 
شدند. با این حساب، مجموع بیماران كووید1۹ در كشور به 37۶ هزار و ۸۹4 

نفر رسید.
وی ادامه داد: متاسفانه در طول 24 ساعت گذشته، 101 بیمار كووید 1۹ جان 
خود را از دست دادند و مجموع جانباختگان این بیماری تاكنون به 21 هزار و 

۶72 نفر رسید.
سخنگوی وزارت بهداشت گفت: خوشبختانه تاكنون 325 هزار و 124 نفر از 
بیماران، بهبود یافته یا از بیمارستان ها ترخیص شده اند. همچنین 370۹ نفر از 
بیماران مبتلا به كووید1۹ در وضعیت شدید این بیماری تحت مراقبت قرار دارند و 
تاكنون سه میلیون و 25۶ هزار و 122 آزمایش تشخیص كووید1۹ در كشور انجام 

شده است.
لاری با اعلام اینكه 13 استان در وضعیت قرمز و 15 استان در وضعیت هشدار) 
زرد( كرونا هستند،  افزود: بر اساس آخرین اطلاعات كرونا در كشور، استانهای 
شرقی،  آذربایجان  رضوی،  خراسان  اصفهان،  قم،  گیلان،  مازندران،  تهران، 
كرمان، خراسان شمالی، سمنان، یزد، زنجان و قزوین در وضعیت قرمز قرار 
دارند. همچنین استانهای آذربایجان غربی، البرز، فارس، لرستان، هرمزگان، 
اردبیل، بوشهر، كرمانشاه، كهگیلویه و بویراحمد، خراسان جنوبی، مركزی، ایلام، 

چهارمحال و بختیاری، گلستان و خوزستان در وضعیت هشدار قرار دارند.

اخبار

مصطفی داننده*

رهبر معظم انقلاب در ارتباط تصویری با مدیران و روسای  آموزش و پرورش :

عزاداری امسال در تاریخ کشور ماندگار شد

رییس جمهوری با بیان اینكه نباید اجازه دهیم تكانه های اقتصادی چون تحریم یا 
تنگناهای كرونایی آهنگ توسعه كشور را كند كرده و به اقتصاد خانوار و معیشت و رفاه 
مردم ضربه بزند، گفت: دولت تلاش كرده در دو حوزه اقتصاد كلان و اقتصاد خانوار 

سیاست ها و برنامه های دقیقی در این زمینه تدوین و اجرایی كند. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، حجت الاسلام والمسلمین حسن 
روحانی روز سه شنبه در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت، تأكید كرد: با وجود 
اینكه تكانه های اقتصادی ناشی از تحریم ها و شیوع ویروس كرونا در برخی حوزه ها 
لطماتی را به اقتصاد كشور زده است، اما دولت تمام تلاش خود را به كار بسته است كه 
در حد امكان فضای توسعه و رونق در تولید و كسب و كار را حفظ كند و در عین حال 

تأمین كالاهای مورد نیاز مردم مسیر خود را ادامه دهد.
رییس جمهوری اختصاص تسهیلات و وام های خاص در ابتدای سال جاری برای 
خانوارها و صاحبان كسب و كارهای زیان دیده از محدودیت های كرونایی را از جمله 

اقدامات دولت برای جبران خسارت ها و زیان های وارد شده به زندگی مردم عنوان 
نمود و مقرر كرد كه وزارتخانه های رفاه، اقتصاد و بانک مركزی و سازمان برنامه و بودجه 
طرح های جدیدی در خصوص تسهیلات خرید كالا برای حقوق بگیران، بازنشستگان 

و كسانی كه درآمد ثابت و مشخص دارند را پیگیری و اجرا كنند.
روحانی با تأكید بر اینكه تأمین كالاهای ضروری و مورد نیاز مردم و كنترل و مدیریت 
قیمت آنها اولویت نخست دولت است، اظهار داشت: دولت نگذاشته و نخواهد 
این جهت  و در  گذاشت كه موضوع كالاهای اساسی موجب نگرانی مردم شود 

دستگاه های مرتبط با برنامه ریزی منظم و با هماهنگی عمل خواهند كرد.
نداده  اجازه  تاكنون  كه  همان طور  دولت  كرد:  نشان  خاطر  جمهوری  رییس 
مشكلات و معضلات برنامه های اقتصادی كشور را مختل كند، با هماهنگی ها و 
اقدامات مؤثر تلاش خواهد كرد لایحه بودجه سال آینده را با توجه به واقعیات پیش 

رو به مجلس ارائه كند.

روحانی در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت:

اجازه نمی دهیم تکانه های اقتصادی به معیشت مردم ضربه بزند

حسن بختیاری زاده*
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سلامت 

سرطان همان طور كه می دانید بیماری ای است كه در تمام دنیا با سرعت زیادی 
در حال رشد است. تحقیقات نشان می دهد 70 درصد از ریسک ابتلا به سرطان، 
از طریق تغییرات در سبک زندگی قابل پیشگیری است. ضمناً پژوهش ها نشان 

می دهند تغذیه چگونه می تواند جلوی ابتلا به سرطان را بگیرد.
  خیلی از ما با هدف حفظ سلامتی، رژیم های غذایی جدید یا برنامه های ورزشی 
متفاوتی را در پیش می گیریم. هر چند این كار بسیار خوب است، اما متأسفانه 
برای بیشتر افراد تداوم پذیر نیست. چرا؟ برنامه های كوتاه مدت، طبیعتاً تداوم پذیر 
نیستند، بلكه این تغییرات و عادت های سالم و قابل انطباق با شرایط هستند كه 

هدفتان را در بلندمدت تأمین می كنند.
سرطان همان طور كه می دانید بیماری ای است كه در تمام دنیا با سرعت زیادی 
در حال رشد است. تحقیقات نشان می دهد 70 درصد از ریسک ابتلا به سرطان، 
از طریق تغییرات در سبک زندگی قابل پیشگیری است. ضمناً پژوهش ها نشان 

می دهند تغذیه چگونه می تواند جلوی ابتلا به سرطان را بگیرد.
غذاهای طبیعی بخورید

وقتی به كلمه ی »رژیم غذایی« می رسیم، ذهنمان فوراً آن را به كاهش وزن ربط 
می دهد، در حالی كه رژیم غذایی در واقع به مجموعه ای از غذاهایی گفته می شود 
می تواند  طبیعی  و  گیاهی  غذاهای  خوردن  می شود.  مصرف  فرد  توسط  كه 
ریسک سرطان های ریه، سینه، مری، معده و كولون را كاهش دهد. تحقیقات 
نشان می دهد رژیم غذایی گیاهی، یكی از اصول اولیه برای پیشگیری از ابتلا به 
سرطان است. مصرف طیف وسیعی از غذاهای سالم و گیاهی مانند سبزیجات، 
میوه ها و غلات كامل، قطعاً می تواند در پیشگیری از سرطان نقش داشته باشد. 
این مواد غذایی طبیعی و گیاهی سرشار از آنتی اكسیدان ها، ویتامین ها، املاح 
و آنزیم هایی هستند كه سیستم ایمنی را تقویت كرده و از شما در برابر سرطان 

محافظت می كنند.
غذاهای فرآوری شده و گوشت قرمز کمتری مصرف کنید

از  استفاده  با  كه  شده  فرآوری  گوشت های  داده اند  نشان  زیادی  تحقیقات 
و  كولون  سرطان  به  ابتلا  با  زیادی  ارتباط  می شوند،  تهیه  سنتی  روش های 
كولوركتال دارند. گوشت های فراوری شده مانند بیكن، سوسیس، هات داگ، 
پپرونی و سالامی، ارتباط بسیار نزدیكی با سرطان كولوركتال دارند و علت آن نیز 
وجود نگهدارنده های نیترات و سایر مواد است. گروهی تحقیقاتی در انگلیس 
برای اولین بار ثابت كرد افرادی كه مقدار بیشتری گوشت قرمز مصرف كرده 
بودند، مقدار تركیبات نیتروسو در مدفوعشان بسیار زیاد بود. در پژوهش ها معلوم 
شد كه افزایش تركیبات نیتروسو در سیستم گوارش منجر به تشكیل ضایعات 

سرطانی می شود.
قند و کربوهیدرات تصفیه شده مصرف نکنید

تقریباً اسم قند را روی برچسب تمام محصولات غذایی می توانید ببینید و برای 
همین توقف مصرف قند یا حتی كمتر قند مصرف كردن، كار بسیار دشواری 
است. قند در نوشابه های شیرین، انواع كیک و كلوچه، بستنی، سس سالاد، 
پاستا، سبزیجات كنسروی و ... وجود دارد. درست است كه همه ی ما به قند در 
رژیم غذایی خود نیاز داریم اما باید بدانیم چه نوع قندی مصرف می كنیم. برخی 
از محصولات غذایی، قند را با نام دیگری روی برچسب ذكر می كنند و از این طرق 

به گونه ای آن را پوشش می دهند. قندهایی كه باید نسبت به مصرف آن ها توجه 
داشته باشید:

. فروكتوز )قند میوه(
. لاكتوز )قند شیر(

. ساكروز )ساخته شده از فروكتوز و گلوكز(
. مالتوز )قند ساخته شده از غلات(

. گلوكز )قند ساده(
. دكستروز )نوعی گلوكز(

قندهای طبیعی مانند عسل، شیره افرا، ملاس یا شیره چغندر، شیره خرما و ...، 
سرشار از آنتی اكسیدان ها و مواد مغذی هستند كه از بدن شما در برابر سرطان 

محافظت می كنند.
از مصرف قندهای مصنوعی كلًا اجتناب كنید. مطالعات دریافته اند میان 
موسسه  گزارش  طبق  دارد.  وجود  ارتباط هایی  سرطان  و  مصنوعی  قندهای 
ملی سرطان، مطالعات نشان داده اند میان شیرین كننده های مصنوعی مانند 
آسپارتام، ساخارین، ساكارالوز، سیكلامات و ... و ابتلا به انواع سرطان ها مانند 
سرطان مثانه، لنفوما، لوسمی و ... ارتباط وجود دارد. اگر هوس شیرینی كردید 
بهتر است سراغ میوه های شیرین بروید، نه خوراكی های فرآوری شده. داشتن یک 
رژیم غذایی متعادل می تواند شامل مقدار متوسطی قند برای پاسخ دادن به هوس 

شیرینی و كاستن از احتمال سرطان باشد.
الکل ممنوع

پژوهش ها نشان می دهند مصرف الكل می تواند خطر ابتلا به سرطان را افزایش 
دهد. به گفته ی مركز كنترل و پیشگیری از بیماری ها، نوشیدن الكل، ریسک ابتلا 

به سرطان های زیر را بیشتر می كند:
. سرطان دهان و گلو

. سرطان حنجره
. سرطان مری

. سرطان كولون و ركتوم
. سرطان كبد

. سرطان سینه )در خانم ها(
همه ی انواع نوشیدنی های الكلی با ابتلا به سرطان مرتبط هستند. هر چه 
بیشتر نوشیدنی الكلی مصرف شود، احتمال ابتلای فرد به سرطان بیشتر است. 
وقتی الكل نوشیده می شود، بدن آن را به ماده ای شیمیایی به نام استالدهید 
تبدیل می كند. استالدهید به DNA آسیب زده و جلوی  ترمیم آسیب بدن را 
می گیرد. DNA دستورالعمل سلول است كه رشد و عملكرد نرمال سلول را كنترل 
می كند. وقتی DNA آسیب می بیند، سلول می تواند خارج از كنترل رشد كرده و 

یک تومور سرطانی را تشكیل دهد.
با سوپرفودها، خطر سرطان را کاهش دهید

سوپرفودها غنی از انواع مواد مغذی مانند آنتی اكسیدان ها، ویتامین ها، مواد 
معدنی و آنزیم هایی هستند كه با سرطان می جنگند. خیلی از مطالعات جدید 
نشان می دهند برخی از مواد غذایی یا مكمل ها می توانند بیان ژن های ما را تنظیم 
كنند، و این پتانسیل را دارند كه بر سلامتی ما اثر مثبت یا منفی بگذارند. خوردن 

غذاهای حاوی فلاوون ها می تواند از نظر اپی ژنتیكی، ریسک سرطان را پایین 
بیاورد. سوپرفودها سرشار از فلاوون ها هستند، مانند جعفری، كرفس، اسفناج، 

كیوی و ...، بنابراین اسلحه ای قدرتمند برای هر نوع سرطان محسوب می شوند.
چربی های سالم را انتخاب کنید

چربی های سالم با التهاب مبارزه می كنند، حامی سلامت مغز و قلب هستند و 
در برابر سرطان از شما محافظت می كنند. اسیدهای چرب امگا 3 كه در سالمون، 
تُن و بذر كتان وجود دارند، گزینه های خوبی هستند كه البته روغن زیتون، آووكادو 

و مغزها را نیز باید به آن ها اضافه كنید.
در صورت نیاز، مکمل مصرف کنید

مكمل هایی هستند كه بهتر است آن ها را مصرف كنید، البته با مشورت پزشک:
ویتامین D3: ویتامین D3 با تعامل با سایر مواد در بدن، احتمال بیماری های 
برای  كه  می سازد   GcMAF نام  به  پروتئینی  بدن  می دهد.  كاهش  را  مزمن 
عكس العمل سالم سیستم ایمنی بدن لازم است؛ GcMAF می تواند به رشد و 
 D به واسطه ی تغییر پروتئینی كه با ویتامین GcMAF .تفكیک سلولی كمک كند
جفت می شود تولید می شود، كه این پروتئین به طور طبیعی توسط لنفوسیت ها 
می شود.  پخش  هستند،  لنفاوی  سیستم  در  موجود  سفید  گلبول  نوعی  كه 
اما وقتی بدن دچار كمبود ویتامین D می شود، به كمبود GcMAF نیز دچار 
 GcMAF كافی ندارد، از مزایای توانایی های D می شود. یعنی كسی كه ویتامین

برای سلامتی خود بی بهره است.
از  برای حمایت  با فرمولاسیون خوب  پروبیوتیک  پروبیوتیک ها: یک مكمل 
میكروبیوم گوارش و عملكرد سیستم ایمنی لازم است. روده های شما، اساس 
سیستم ایمنی تان هستند و همان طور كه می دانید، 70 تا ۸0 درصد از بافت 
ایمنی در روده هایتان قرار دارد. بنابراین مصرف مكمل پروبیوتیک، راهی بسیار 

خوب برای كمک به سلامت و تعادل باكتری های مفید روده است.
یُد: یُد ماده ی معدنی ضروری برای حفظ عملكرد تیروئید است كه از بدن شما 
در برابر سموم دفاع كرده و ایمنی تان را قوی می كند. همچنین، یُد نقش مهمی 
به عنوان یک آنتی اكسیدان داشته و تیروئید را از رادیكال های آزاد نجات می دهد.
بتاگلوكان: بتاگلوكان به طور طبیعی تنظیم كننده ی عملكرد ایمنی است. طی 
سال ها مطالعه معلوم شده بتاگلوكان با تقویت ماكروفاژها، عملكرد سیستم ایمنی 
را بهبود می بخشد. ماكروفاژها، سلول های ایمنی هستند كه با مهاجمان در بدن 
می جنگند. ضمناً ماكروفاژها سیگنال هایی به دیگر سلول های ایمنی می فرستند 
كه به مهاجمان حمله كنند. طی این حملات، ماكروفاژها تركیبی به نام سیتوكین 
نیز آزاد می كنند. سیتوكین ها مواد شیمیایی هستند كه به سلول های ایمنی اجازه 
می دهند با همدیگر ارتباط برقرار كنند. طی حملات چند جانبه به مهاجمان 
ناخواسته در بدن ما، بتاگلوكان ها تقویت كننده ی گلبول های سفید خون هستند 
كه به تومور یا ویروس ها چسبیده و سپس مواد شیمیایی برای تخریب آن ها ترشح 

می كنند.
بدن را سم زدایی کنید

برای پاكسازی بدن از سموم و كمک به عملكرد سیستم ایمنی، پروتكل های 
گوناگونی وجود دارد:
. آب زیادی بنوشید.

. تعریق بدن را با ورزش و حمام بخار زیاد كنید.
. ماساژ بگیرید.

. خوب بخوابید. )خواب كافی به سم زدایی و بازسازی بدن كمک می كند(
. روزه بگیرید.

. از رژیم های غذایی پاكسازی بدن كمک بگیرید.
دعا و نیایش کنید

نقش  نیایش،  و  دعا  می كند  تائید  كه  دارد  وجود  زیادی  مطالعات  امروزه 
قدرتمندی در سلامتی دارد. پژوهشی در سال 201۶ كه از سال 1۹۸۸ شروع 
شده و روی 3۹3 بیمار قلبی انجام شده بود نشان داد گروهی كه مورد دعا و نیایش 

قرار گرفته بودند، نسبت به گروه كنترل، نتایج بهتری از درمان گرفتند.
دعا و نماز و نیایش به سلامت روح و روان و جسم كمک می كند، قلب و جسمتان 
را ترمیم می كند و به طرز عجیبی می تواند حس منفی گرایی و ناامیدی را كاهش 

داده و نگرشتان را تغییر دهد.
آینده تان را خلق کنید

یک واقعیت شگفت انگیز این است كه مغز شما نمی تواند تفاوت میان یک 
تجربه ی واقعی و چیزی را كه صرفاً یک تصور یا تفكر است تشخیص دهد. افكار ما 
درست مانند تجربیات ما حامل انرژی هستند و همین می تواند توجیه كند كه چرا 

سلول های ما می توانند صدای افكار ما را بشنوند.
وقتی كاری انجام می دهیم یا به چیزی فكر می كنیم، مغز ما آن را دریافت كرده و 
جوری ذخیره اش می كند كه بر احساسات و هیجانات ما اثر می گذارد. در نتیجه، 
هورمون های ما تحت تأثیر قرار می گیرند كه می تواند اثر قابل توجهی بر واقعیت 
ما داشته باشد. پس افكارتان را مهم بدانید و اجازه دهید افكارتان شما را به سمت 

سلامتی بیشتر و بیشتر سوق دهند.

نكات ضدسرطان؛

از دلایل و علائم تا درمان آنتوصیه هایی برای کاهش احتمال ابتلا به سرطان

 آب مروارید چیست؟ 

آب مروارید بیماریی معمول و رایج برای چشم است كه شاید خودتان یا افرادی 
در اطراف شما به آن مبتلا باشید.

با استفاده از اطلاعات این مطلب می توانید به بسیاری از سئوالات، از دلایل به 
وجود آمدن آب مروارید گرفته تا علائم و درمان آن پاسخ دهید. در ادامه با ما همراه 

باشید تا به این موضوعات بپردازیم.
الف( آب مروارید چیست؟

بیماری دچار  این  به  بالاتر هستند  یا  افرادی كه در سنین میانسالی  اغلب 
می شوند. علائم این بیماری را می توان اینگونه توضیح داد، مثلا شما دارید 
از یک منظره عكاسی می كنید ولی روی لنز را وازلین زدید. در واقع آن منظره 
قابل تشخیص اما دید شما تار است. بر اساس گزارشات، آكادمی چشم پزشكی 
آمریكا، حدود 25 میلیون نفر از مردم آمریكا به بیماری آب مروارید مبتلا هستند. 
آب مروارید چشم قابل درمان بوده و از دسته بیماری های سخت نیست؛ اما این 
بیماری در صورت درمان نشدن می تواند به نابینایی فرد منجر شود. این بیماری با 

یک تست ساده ی چشم پزشكی قابل تشخیص است.
 ب( ۵ دلیل برای به وجود آمدن آب مروارید

1. به علت بالا رفتن سن: این بیماری چشمی ممكن است با بالا رفتن سن در 
شخص بروز پیدا می كند.

2. ضربه به چشم: اگر ضربه ای به چشم یا سر، موجب آسیب به لنز چشم شود 
ممكن است منجر به بروز آب مروارید در چشم شود.

3. نور زیاد: این عارضه در چشم ممكن است با تابش بیش از حد یو وی نور مانند 
نور خورشید، به وجود آید.

4. عمل دوباره آب مروارید: ممكن است بعد از ماه ها یا سال ها مجبور به عمل 
دوباره ی آب مروارید شوید، به این علت كه ،عمل اولیه موفقیت آمیز نبوده یا دلایل 

به وجود آمدن این بیماری همچنان در سبک زندگی شما وجود دارد.
5. به علت بیماری های دوران كودكی: كودكان ممكن است با آب مروارید به 
دنیا آیند یا زمینه ی این بیماری را داشته باشند كه در این صورت بعد از تولد ممكن 

است بروز كند.
ج( علائم آب مروارید

1. تاری دید
2. حساسیت به نور

3. دو بینی
4. مشكل دید در شب

5. ضعف در تشخیص رنگ ها )رنگ ها به مایل به زردی دیده می شوند(
۶. مشكل در تشخیص تصویر

7. مشكلات متعدد در عینک یا لنز
د( دلایل به وجود آمدن آب مروارید

در هر چشم ما، یک لنز وجود دارد كه به طور طبیعی از آب و پروتئین ساخته 
شده است. در واقع پروتئین موجود در چشم ما اجازه ورود نور به چشم و دیده 
شدن واضح تصویر را می دهد. زمانی كه پروتئین های چشم به هم بپیوندند  )بهم 
بچسبند( و اجازه ی ورود نور را ندهند دیگر ما دید واضح نخواهیم داشت. در این 
صورت سفیدی چشم رو به قهوه ای یا زرد می رود و همین موضوع بر دید رنگ ها 
اثر می گذارد. در ادامه با اثرات منفی برخی عادات در سبک زندگی آشنا می شوید 

كه منجر به این بیماری در چشم می شود:
1. سیگار كشیدن

2. سوء مصرف الكل
3. گذراندن مدت زمان بسیار زیر نور خورشید، بدون داشتن عینک محافظ

4. دیابت كنترل نشده
5. مصرف داروهایی كه موجب افزایش كورتیكواسترویید شود

۶. در معرض اشعه قرار گرفتن )برای درمان سرطان یا دیگر بیماری ها(
 

۸ درد در ناحیه ی قفسه ی سینه که با حمله 
قلبی اشتباه می گیریم

هر دردی در قفسه ی سینه حس می كنیم به نشانه حمله ی قلبی نیست. در 
ادامه با دلایلی كه می توانند در ناحیه ی قفسه ی سینه موجب درد شوند، آشنا 
می شویم. اولین نشانه ای كه از حمله قلبی به خاطرمان می آید، درد ناحیه ی 
قفسه ی سینه است. عاقلانه ترین كار این است كه وقتی خود یا اطرافیان، این 
درد را احساس می كنیم به اورژانس زنگ بزنیم. باید گفت كه این بهترین كار 
است و انتهای این مطلب كه با دیگر دلایل درد قفسه ی سینه آشنا شدید اگر در 
این شرایط قرار گرفتید، باز هم به اورژانس باید تلفن كنید. مواردی كه در این 
گزازش آمده است می توانند مانند حمله قلبی در قفسه ی سینه ایجاد درد كنند، 

اگر سابقه ی این بیماری ها را دارید به احتمال زیاد درد شما به این علت هاست.
1. سوزش معده

اگر اسید معده ی شما داخل مری شود موجب سوزش  بافت مری )در مجاورت 
قلب( می شود و ممكن است با دردهای شدید در قفسه ی سینه نیز همراه باشد.

2. زخم معده
اعصاب معده قوی و حساس هستند. اگر در ناحیه ای از معده ی خود زخم معده 

داشته باشید، موجب درد قفسه ی سینه و گاهی حالت تهوع می شوید.
3. مشکلات ریوی

مشكلات حاد ریوی، منجر به سرفه های خشک و شدید می شود كه در این 
صورت درد قفسه ی سینه را در پی دارد.

۴. جراحت در ماهیچه های مجاور
ممكن است جراحت یا درد در ماهیچه های مجاور مانند درد در ماهیچه های 

پشت قفسه ی سینه، درد در این ناحیه را به وجود آورند.
۵. فرورفتگی یا شکستگی دنده

ممكن است در یک حادثه ای دنده ی ما فرو رفته یا شكسته باشد. جالب است 
بدانید این نقص در بدن با درد در ناحیه ی قفسه ی سینه خود را نشان می دهد.

6. اضطراب شدید
احساس  دلیل  به  مغز  می گیرید  قرار  اضطراب زا  شرایط  در  كه  هنگامی 
دهشتناكی كه درک می كند، حساسیت ارگان های بدن را بالا و زمان واكنش 
نشان دادن به كنش ها را پایین می آورد. در همین زمان پمپاژ خون از قلب به 
اندام ها بالاتر می رود و ما ممكن است دردی در قفسه ی سینه حس كنیم كه به 

علت حالت پمپاز غیر عادی قلب است.

هالیتوزیس، كه به عنوان بوی بد دهان شناخته می شود، 
همیشه هم با بهداشت دهان و دندان ارتباط ندارد. بنابراین 
شما باید آن دسته از درمان های خانگی كه برای از بین بردن آن 

كمكتان می كند، بیاموزید. 
استفاده از نعنا به عنوان یک درمان خانگی می تواند به شما در 
خلاص شدن از شر یک مشكل شایع كه بسیاری از مردم از آن 

شرم دارند كمک كند.
برخلاف تصور اكثر مردم، بوی بد دهان به این معنی نیست 
كه شما حتما بهداشت دهان و دندان ضعیفی دارید. اكثر 
اوقات بوی بد دهان علت های دیگری دارد؛ به عنوان مثال، 

مشكلات گوارشی می توانند منجر به بوی بد دهان شود.
علاوه بر این، اگر شما اغلب از غذاهای سنگین و مواد غذایی 
از قبیل پیاز، سس های تند، سیر و.... استفاده كنید همین 

اتفاق برایتان می افتد.
در برخی موارد، بوی بد دهان ناشی از شرایطی است كه 

دچارش هستید؛ مانند "دهان خشک".
از اسپری های  و حتی  بجوید  آدامس  اگرچه ممكن است 
روش های  این  اما  كنید،  استفاده  نیز  دهان  خوشبوكننده 
درمانی چندان طبیعی نیستند و بسیاری از آن ها قند و حتی 
بدتر از آن، جایگزین های قندی دارند كه سمی هستند. اگر از 
بوی بد دهانتان رنج می برید این سه راه حل طبیعی را امتحان 

كنید تا به كنترل مشكلتان كمک كند.
تسکین بوی بد دهان با جوشانده نعنا

اولین راه درمانی برای كاهش بوی بد دهان با نعنا این است 
كه آن را به صورت جوشانده بنوشید. نوشیدن این جوشانده ی 
طبیعی به خصوص در زمستان خیلی خوب است چرا كه در 
تابستان ممكن است شما تمایلی به نوشیدن مایعات داغ به 
دلیل گرمای هوا نداشته باشید. با این حال، شما می توانید 
آن را در تابستان هم میل كنید، بدین صورت كه بگذارید این 

جوشانده سرد شود، بعد آن را بنوشید.
برای تهیه ی جوشانده ی نعناع بدین منظور بهتر است از نعنای 
تازه استفاده شود نه از مخلوط هایی از پیش بسته بندی شده 

مانند چای های كیسه ای كه درون آب داغ می گذارید.
یا  غذایی  مواد  فروشگاه های  از  را  تازه  نعنای  شما  اگر 
سبزی فروشی ها بخرید درمان، بسیار مؤثرتر خواهد بود. علاوه 

بر این می توانید آن را در باغچه حیاتتان و یا حتی در گلدان هایی 
در پشت پنجره ی خانه تان پرورش دهید و از آن استفاده كنید.

روش استفاده:
چهار برگ نعنا تازه را درون قوری كوچكی كه حاوی حدود یک 

فنجان آب است اضافه كنید و بگذارید تا بجوشد.
پس از چند دقیقه كه جوشید، آن را خاموش كنید و بگذارید 
كمی سرد شود. این جوشانده باید روزی دو تا سه بار و ترجیحاً 
بعد از غذا مصرف شود. می توانید آن را بعد از صبحانه و هر 
وعده ی غذایی دیگر میل كنید. پس از مدتی تأثیر آن را خواهید 
دید و متوجه می شوید كه نفستان خوشبو و تازه شده و بوی 

خوبی گرفته است.
تسکین بوی بد دهان با جویدن برگ نعنا

یكی دیگر از راه های درمانی با نعنا كه باعث می شود احساس 
راحتی بیشتری با نفستان داشته باشید، جویدن برگ نعنای تازه 

است. به جای جویدن آدامس یا استفاده از محصولات دیگری 
كه واقعاً مشكل شما را حل نمی كنند و فقط به خاطر تبلیغات 

است كه آن ها را باور می كنید، از برگ نعنا استفاده كنید.
روش استفاده:

دو برگ نعنای تازه را در دهانتان گذاشته و خوب بجوید تا 
نفستان تازه شود.

برای مؤثر بودن آن، شما باید برگ نعنا را تا زمانی كه می توانید 
در دهانتان نگه دارید.

زمان توصیه شده برای به دست آوردن بیشترین تأثیر 3 تا 5 
دقیقه جویدن است.

همیشه  می توانید  كه  است  فوق العاده  درمان  یک  این 
همراهتان داشته باشید و مؤثرترین درمان فوری در هر زمان 
است؛ برای مثال اگر با كسی برای صرف قهوه یا خوردن غذا 
قرار ملاقات دارید، برگ نعنا به شما كمک می كند و جلوی 

بوی بد دهانتان را می گیرد. شما می توانید آن را همراه خودتان 
داشته باشید یا در رستوران یا كافی شاپ آن را درخواست كنید.
بوی بد دهان را نباید دست كم گرفت چون ممكن است یک 

ظاهر ناخوشایندی از شما بسازد.
تسکین بوی بد دهان با نوشیدنی طبیعی نعنا

آخرین راه درمان با نعنا برای كاهش بوی بد دهان كه مناسب 
فصل گرما هم می باشد، نوشیدنی نعناست كه اگر بخواهید 

می توانید آن را با یخ نیز بنوشید.
مواد لازم:

یک دسته برگ نعنا
2 عدد كیوی

2 قاشق چایی خوری عسل
1 عدد هلو

آب
روش تهیه:

میوه ها را خوب شسته و ریزریز كنید.
نعنا را هم خرد كنید.

همه مواد را داخل مخلوط كن بریزید.
مقدار آب آن بستگی به شما دارد كه با چه غلظتی دوست 

داشته باشید.
همچنین مقدار عسل نیز به ذائقه ی شما بستگی دارد.

وقتی كه خوب مخلوط شد نوشیدنی ما آماده است.
بهتر است آن را در صبح و به صورت ناشتا میل كنید ولی در هر 
زمان دیگری نیز می توانید بنوشید. این نوشیدنی اگر به تنهایی 

مصرف شود تأثیر بیشتری بر بهبودی بوی بد دهان دارد.
این تركیب نه تنها دهانتان را تازه می كند بلكه اثر آرام بخشی 
روی معده تان می گذارد و به شما كمک می كند تا سموم را دفع 
كنید؛ به خاطر داشته باشید كه هضم ضعیف یكی از علل 

اصلی بوی بد دهان است.
در نهایت این که:

اگر با وجود بهداشت مناسب دهان و دندانتان باز بوی بد 
دهان ادامه داشت بهتر است كه پیش یک دندان پزشک بروید 
تا از نظر عوامل دیگری مثل پوسیدگی دندان یا مشكلات لثه 
بررسی شوید. این مشكلات تنها با درمان های اختصاصی حل 

می شود.

گیاهی برای رفع تنفس بد بو؛

سه روش برای از بین بردن بوی بد دهان با نعنا
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گفت وگو : اکبر پوست چیان

سیاسی،در  فعال  و  سابق  دیپلمات  عرب  محمد   
و  مبارزه  دوران  از  خود  خاطرات  بیان  به  گفتگویی 

حضور در عرصه های سیاسی پرداخت.
لطفا خود را معرفی و چکیده ای از فعالیت 

هایتان را بیان کنید.
ابراهیم متولد سال  این جانب محمد عرب فرزند 
هستم  تهران  در  واقع  شمیران  رستم آباد  در   1320
از  بعد  اش  تكیه  و  كه مسجد  است  شمیران جایی 
شهادت شهید شاه آبادی به نام این شهید معروف 
شد بنده از زمان طفولیت به دلیل اینكه پدرم فردی 
اجتماعی  و  فعالیت های سیاسی  وارد  بود  انقلابی 
شدم.قبل از انقلاب با توجه به فعالیتهای سیاسی 
علیه شاه به قم تبعید شدم و پس از انقلاب مسئولیت 
هایی مانند شهردار قم و معاون اداری و مالی وزارت 
امور خارجه ایران و سفیر ایران در بحرین و عضویت در 

شورای اسلامی شهر قم را بر عهده گرفتم.
پدرتان هم در فعالیت های سیاسی نقش دارند؟
با اینكه پدرم فردی بی سواد بود اما از طرفداران پر 
و پا قرص آیت الله كاشانی و از پا منبری های دائمی 

مرحوم آیت الله فلسفی به شمار می رفت.
از چه سالی به فعالیت های سیاسی علاقه 

مند شدید؟
من در سن ده - دوازده سالگی با مسائل مذهبی 
و سیاسی آشنا شدم، در منطقه نیز هر كس صاحب 
علم و كتاب بود ما از طرفداران اش بودیم البته بعد 
از كارهای سیاسی و زندان ساواک دیگر اجازه كار در 
تهران را به ما ندادند و ما تصمیم به هجرت گرفتیم.
برای هجرت هم برای قم و مشهد استخاره گرفتیم 
كه برای قم بسیار خوب آمد در واقع سال 53 از زندان 

بیرون آمدیم و اواخر همان سال به قم آمدیم.
فعالیت های  در  آن دوران  از خاطرات  کمی 

سیاسی بگوئید.
خاطرات زیادی در دوران فعالیت های خود داشته 
ام عمده فعالیت های بنده سیاسی بود من عادت به 
خواندن روزنامه داشتم و با اینكه روزنامه كم بود آن را 

مطالعه می كردم و در جریان رویدادها قرار می گرفتم
فعالیت های سیاسی خود را از کدام جریان 

آغاز کردید؟
فعالیت ما با جبهه نهضت مقاومت ملی آغاز شد در 
آن زمان كه آیت الله كاشانی با مصدق هماهنگ بود و 
مسائل ملی شدن صنعت نفت مطرح شد از طرفداران 

آن ها بودیم و فعالیت ها را آغاز كردیم
در آن دوران از محضر چه کسانی استفاده می 

کردید.
منبرهای آقای كافی را شركت می كردم، دوستانی 
كه با هم بودیم از جمله در كنار دكتر ولایتی و شهید 
همی  دور  جلساتی  آبادی  شاه  شهید  و  لواسانی 
به  البته  بود  و دوستانه  كه معمولا سیاسی  داشتیم 
ظاهر دوستانه بود و بیشتر با اهداف سیاسی برگزار می 
شد جلسات دكتر شریعتی را در حسینیه ارشاد و هم 
مرحوم كافی را در مهدیه دنبال می كردیم.بسیار هم 
علاقه مند بودیم در آن موقع جوانان از دكتر شریعتی 
استقبال می كردند و من كارت اسلام شناسی از او را 

در جلسات خصوصی دریافت كرده بودم.
در قم چه فعالیت هایی داشتید؟

داستان زندگی من خاص است و كمتر برای كسی 
اتفاق می افتد زمانی كه می خواستم به قم بیایم از 
سه همرزم خود نامه گرفتم از شهید شاه آبادی برای 
مراجعه به آقای موسوی خوئینی ها رئیس سابق بانک 
اسلامی نامه گرفتم و از آخوندی برای مراجعه به بازار 
در قم و دیگری از حسن تهرانی از مبارزین معروف بازار 
تهران برای اسلامی رئیس آموزش و پرورش در اوایل 

انقلاب نامه اخذ كردم.
نحوی  چه  به  قم  در  شدن  معرفی  از  پس 

فعالیت ها را آغاز کردید؟
در هفته اول با همه این ها تعامل ها را داشتیم این 
باعث شد سریع در جریان ها وارد شدیم و فعالیت های 
خود را آغاز كنیم دو ماه از آمدن ما به قم نگذشته بود 
كه در زیرزمین منزل مركز فعالیت جوانان سیاسی قم 
را راه اندازی كردم و شخصیت های بزرگی در منزل ما 
تردد داشتند منزل ما در خیابان امام خمینی بود كه در 

حال حاضر منزل مرحوم آقای قمی است.
اولین شخصیت بزرگی که فعالیت ها را با وی 

آغاز کردید چه کسی بود؟
در اوایل با اولین عالمی كه در قم آشنا بودیم آیت الله 
مومن بود كه اعلامیه ها و نوارهای امام را برای او می 
فرستادیم یكی از طلاب كه شهید سلیمی نام داشت 
رابط میان ما و امام بود و در آن دوران اعلامیه ها از 
طریق من در شهرستان ها و قم توزیع می شد حسن 
خلیلیان از فعال ترین افراد بود و مرحوم قمی هر كدام 
تلاش هایی داشتند و ما اعلامیه ها را به شهرهای 
مركزی ارسال می كردیم و با این آشنایی با آقای مومن 

خیلی زود در قم پا گرفتیم.
های  تشکل  حیطه  در  هایی  فعالیت  شما 

کارگری داشتید این به چه نحوی بود؟
بنده فردی فنی بودم از این رو به عنوان رئیس كارتن 
سازی در 14 مرداد 53 وارد قم شدم و نماینده كارگران 
در ادارت و سازمان ها را بر عهده گرفتم بعد از پیروزی 
انقلاب اولین كانون فعالیت كارگران را در خیابان امام 
تشكیل دادم و رئیس كانون شدم در آن روزها كارگران 
از  برای فرار  نقش مهمی در جریان ها داشتند من 
ساواک 5 روزی مخفی بودم بعد به معدن سرچشمه 
رفتم و چون زبان می دانستم خیلی زود موفق شدم 

پیشرفت كنم و ارتباط خوبی با كارگرها داشته باشم.
زبان را چگونه فرا گرفتید؟

 در آن زمان در هنرستان صنعتی زبان آلمانی خواندم 
و بعدها انگلیسی را فرا گرفتم كه خیلی برایم مفید بود و 
باعث پیشرفت من شد در آن موقع روزنامه استوار تنها 
روزنامه قم فعال بود كه در آن اعلام شده بود مهندسی 
برای كارخانه آجر ماشینی قم می خواهد و به دلیل 

اینكه زبان می دانستم سریع مشغول به كار شدم.
فعالیت های سیاسی را در حیطه کاری چگونه 

ساماندهی کردید

در  دستم  من  و  بود  گرفتن  اوج  حال  در  نهضت 
كارخانجات باز بود فعالیت كارگری در همه كارخانه 
و  راهپیمایی  روز كارگر  بود در  زیر نظر من  های قم 
سخنرانی ها و شعارها را هماهنگ می كردم به محض 
پیروزی انقلاب برای انتخابات آری یا نه 2۹ اسفند 
سفر  بار  روزها  آن  كه  آید  می  یادم  شدم  دعوت   57
بسته بودیم تا با پیكان به مسافرت برویم كه نامه ای از 
فرمانداری آمد و برای هیات 30 نفره انتخابات از افراد 
معتمد دعوت شد من نیز به عنوان نماینده كارگرها در 
جلسه شركت كردم و پدر آیت الله مومن نیز نماینده 
كشاورزان بود و دیگر بزرگان هم در جلسه نظریات را 
اعلام می كردند  و بعد 5 نفر رای آوردیم و انتخابات را 
انجام دادیم با توجه به تجربیات دوره های مختلف در 

انتخابات كاركشته شده بودیم.
گویا از زندگی شما هم کتابی منتشر شد.

بعد از انتخابات مرحوم آقای ربانی می گفت خلاصه 
ای از زندگی ات را بنویس و بعدها كتابی جالب از آن 

منتشر شد.
تعامل با حوزه را چگونه آغاز کردید؟

من به حوزه علاقه زیادی داشتم از كودكی در دامان 
مراجع  با  خوبی  ارتباط  و  شدم  بزرگ  حوزه  و  علما 

داشتم.
می  توضیح  نیز  سپاه  تشکیل  با  ارتباط  در 

فرمائید؟
الله متظری  از پیروزی انقلاب به دستور آیت  بعد 
سپاه را در اردیبهشت 5۸ تشكیل دادیم آقای قمی 
از اعضای فرماندهی بود شخصیت های بزرگی در آن 
بودند از من دعوت شد كه به سپاه بروم در این ارتباط 

12 جلسه شورای فرماندهی را برگزار كردیم .
در خصوص ورود تان به شورای شهر بگوئید؟

بعد از تشكیل سپاه قرار شد اولین شورای شهر در 
قم برگزار شود لذا انتخابات شد و افرادی بزرگی رای 
آوردند من به شورا رفتم و رای آوردم ارتباط با مراجع 
بعد از شورای شهر به ویژه آیت الله گلپایگانی و آیت الله 
مرعشی برقرار شد و در برخی از امور ما را می خواستند 
و تعامل خوبی وجود داشت شهردار قم هم كه شدم 
فعالیت ها هم تداوم یافت و در دوران اخیر بیشترین 
افرادی كه به محضرشان رفتیم آیت الله مكارم شیرازی 
و نوری همدانی و سبحانی و وحید خراسانی بودند 

زمانی كه شهردار بودم این ارتباط بیشتر شد.
موضع گیری های مراجع چه سبک و سیاقی 

در مبارزات داشتند؟
بیانیه ها و جلسات خصوصی و عمومی  علما در 
فعالیت های خوبی در مبارزات داشتند.در واقع همه 
علما و مراجع برای اسلام و انقلاب زحمت كشیدند و 
من از نزدیک شاهد بوده ام اما امام معجزه تاریخ است 
وقتی  بار  بار حضوری رسیدیم یک  دو  امام  خدمت 
شورای شهر بودم خدمت امام رفتم بنده جوان بودم 
و در حضور امام خجل بودیم شب قبل پسرم حامد 
در شرف تولد بود و بیمارستان ها ما راه نمی دادند 
صبح تعریف كردم و آقای خلخالی گفتند: داستان را 
برای امام تعریف كنید بعد از طرح موضوع بلافاصله 

دكترهای قم را خواستند و سخنرانی عظیمی كردند.
از فعالیت خود در وزارت خارجه بگوئید؟

وقتی در وزارت خارجه بودم ۸50 نفر از كارمندان 
را به حسینیه جماران بردیم و ترتیب به گونه ای بود 
كارمندان به دست بوس رفتند وقتی قرار شد از دریچه 
عبور كنیم حاج احمد آقا من را صدا زد و گفتند با 
ولایتی خدمت امام رسیدیم آن موقع شهردار قم بودم 
امام دستوری در مورد سفارت خانه ها دادند كه در 
سفارت خانه ها مستخدم و آشپز همه باید مسلمان 
باشند قبلا چنین رویه ای نداشتیم آقای ولایتی آن 
را به من ابلاغ كرد و گفتند آقای عرب مسئول است 
گزارش كوتاهی در محضر امام دادم آن موقع تحت 
تاثیر هیبت امام قرار گرفتم ظرف 5 دقیقه 5 گزارش 
از 5قاره دادم امام عادت نداشتند بخندند اما تبسم 
نمایندگی   110 ام  رفته  را  كشور   ۸5 كردند.بنده 
داشتم نماز خانه درست كردم و اگر روحانی بود یكی 
را انتخاب می كردیم نماز سفارت خانه ها و مسائل 
شرعی حجاب از یادگار ماست كلیه منشی های زن 
خارجی هم اخراج كردیم در این راه نیمی از عمر من 
تلف شد چون مقاومت زیادی می شد و می گفتند این 

افراد توانایی در زبان داشتند افراد حزب الهی ما هم 
زبان و كار دیپلماسی بلد نبودند لذا وقتی رفتم وزارت 
خارجه اولین فكری كه به سرم زد و آقای ولایتی آن را 
گفته و فیلمی هم در این باره ساخته اند این بود كه 
به فكر تاسیس یک دانشكده افتادم و دانشكده وزارت 

خارجه را افتتاح كردیم.
فعالیت دانشکده به چه صورت بود؟

وقتی آیت الله خامنه ای رئیس جمهور بودند برای 
از  بعد  رفتیم  ایشان  نزد  دانشكده  فعالیت  گزارش 
دیدار محمد جواد حجتی و میر سلیم را قبول كردند 
و  كنند  بررسی  را  ما  دانشكده  و  بیایند  سرزده  كه 
گزارش دهند وقتی آمدند دكتر عادلی و دكتر شمس 
اردكانی هر دو كلاس داشتند كتاب شهید مطهری 
را به انگلیسی تدریس می كردند تنها وزارت خانه ای 
هستیم بعد از انقلاب كه ستون هایش همه به تصدیق 
كسانی كه می شناسند محكم تر از وزارت خانه ها 
تاریخ است و پشتوانه علمی زیادی دارد و  در طول 
نزدیک 350 دیپلمات تربیت كردیم هر یک زبان اول 
را باید به خوبی بدانند 1200 ساعت زبان اول و ۶00 
ساعت زبان دوم كه اولی می توانست هر زبانی باشد 
و تاكنون این كار انجام شده و سفرایی كه داریم فارغ 

التحصیلان این دانشكده هستند.
زمان مبارزات دیداری با رهبری نداشتید؟

مسجد  در  را  ایشان  سخنرانی  مبارزات  دوران  در 
جلیلی كه آیت الله مهدوی كنی شنیده بودم ولی 
بعد از پیروزی از وقتی كه معاون زوارت خارجی بودم 
ملاقات مستقیم با ایشان به كرات داشتم و گزارش 
های مستقیم به ایشان می دادم و سخنرانی می كردم 
و اگر ولایتی در سفر بودند من جلسه را اداره می كردم.
در برهه ای از دوران مدیریت شما در وزارت 
امور خارجه به چه دلیل عنوان شیخ معاونین بر 

شما اطلاق شد؟
از شهادت  بعد  بودم  وزارت خارجه  ۶ سال معاون 
فرزندم حسن آمدم كنار آقای ولایتی و معاونین روز 
گفتند  و  آمدند  رمضان  ماه  در  ما  دیدار  به  تشییع 
مهندس موسوی سلام رساند و نتوانست بیاید و امروز 
در شورای معاونین به عنوان سفیر در بحرین انتخاب 
شده اید دو سه ماه گذشت بحرین جواب نداد، آقای 
ولایتی در سفری كه به سازمان ملل داشتند در دیداری 
با وزیر خارجه كویت از وی پرسیده بود گفته بود بحرین 
یک كشور كوچک است و شما می خواهید قوی ترین 
دیپلمات را بفرستید یک نفر دیگر را معرفی كنید كه 
آمدند البته انتخاب شدم وقتی خدمت آقا رسیدیم 
ماموریت تمام شده بود رفتم سفارت هر سال سفیران 
می آیند ایران و آقای ولایتی و معاونین می رفتند با 
خامنه ای دیدار می كردند در جلسه با سفرا نشسته 
بودند.آقا وقتی رسیدند دور و بر خود را نگاه كردند و 
فرمودند آقای عرب كجاست ولایتی گفت آقای عرب 
سفیر شده اند چون جلسات ایشان را اداره می كردم 
سراغ من را گرفتند همه ساله روز 21 بهمن سفرای 
خارجی مقیم تهران برای تبریک به رئیس جمهوری 
می آمدند در آن سال قبل از اینكه سفیر شوم آمدم.
شیخ سفرا اصطلاحی است برای افرادی كه سابقه 
بیشتری از همه دارند آن روز سفیر رومانی بود متنی 
خواند و تبریک گفت و خواست عكس دسته جمعی 
گرفته شود آقا آمدند به همراه ما كه از وزارت خارجی 
بودیم عكس گرفتیم گفتند من شیخ سفرا هستم و 
سفیر شدم وقتی كتاب خواست چاپ شود آقای صدر 
روحانی كه این را پیاده كرده با ۶5 نفر از كسانی كه 
نام شان را در كتاب برده مصاحبه كرده و این مسائل 
را از زبان افرادی كه در جلسه است شنیده این نام را 

انتخاب كرده است
از کتاب و خاطرات شفاهی خود بگوئید.

دخالتی در انتخاب نام كتاب هم نداشتم ناگفتنی 
های زیادی وجود دارد مطلبی در كتاب است كه نمی 
آورند زیرنویس ها را پسرم داده است و در حدود هزار 

عكس در اختیار آن ها قرار گرفته است.
حاج محمد عرب دیپلمات سابق و فعال سیاسی و 
نخستین معاون وزیر امور خارجه بعد از پیروزی انقلاب 
اسلامی، در شب شهادت سید الساجدین دارفانی را 
وداع گفت، به این بهانه گفت و گوی وی با خبرگزاری 

حوزه بازنشر شده است.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم :

شهر قم به 10 ایستگاه سنجش آلودگی 
هوا نیازدارد

مدیركل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: در دولت های یازدهم و دوازدهم، با 
تغییر نگاه و رویكرد نسبت به مسأله محیط زیست در كشورمان و دغدغه مندی مردم و 
مسؤولان در این حوزه خطیر و حساس، برنامه ها و اقداماتی در این اداره كل در راستای 
حفاظت و پاسداری از محیط زیست و تأمین امنیت و سلامت شهروندان شكل گرفته 

است. 
سید رضا موسوی مشكینی ضمن گرامیداشت نام و یاد شهیدان رجایی و باهنر 
و هفته دولت در سخنانی اظهار داشت: با روی كار آمدن دولت تدبیر و امید، مسأله 
محیط زیست به عنوان یكی از مطالبات و دغدغه های جدی مردم و مسؤولان نظام، به 
شكل جدی تری مورد توجه قرار گرفت و رهبر معظم انقلاب نیز در سال ۹4 سیاست 

های كلی »محیط زیست« را ابلاغ فرمودند.
وی با بیان اینكه طی سال های گذشته اقدامات مثبت و مؤثر بسیاری برای رفع 
معضلات و چالش های زیست محیطی، آگاهی بخشی و فرهنگسازی و ارتقاء سطح 
حفاظتی در استان قم انجام شده است، خاطرنشان كرد: استان قم به دلیل افزایش 
بیش از اندازه جمعیت و توسعه روزافزون صنایع در وسعت جغرافیایی اندک و قرار گرفتن 

در انتهای حوضه آبریز، دارای اكوسیستم حساس و شكننده ای است.
مدیركل حفاظت محیط زیست استان قم از پاسخگویی به بیش از 4 هزار و 500 
استعلام تأسیس و بهره برداری از سال ۹2 تا كنون خبر داد و گفت: با توجه به اهمیت 
رشد و توسعه اقتصادی و رفع موانع تولید در سال های گذشته، بیش از ۹0 درصد 
استعلام ها برای راه اندازی واحدهای صنعتی، معدنی، كشاورزی و خدماتی در این 
اداره كل مورد موافقت قرار گرفته است. وی همچنین خاطرنشان كرد: طی هفت سال 
گذشته در راستای تأمین سلامت عمومی جامعه و كاهش آلاینده های زیست محیطی 
در استان قم، حدود ۸ هزار بازدید و پایش از واحدهای صنعتی، معدنی و خدماتی 
توسط كارشناسان حفاظت محیط زیست استان قم انجام شده كه منجر به صدور یک 

هزار و 500 اخطاریه رفع آلودگی و پلمب 47 واحد متخلف شده است.
موسوی با بیان اینكه متأسفانه تعداد روزهای آلوده در شهر قم به ویژه در روزهای 
سرد سال در حال افزایش است، نیاز شهر قم به حداقل 10 ایستگاه سنجش آلودگی 
هوا را مورد توجه قرار داد و گفت: با توجه به كمبود شدید اعتبارات در اداره كل، طی 
سال های گذشته فقط یک ایستگاه جدید به دو ایستگاه سنجش پیشین اضافه شده 

و اعتبارات موجود برای نگهداری و بروزرسانی سه ایستگاه موجود نیز ناكافی است.
الزام واحدهای صنعتی بزرگ به راه اندازی سیستم های كنترل آلودگی 

وی با اشاره به ایجاد محدودیت شدید برای ورود باطری های فرسوده به قم و الزام 
واحدهای صنعتی بزرگ به راه اندازی سیستم های كنترل آلودگی و پایش آنلاین، 
گفت: ضمن پیگیری راه اندازی تصفیه خانه فاضلاب در شهرک های صنعتی و 
مدیریت صحیح پسماندهای پزشكی در استان قم، خوشبختانه بعد از گذشت سال 
ها، ایجاد سایت پسماند ویژه و صنعتی استان تعیین تكلیف شده و عملیات اجرایی 
آن به زودی آغاز می شود. مدیركل حفاظت محیط زیست استان قم در بخش دیگری 
از سخنان خود با اشاره به تصویب قوانین ارزشمند زیست محیطی در دولت یازدهم و 
دوازهم همچون هوای پاک، حفاظت از خاک و مدیریت تالاب ها، تصریح كرد: این 
اداره كل بر اساس قوانین و ضوابط، با متخلفان زیست محیطی قاطعانه برخورد خواهد 
كرد كه در این راستا طی 7 سال گذشته حدود 400 پرونده حقوقی در مراجع قضایی 

تشكیل شده است.
وی از تخریب حدود 500 حلقه چاه ذغال طی سال های گذشته در استان قم خبر 
داد و گفت: صنایع آلاینده استان در هر فصل شناسایی شده و با قرار گرفتن در لیست 
صنایع آلاینده، متحمل جریمه های سنگینی می شوند، ضمن اینكه پیگیری های 
بسیاری برای استقرار صنایع پاک و با تكنولوژی های نوین و همچنین نوسازی خطوط 

تولید واحدهای صنعتی انجام داده ایم.
موسوی با اشاره به ارتقاء سطح حفاظتی سه منطقه كهک، كهندان و مسیله به منطقه 
شكار ممنوع به مساحت 13۶ هزار هكتار در سال ۹2 و تلاش جدی برای حفاظت 
و احیای تالاب ها و زیستگاههای طبیعی استان قم، گفت: در سال گذشته تالاب 
ارزشمند مره به جای دشت مسیله در لیست مناطق شكار ممنوع قرار گرفت و در سال 

۹5 نیز پاسگاه محیط بانی در تالاب شكار ممنوع حوض سلطان احداث شد.
وی همچنین با اشاره به جذب و استخدام ۹ محیط بان طی سال های گذشته در 
این اداره كل و ارتقاء سطح معیشتی محیط بانان، تجهیز یگان حفاظت و اداره حیات 
وحش و تصویب قانون حمایت از محیط بانان، تصریح كرد: لیست حیات وحش استان 
قم نیز كاملا بروزرسانی شده است و در حال حاضر 275 گونه پرنده، 40 گونه خزنده و 

دوزیست، 2۶ گونه پستاندار و 20 گونه ماهی در استان قم رصد و شناسایی شده اند.
مدیركل حفاظت محیط زیست استان قم در پایان، اهمیت و ضرورت آموزش، اطلاع 
رسانی، آگاهی بخشی و فرهنگسازی زیست محیطی را مورد توجه قرار داد و گفت: 
در این راستا طرح های ارزشمند آموزشی در سطح ملی و استانی همچون طرح »یک 
ساعت با محیط بان«، كارگاههای آموزشی متعدد برای گروه های مخاطب و تأثیرگذار، 
تدوین و تدریس كتب آموزشی در مقاطع مختلف تحصیلی و برگزاری نمایشگاه ها و 

همایش های متعدد انجام شده است.
 

 سرپرست روابط عمومی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم:

استفاده خودروها از گاز مایع غیرمجاز است
 سرپرست روابط عمومی شركت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم با اشاره به 
صف طویل خودروها برای استفاده از گاز مایع در این استان،  گفت: استفاده خودروها 
از گاز مایع ناایمن است و این سوخت فقط مصارف خانگی و صنعتی دارد و در سبد 

مصرف خودرویی نمی باشد.
محمدحسین گلاب افزود: سوخت ال پی جی)گاز مایع( مربوط به بخش خانواری 
است كه از گاز طبیعی بهره مند نیستند و یا صنوفی مانند ایزوگام كارها كه با این نوع 

گاز كار می كنند، است.
وی با اشاره به این كه 2 هزار خانوار قمی از گاز طبیعی محروم هستند، اضافه كرد: 

ماهانه به طور میانگین یک هزار و 400 تُن گاز مایع در استان قم توزیع می شود.
درخواست  سامانه  در  باید  مایع  گاز  دریافت  برای  متقاضیان  این كه  بیان  با  وی 
فرآورده های نفتی به نشانی http://newtejaratasan.niopdc.ir/ )سدف( ثبت نام 
كنند، تاكید كرد: شركت پخش فرآورده های نفتی هیچ برنامه ای برای تحویل سوخت 
خودروهای  كردن  دوگانه سوز  طرح  گلاب،  گفته  به  ندارد.  خودروها  به  ال پی جی 
 عمومی به صورت رایگان در حال انجام است و متقاضیان می توانند با مراجعه به نشانی

 https://gcr.niopdc.ir  اقدام به ثبت نام كنند.
وی با بیان این كه پنج نمایندگی گازسوز كردن خودروها در قم فعال است، افزود: 
متقاضیان با مراجعه به این نمایندگی ها می توانند اقدام به گازسوز كردن خودروهای 

خود نمایند. وی اضافه كرد: 40 جایگاه سی ان جی در سطح استان قم فعال است.
  

رییس سازمان صنعت،معدن وتجارت استان قم خبرداد:

صادرات 250میلیون دلار کالای ساخت قم 
 رییس سازمان صنعت،  معدن و تجارت  استان قم با اشاره به این كه فعالیت های 
تجاری دراین استان جریان دارد،  گفت: صادرات كالاهای تولیدشده در قم با رعایت 

پروتكل های بهداشتی به بازار كشورهای هدف انجام می شود.
محمود سیجانی بیان كرد: توسعه صادرات برای تحقق بخشیدن به راهبرد جهش 
تولید امری ضروری است و در همین راستا كالاهای ساخت قم علارغم شیوع ویروس 
كرونا همچون گذشته با رعایت دستورالعمل های تنظیم شده به كشورهای هدف صادر 

می شود.
وی افزود: تنها در سه ماهه نخست سال جاری 32 هزار تن انواع كالا ساخت قم به 
ارزش 31 میلیون دلار از گمركات استان صادر شد كه نشان دهنده جریان داشتن 

فعالیت های تجاری درقم باوجود شرایط ناشی از شیوع ویروس كروناست.
وی ادامه داد: عمده كشورهای هدف صادراتی كالاهای ساخت قم عراق،  تركیه،  
هند،  افغانستان،  امارات، ویتنام، پاكستان،  ازبكستان،  آذربایجان و چین است كه به 
دنبال گسترش بازارهای هدف با استفاده از راهبرد نیازسنجی در سایر مناطق جهان 

هستیم.
مسی،   مفتول  پلاستیكی،   مواد  فلزی،   محصولات  گفت:  همچنین  سیجانی 
پلی استر،  الیاف  شیمیایی،   متنوع  محصولات  مكانیكی،   وسایل  و  ماشین آلات 
فرآورده های غلات، سوخت و روغن های معدنی ، كفش، آلومینیم و مصنوعات آن 

ازجمله مهمترین محصولات صادراتی استان است.
ارزش  به  قم  ساخت  كالا  انواع  تن  هزار   2۹0 نیز  گذشته  سال  كرد:  بیان  وی 
250 میلیون دلار به بازارهای هدف صادر شد و این استان توانست نقش موثری در 

فعالیت های تجاری كشور ایفا كند.

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم خبرداد:
آغاز سال تحصیلی جدید ازشنبه به صورت مجازی 
هزار   273 شهریورماه   15 شنبه  روز  از  گفت:  قم  پرورش  و  آموزش  مدیركل   
دانش آموز قمی سال تحصیلی جدید را به دلیل قرار داشتن قم در وضعیت كرونایی 

به صورت مجازی آغاز خواهند كرد.
اجلاسیه  چهارمین  و  سی  حاشیه  در  شنبه  سه  روز  شیخ الاسلام  حمیدرضا 
آموزش وپرورش كه به صورت ویدیو كنفرانس و با سخنرانی رهبری معظم انقلاب و 
وزیر آموزش پرورش برگزار شد، در گفت وگو با خبرنگاران، افزود: آموزش وپرورش قم 
برای سه وضعیت متفاوت قرمز، زرد و سفید كرونایی تمهیدات لازم را اندیشیده است.
وی اظهار داشت: همچنین برای دانش آموزانی كه با محدودیت استفاده از فضای 

مجازی روبه رو هستند جزوه های كتبی ارائه خواهد شد.
مدیركل آموزش و پروش قم ابراز داشت: نزدیک به 2 درصد از دانش آموزان قمی 
هنوز برای سال تحصیلی جدید اقدام به ثبت نام نكردند كه این افراد نیز طی روزهای 

آتی باید ثبت نام خود را كامل كنند.
شیخ الاسلام عنوان كرد: همزمان با ثبت نام دانش آموزان در مدارس كتب درسی 

آنها نیز در سامانه در نظر گرفته شده خریداری و تهیه می شود.
امسال  دغدغه  و  مساله  مهم ترین  دانش آموزان  سلامت  كرد:  تاكید  وی 
آموزش وپرورش قم است و اگر نیاز باشد در وضعیت زرد كرونایی و حضور فیزیكی آنها 

كلاس های درس به دو یا سه قسمت تقسیم خواهند شد.
تعداد  جدید  تحصیلی  سال  در  داشت:  اظهار  قم  پروش  و  آموزش  مدیركل 

دانش آموزان قمی نسبت به سال گذشته بیش از ۸ هزار نفر افزایش داشته است.
شیخ الاسلام افزود: از سال ۹2 تا به امروز 1۸۶ مركز آموزشی با مقاوم سازی و 
احداث به ظرفیت مدارس قم افزوده شده و قم ازنظر سرانه های آموزشی در رتبه 
بیست و ششم كشوری قرارگرفته است. وی كمبود مراكز آموزشی قم را مورد توجه 
قرار داد و تصریح كرد: در مناطقی كه توسعه شهری و جابه جایی جمعیت رخ داده با 
كمبود مراكز آموزشی روبه رو هستیم و تمام دستگاه های ذی ربط درخواست داریم تا 

كاربری های آموزشی را زودتر در اختیار این نهاد قرار بدهند.
شیخ الاسلام یادآور شد: از مجموع 273 هزار دانش آموز سال تحصیلی جدید قم 

53 درصد از آنها در مقطع ابتدایی مشغول تحصیل هستند.
مدیركل آموزش و پروش قم اظهار داشت: همچنین 3۶ درصد از دانش آموزان 
مقطع دبیرستان قم جذب رشته های فنی و كاردانش شده اند كه نسبت به سال های 

قبل ۶ درصد رشد داشته است.
وی یادآور شد: مدیران آموزش وپرورش قم تمام تلاش خود را برای عمل و اجرای 

منویات رهبری معظم انقلاب در رابطه با آموزش وپرورش به كار خواهد بست.

مدیرکل اتباع استانداری قم اعلام کرد:

آغازمرحله اجرایی اعطای تابعیت به 
فرزندان مادر ایرانی

مدیركل امور اتباع و مهاجرین خارجی استانداری قم گفت: مرحله اجرایی طرح 
اعطای تابعیت ایرانی به فرزندان حاصل از مادر ایرانی با پدر غیر ایرانی در قم آغاز شد.
عباس شیر محمدی ظهار داشت: در راستای آیین نامه اعطای تابعیت ایران به 
فرزندان حاصل از ازدواج زنان ایرانی با مردان خارجی مصوبه سیزدهم خردادماه سال 
۹۹ هیات وزیران مرحله اجرایی این طرح در قم از فردا 12 شهریور در دفترهای 1۸ 

گانه خدمات اتباع خارجی استان شروع می شود.
وی افزود: متقاضیان این طرح قبلا از طریق سامانه اداره كل اتباع استانداری ثبت 
نام نمودند و دفاتر فوق نیز به تدریج با این افراد تماس می گیرند تا برای تشكیل پرونده 

مراجعه كنند.
وی خاطر نشان كرد: كسانی كه موفق به ثبت نام نشدند نیز باید در سامانه یاد شده 
ثبت نام كنند تا ما اسامی آنها را به دفاتر تحویل دهیم و كار تشكیل پرونده اعطای 

تابعیت انجام شود.
مدیركل اتباع قم همچنین یادآور شد: برای تكریم ارباب رجوع اجرای طرح به 
بخش خصوصی واگذار شده است تا در بعد از ظهرها نیز امكان انجام آن وجود داشته 
باشد. شیرمحمدی با بیان اینكه پیش ثبت نام اجرای طرح  از 2 ماه پیش در استان 
شروع شده و تاكنون نیز حدود هفت هزار تَن ثبت نام كردند، افزود: این طرح در همه 
استان های كشور به اجرا گذاشته می شود و قم در موضوع پیش ثبت نام از استان 
های دیگر جلوتر می باشد. مدیركل اتباع استانداری قم در ادامه تعداد تبعه های 
موجود در این استان را 210 هزار تَن ذكر كرد و گفت: عمده خارجی های مستقر در 

قم را اتباع كشور افغانستان تشكیل می دهند.
وی افزود: قم چهارمین استان كشور در موضوع اتباع خارجی است ولی با توجه به 

تک شهرستان بودن آن پس از تهران دوم استان به شمار می آید.
   

شهردار قنوات :

اجرای طرح های عمرانی در قنوات 
سرعت می گیرد

و   شهردار شهر قنوات قم گفت: اجرای طرح های عمرانی، شهری،  ترافیكی 
خدماتی در قنوات با استفاده از منابع استانی سرعت می گیرد و این منابع تاكنون 

نقش موثری در پیشرفت شهر داشته است.
رضا شكاری با اشاره به نقش منابع استانی در پیشرفت شهر قنوات بیان كرد: 
در همین راستا صدور اجازه تفكیک املاک شهر قنوات برای تامین منابع مالی 
پروژه های شهری از جمله مهم ترین بخش های تعامل و مساعدت  دستگاه های 

اجرایی استان با مسئولان مدیریت شهری قنوات بوده است.
وی با اشاره به نقش منابع دولتی در ارتقا خدمت رسانی به شهروندان در شهر 
قنوات،  افزود: بوستان شهدای گمنام یكی از پروژه های مهم شهر قنوات در هفته 
دولت بود كه بخش مهمی از اعتبارات صرف شده در آن از طریق منابع استانی تامین 

و با بهره برداری از این بوستان درمجموع برای ۹ تن اشتغال دائم ایجاد شد.
شهردار قنوات به امكانات ایجاد شده در بوستان شهدای گمنام اشاره كرد و گفت: 
این بوستان به مساحت 21 هزار و 500 مترمربع مجهز به آبیاری هوشمند فضای 
سبز و زمین دومنظوره ورزشی، پیست اسكیت و دوچرخه سواری، فضای خانوادگی، 

پاركینگ، نمازخانه و آب نمای خشک موزیكال است.
وی در ادامه با بیان نقش اعتبارات دولتی در تجهیز شهر قنوات به سامانه  های نوین 
افزود: در همین راستا برای توسعه سامانه های نظارتی معابر شهری و خرید و استقرار 
تجهیزات ترافیكی شهر قنوات نیز به ترتیب 70 و ۹0 میلیارد تومان از اعتبارات 

استانی استفاده شده است.
شكاری یادآور شد: از منابع استانی 400 میلیون تومان نیز برای خرید آسفالت و 
ترمیم معابر شهری قنوات اختصاص یافت كه نقش موثری در افزایش رضایت مندی 

شهروندان هنگام تردد در خیابان های شهر داشت.
شهردار شهر قنوات تصریح كرد: همچنین طی روزهای گذشته 300 میلیون تومان 
از منابع استانی برای توسعه سامانه های هوشمند شهری به قنوات تخصیص یافته 

است.
وی در ادامه با اشاره به پروژه های شهری قنوات به مناسبت هفته دولت گفت: 
امضای قرارداد 40 هزار متر آسفالت، امضای قرارداد 10 هزار متر جدول كشی، 
زیرسازی بلوار امام علی)ع(، كلنگ زنی مزرعه 200 تنی پرورش قارچ، احداث 
ساختمان پزشكان شهر قنوات، ایجاد 2 بوستان مادر و جوان، تاسیس خانه فرهنگ 
شماره 2 و كانال هدایت آب های سطحی از پروژه های مهم شهر قنوات در این هفته 

بود.
شكاری تاكید كرد: تدوین نقشه برداری  500/1 محدوده و حریم شهر قنوات، 
به كار گیری سامانه های نظارتی معابر شهر قنوات، ایجاد پارک سوار خودروهای 
سنگین، تهیه و نصب پلاک منازل، امضای قرارداد خرید نرم افزار یكپارچه شهرسازی 
و همچنین رونمایی از آب نمای میدان ولایت شهر قنوات بخش دیگری از طرح هایی 

بود كه در هفته دولت به انجام رسید.
شهردار شهر قنوات قم افزود: بهره برداری از سامانه تحت موبایل 137، خرید 
و استقرار تجهیزات ترافیكی در معابر شهری و خرید و آزادسازی چهار باب ملک 
در مسیر بلوار حضرت ولی عصر)عج( نیز به مناسبت هفته دولت در شهر قنوات 

عملیاتی شد.

اجتماعی

به بهانه درگذشت محمد عرب دیپلمات سابق و فعال سیاسی؛

خاطرات خواندنی از نخستین معاون وزارت امور خارجه
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اقتصادی

رفاه  و  كار  تعاون،  وزیر  اشتغال  و  كارآفرینی  توسعه  معاون 
اجتماعی گفت: پرداخت تسهیلات روستایی و عشایری سبب 
توسعه اشتغال در این مناطق شده به طوری كه 2۹ درصد 

اشتغال های جدید در روستاها بوده است.
عیسی منصوری روز سه شنبه در نشست كارگروه اقتصادی، 
اشتغال و سرمایه گذاری خراسان شمالی اظهار داشت: پیش 
از پرداخت تسهیلات روستایی و عشایری، تنها سه درصد از 
ایجاد اشتغال جدید در روستاها اتفاق می افتاد اما با پرداخت 
تسهیلات به طرح های اشتغال پایدار روستایی و عشایری، این 

رقم اكنون به 2۹ درصد رسیده است.
وی با تاكید بر اینكه باید اقدامات و تلاش دولت برای خدمات 
رسانی به مردم، بازخوانی و بیان شود گفت: یكی از اقدامات 
خوب دولت، پرداخت تسهیلات در مناطق روستایی است كه 
سبب ایجاد اشتغال زیادی در این مناطق شده است، البته در 
این زمینه، سازمان مدیریت و برنامه ریزی به عنوان دبیر این 
كارگروه، باید نتایج پرداخت این تسهیلات را بیان و بازگو كند تا 

نتایج و اثرگذاری اجرای طرح ها تبیین شود.
رفاه  و  كار  تعاون،  وزیر  اشتغال  و  كارآفرینی  توسعه  معاون 
پرداخت  از  باید در كنار اطلاعات  اجتماعی اظهار داشت: 

تسهیلات، نتایج آن هم بازگو شود.
اولویت، حفظ اشتغال موجود است 

منصوری با بیان اینكه در وضعیت موجود، اولویت ما، حفظ 
از  ابتدا  كه  است  این  رویكرد  گفت:  است  موجود  اشتغال 
اشتغال موجود صیانت شود سپس برای توسعه واحد و یا ایجاد 
واحد جدید اقدام و بر این اساس پرداخت تسهیلات سرمایه در 

گردش هم با همین اولویت پرداخت شود. وی با تاكید بر اینكه 
برای توسعه اقتصاد باید برنامه داشت افزود: نباید تصور شود كه 
توسعه و اشتغال زایی تنها با پرداخت وام محقق می شود، اگر 
بازار نباشد و برای بازاریابی اتفاقی نیفتد، اشتغال محقق نمی 
شود. معاون توسعه كارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، كار و رفاه 
اجتماعی تصریح كرد: به طور مثال خراسان شمالی پتانسیل 
های خوبی برای توسعه تولید فرش دستباف دارد اما پیش از 
اینكه وام برای ایجاد دار قالی كافی داده شود، باید بازار فرش 

جست وجو شود. وی در پاسخ به اظهار نظر یكی از نمایندگان 
مردم استان در مجلس شورای اسلامی مبنی بر اینكه باید در 
پایین بودن درآمد  پرداخت تسهیلات روستایی و عشایری، 
خانوار لحاظ شود گفت: در این زمینه، جمعیت روستایی، نرخ 
بیكاری و درآمد سرانه خانوار، از شاخص های است كه برای 

پرداخت این اعتبارات تسهیلاتی در نظر گرفته شده است.
منصوری با اشاره به اینكه شمار زیادی از طرح های روستایی 
و عشایری در انتظار دریافت تسهیلات روستایی است گفت: 

برخی از این طرح ها، در این سال ها از توجیه افتاده است 
اینكه  با اشاره به  باید مورد پالایش قرار گیرد. وی  از این رو 
بازپرداخت برخی از طرح های به بهره برداری رسیده در حال 
انجام است گفت: منابعی كه از محل بازپرداخت به بانک ها 
می رسد، به عنوان منبعی برای پرداخت تسهیلات اشتغالزایی 

مورد استفاده قرار می گیرد.
تاکید بر اطلاع رسانی از تسهیلات کرونایی 

رفاه  و  كار  تعاون،  وزیر  اشتغال  و  كارآفرینی  توسعه  معاون 
پرداخت  باره  در  خود  سخنان  دیگر  بخش  در  اجتماعی 
تسهیلات به كسب و كارهای خسارت دیده گفت: 130 هزار 
میلیارد ریال تسهیلات متقاضیان به بانک ها معرفی شده،  اما 
تاكنون تنها 10 هزار میلیارد ریال منجر به پرداخت شده است.
وی، نبود اطلاع درست از پرداخت تسهیلات كرونایی را از 
علت های كم بودن میزان جذب عنوان كرد و افزود: از دستگاه 
انتظار می رود در اطلاع رسانی و  های اجرایی و بانک ها، 

ارسال پیامک به متقاضیان و مشمولان، تلاش داشته باشند.
منصوری افزود: اكنون بنگاه های دارای كارگر بیمه شده و 
نیز آنان كه بیمه نیستند، می توانند از مزایای تسهیلات كسب 

وكارهای خسارت دیده از كرونا استفاده كنند.
رفاه  و  كار  تعاون،  وزیر  اشتغال  و  كارآفرینی  توسعه  معاون 
اجتماعی درباره ظرفیت های استان در توسعه اشتغال در 
بخش كشاورزی، بر ایجاد صنایع تبدیلی و تكمیلی این بخش 
تاكید كرد و گفت: ما آمادگی داریم در زمینه راه اندازی مركز 
اصلاح نژاد دام با رویكرد آموزش و نیز اجرای اصلاح نژاد دام، 

حمایت لازم را در این استان داشته باشیم.  

معاون وزیر کار: 

2۹ درصد اشتغال های جدید در روستاها بوده است

معاون اول رییس جمهوری گفت: در شرایط محدودیت های ارزی، به هیچ عنوان 
قابل قبول نیست كه برخی شركت های وارداتی كه برای واردات كالاهای اساسی 

ارز 4200 تومانی دریافت كرده اند، ترخیص كالا از گمركات را به تاخیر بیاندازند.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی معاون اول رییس جمهوری، اسحاق جهانگیری 
در جلسه بررسی مسائل مربوط به تامین كالاهای اساسی و دارو با تاكید بر اینكه 
در سال ۹۹ هیچ موضوعی مهمتر از تامین دارو و كالاهای اساسی مورد نیاز كشور 
وجود ندارد، گفت: مهمترین اولویت در سال جاری تامین كالاهای اساسی و دارو 
و مراقبت از وضعیت معیشتی مردم است و همه دستگاه ها باید بر این موضوعات 

تمركز جدی داشته باشد.
معاون اول رییس جمهور همچنین از وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكی 
نیز خواست با اولویت بندی دقیق، برنامه ریزی های لازم را برای تولید، واردات و 

تامین دارو و واكسن آنفولانزا و واكسن كرونا انجام دهند تا مردم دغدغه ای در 
خصوص این اقلام ضروری نداشته باشند.

وی با اشاره به گزارش های ارائه شده مبنی بر عدم تمایل برخی شركت های 
وارداتی برای ترخیص كالا از گمركات كشور تصریح كرد: در شرایط محدودیت های 
ارزی، به هیچ عنوان قابل قبول نیست كه برخی شركت های وارداتی كه برای 
از  كالا  ترخیص  اند،  دریافت كرده  تومانی  ارز 4200  اساسی  واردات كالاهای 

گمركات را به تاخیر بیاندازند.
جهانگیری با بیان اینكه جفا به كشور است كه وجود برخی فرآیندها و روال های 
اداری باعث تاخیر در روند ترخیص كالاهای اساسی شود، گفت: دستگاه های 
مسئول نظیر وزارتخانه های جهاد كشاورزی و صنعت، معدن و تجارت كه مجوز 
تخصیص ارز به شركت های وارداتی صادر می كنند، باید عملكرد این شركت ها را به 

صورت روزانه و مستمر پیگیری كنند و در صورتی كه بازرسی های انجام شده نشان 
دهد كه شركت های وارد كننده بدون توجیه و دلایل منطقی فرآیند ترخیص كالاها 

را به تاخیر انداخته اند، باید در این خصوص پاسخگو باشند.
معاون اول رییس جمهور در ادامه این جلسه با تاكید بر اینكه مدیران باید در زمان 
لازم تصمیمات مورد نیاز برای حل مشكلات را بدون واهمه اتخاذ كنند، افزود: نباید 
وجود برخی ملاحظات مانع از اتخاذ تصمیمات لازم برای پیشبرد امور كشور شود 
و مدیران دستگاه های اجرایی باید با شجاعت در خصوص مسائلی كه منجر به 

گشایش و حل مسائل پیش روی مردم می شود، به موقع تصمیم گیری كنند.
وی با اشاره به اهمیت تامین لاستیک به خصوص برای ناوگان حمل و نقل كشور، 
گفت: تامین لاستیک نقش موثری در جابجایی كالا و تامین اقلام مورد نیاز مردم 
دارد كه لازم است وزارتخانه های صنعت، معدن و تجارت و راه و شهرسازی برنامه 
ریزی لازم را برای حل مشكلات پیش روی تامین لاستیک برای بخش حمل و نقل 

كشور انجام دهند.
 جهانگیری همچنین از بانک مركزی خواست تخصیص ارز برای واردات نهاده 
هایی نظیر بذر،  كود و سموم مورد نیاز كشت را با اولویت انجام دهد چرا كه این 
گونه اقلام باید در زمان مقرر به دست كشاورزان برسد تا مشكلی بر سر راه كشت و 

تولیدات كشاورزی كشور ایجاد نشود.
در این جلسه وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشكی گزارشی از اقدامات صورت 
گرفته برای تولید و واردات واكسن آنفلوآنزا و پیش خرید واكسن كرونا ارائه كرد و 
گفت: این وزارتخانه با جدیت تلاش می كند تا مشكلی برای كمبود دارو و تجهیزات 

پزشكی به خصوص در فصل پاییز و زمستان ایجاد نشود.
روند  از  این جلسه گزارشی  نیز در  و تجارت  وزارت صنعت، معدن  سرپرست 
تخصیص ارز برای تامین كالاهای اساسی نظیر گندم، روغن خام، شكر و برنج 
ارائه كرد و به بیان توضیحاتی در خصوص میزان ذخایر استراتژیک برخی كالاهای 

ضروری پرداخت.
در این جلسه كه وزرای جهاد كشاورزی، راه و شهرسازی، رییس كل گمرک و 
رییس سازمان غذا و دارو نیز حضور داشتند، رییس كل بانک مركزی هم گزارشی 
از روند تامین و تخصیص ارز برای تولید و واردات كالاهای اساسی، دارو و تجهیزات 

پزشكی ارائه كرد.
در این نشست راهكارهای تامین و تخصیص ارز مورد نیاز برای تولید و واردات دارو 
و كالاهای اساسی مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت و همچنین مقرر شد وزارتخانه 
های راه و شهرسازی و صنعت، معدن و تجارت برنامه ریزی های لازم را برای تامین 

لاستیک مورد نیاز ناوگان حمل و نقل كشور انجام دهند.

 معاون اول رییس جمهوری:

اعلام جزئیات نرخ تورم استان ها در مرداد؛ عدم ترخیص کالاهای اساسی از گمرکات به هیچ عنوان قابل قبول نیست

کدام استان ها بیشترین و کمترین تورم را 
تجربه کردند؟

 
براساس اعلام مركز آمار هرمزگان با 31.1 درصد و كردستان با 22.5 درصد به 
ترتیب بیشترین و كمترین نرخ تورم دوازده ماهه منتهی به مردادماه را به نام خود 

ثبت كردند.
مركز آمار شاخص قیمت مصرف كننده )نرخ تورم( در مردادماه ۹۹ را منتشر كرد. 
براین اساس در این دوره عدد شاخص كل برای خانوارهای كشور )١٠٠=١٣٩٥( 
به 235.۹ رسید كه نسبت به ماه قبل ٣.٥ درصد افزایش نشان می دهد. نرخ تورم 
دوازده ماهه منتهی به مرداد ماه ١٣٩٩ برای خانوارهای كشور به عدد ٢٥.٨ درصد 

رسید.
در این ماه بیشترین نرخ تورم ماهانه خانوارهای كشور مربوط به استان لرستان 
با ٥.٥ درصد افزایش و كمترین نرخ تورم ماهانه مربوط به استان قم و مازندران با 

٢.٣ درصد افزایش است.
درصد تغییر شاخص كل نسبت به ماه مشابه سال قبل )تورم نقطه به نقطه( برای 
خانوارهای كشور ٣٠.٤ درصد است. بیشترین نرخ تورم نقطه به نقطه مربوط به 
استان هرمزگان )٣٤.٨ درصد( و كمترین آن مربوط به استان آذربایجان غربی 

)24.۸ درصد( است.
خانوارهای شهری

در مرداد ماه ١٣٩٩ عدد شاخص كل برای خانوارهای شهری )١٠٠=١٣٩٥( 
به 234.7 رسید كه نسبت به ماه قبل ٣.٥ درصد افزایش نشان می  دهد. در این 
بازه زمانی بیشترین نرخ تورم ماهانه خانوارهای شهری مربوط به استان لرستان 
با ٥.٦ درصد افزایش و كمترین نرخ تورم ماهانه مربوط به استان قم با ٢.٢ درصد 

افزایش است.
درصد تغییر شاخص كل نسبت به ماه مشابه سال قبل )تورم نقطه به نقطه( برای 
خانوارهای شهری كشور ٣٠.٦ درصد است. بیشترین نرخ تورم نقطه به نقطه 
خانوارهای شهری مربوط به استان هرمزگان )٣٥.٢ درصد( و كمترین آن مربوط 

به استان آذربایجان غربی )٢٤.٢ درصد( است.
نرخ تورم دوازده ماهه منتهی به مرداد ماه ١٣٩٩ برای خانوارهای شهری به عدد 
٢٥.٩ درصد رسید. بیشترین نرخ تورم دوازده ماهه مربوط به استان هرمزگان 
)30.۸ درصد( و  كمترین آن  مربوط به  استان  آذربایجان غربی )٢٢.١ درصد( 

است.
خانوارهای روستایی

در مرداد ماه ١٣٩٩ عدد شاخص كل برای خانوارهای روستایی )١٠٠=١٣٩٥( 
به 242.5 رسید كه نسبت به ماه قبل ٣.٢ درصد افزایش داشته است. در این ماه 
بیشترین نرخ تورم ماهانه خانوارهای روستایی مربوط به استان یزد با ٥.٤ درصد 
افزایش و كمترین نرخ تورم ماهانه مربوط به استان زنجان با ١.٧ درصد افزایش 

است.
درصد تغییر شاخص كل نسبت به ماه مشابه سال قبل )تورم نقطه به نقطه( برای 
خانوارهای روستایی ٢٩.٦ درصد است. بیشترین نرخ تورم نقطه به نقطه مربوط به 
استان  همدان )٣٧.٩ درصد( و كمترین آن مربوط به استان ایلام )٢٢.٤ درصد( 
است. نرخ تورم دوازده ماهه منتهی به مرداد ماه ١٣٩٩ برای خانوارهای روستایی 
استان  به  ماهه مربوط  تورم دوازده  نرخ  بیشترین  به عدد ٢٥.٤ درصد رسید. 
هرمزگان )٣١.٧ درصد( و كمترین آن مربوط به استان  آذربایجان غربی )٢٠.٣ 

درصد( است.

یک کارشناس:

نقدینگی بین بورس و مسکن سیال است 
یک كارشناس اقتصاد مسكن با بیان اینكه در شرایط فعلی نقدینگی بین دو بازار 
بورس و مسكن می چرخد، گفت: سیاست های دولت در حوزه بین الملل تاثیر 
زیادی در بخش مسكن دارد و دولت باید برای ایجاد آرامش در اقتصاد سیاست 

های داخلی و خارجی را تنظیم كند.
سعید آگشته در گفت و گویی اظهار كرد: بازار مسكن با حوزه هایی مثل ارز، طلا 
و بورس متفاوت است. دولت این امكان را دارد كه هر چند به صورت موقت جلوی 
رشد نرخ ارز یا طلا را بگیرد اما دو طرف معادله بخش مسكن یعنی تولید كننده و 
مصرف كننده در اختیار دولت نیست و  دولت ها از ابتدا دخالت هدفمندی در این 

دو حوزه نداشته اند.
وی افزود: از طرف دیگر موضوعات سیاسی بین الملل در حوزه مسكن تاثیر 
گذار است و تعاملات بین المللی معمولًا منجر به گسیل نقدینگی به حوزه مسكن 

می شود و این ورود سرمایه به افزایش قیمت دامن می زند.
این كارشناس اقتصاد مسكن درباره علت نوسانات قیمت در ماههای اخیر 
گفت: وقتی سایر آلترناتیو ها بسته می شود در اقتصاد ایران سه یا چهار حوزه 
خاص برای سرمایه گذاری باقی می ماند. در این شرایط گاهی سرمایه بین بورس 
و مسكن دست به دست می شود، گاهی به بازار ارز و بورس میرود و مدتی در بازار 
طلا یا مسكن می چرخد. معتقدم در شرایط كنونی نقدینگی بین بورس و مسكن 

سیال است.
آگشته درباره استدلال برخی مسئولان از جمله وزیر راه و شهرسازی مبنی بر 
اینكه ارائه آمار مسكن به رشد قیمت ها دامن می زند گفت: آمار در هر بخش 
اقتصادی پایه برنامه ریزی است و یک اصل اساسی محسوب می شود.  از طرف 

دیگر وظیفه دولت شفاف سازی است.  
وی درباره پیش بینی از آینده بازار مسكن تاكید كرد: تا زمانی كه دولت، اقتصاد 
كشور را به صورت یک پكیج نبیند و مجموعه آن را با سیاست های داخلی و 
خارجی تنظیم نكند همین وضعیت ادامه می یابد. ممكن است التهابات در یک 

بازار از بین برود و در بازار دیگر بروز كند.
آگشته خاطرنشان كرد: چهار حوزه بورس٬ ارز٬ طلا و مسكن بازارهای رقیب 
هستند اما با توجه به اعتقادات سنتی مردم كه مثلًا بیان می كنند پول را به 
خاک بدهیم ضرر نمی كنیم و از طرف دیگر به لحاظ مفاهیم اقتصادی٬ مسكن 
یک كالای امن برای سرمایه گذاری است كه می تواند در دراز مدت سایر رقبا را 

شكست دهد.
بر اساس اعلام بانک مركزی، مردادماه امسال متوسط قیمت یک متر مربع 
مسكن در شهر تهران به 23 میلیون و 100 هزار تومان رسید كه نسبت به ماه 
مشابه سال قبل 77.4 درصد و نسبت به ماه قبل 10.5 درصد افزایش را نشان 
می دهد. همچنین در مردادماه 13۹۹ تعداد معاملات به ۹0۸0 فقره رسیده 
كه نسبت به ماه گذشته 35.4 درصد كاهش و نسبت به ماه مشابه سال گذشته 

175.۸ درصد افزایش داشته است.

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه جعفریه تصرفات مالكانه مفروزی متقاضیان پرونده های 
تشكیلی طبق قانون مذكور را براساس گزارش كارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده 

اند.
رای شماره 13۹۹۶0330005000127 مربوط به پرونده كلاسه 13۹۸11443000500003۹ مربوط به   -1
سید حسین موسوی فرزند سید یداله در قسمتی از / ششدانگ خانه به مساحت 151متر مربع پلاک شماره فرعی از 55 

اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک جعفریه مبایعه نامه عادی از سید یداله موسوی )م الف713۹(. 
رای شماره 13۹۹۶033000500011۶ مربوط به پرونده كلاسه 13۹۸1144300050000۶1 مربوط به   -2
اباذر رستمی فرزند ولی در قسمتی از/ ششدانگ یكبابخانه به مساحت 12۹2متر مربع پلاک شماره فرعی از 2۸ اصلی 

واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک جعفریه مبایعه نامه عادی از ولی رستمی )م الف7140(. 
رای شماره 13۹۹۶0330005000133 مربوط به پرونده كلاسه 13۹۹114430005000001 مربوط به   -3
غلامعلی جوانمرد فرزند مهرعلی در قسمتی از/ ششدانگ خانه به مساحت 152متر مربع پلاک شماره فرعی از 55 اصلی 

واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک جعفریه مبایعه نامه عادی مع الواسطه از سید یداله موسوی )م الف7141(. 
رای شماره 13۹۹۶033000500011۹ مربوط به پرونده كلاسه 13۹۸1144300050000۶4 مربوط به   -4
صفر رستمی فرزند موسی در قسمتی از/ ششدانگ یكبابخانه به مساحت 1۸0/30 متر مربع پلاک شماره فرعی از 2۸ 

اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک جعفریه مبایعه نامه عادی از ولی رستمی )م الف7142(. 
رای شماره 13۹۹۶0330005000120 مربوط به پرونده كلاسه 13۹۸1144300050000۶0 مربوط به   -5
محسن محمدی فرزند نقی در قسمتی از/ ششدانگ یكبابخانه به مساحت 152متر مربع پلاک شماره فرعی از 55 اصلی 

واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک جعفریه مبایعه نامه عادی مع الواسطه از سید محمود موسوی )م الف7143(. 
رای شماره 13۹۹۶0330005000114 مربوط به پرونده كلاسه 13۹۸1144300050000۶3 مربوط به   -۶
صفر رستمی فرزند موسی در قسمتی از/ ششدانگ یكبابخانه به مساحت 125/30متر مربع پلاک شماره فرعی از 2۸ 

اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک جعفریه مبایعه نامه عادی از ولی رستمی )م الف7144(. 
رای شماره 13۹۸۶0330005000325 مربوط به پرونده كلاسه 13۹۸11443000500003۶ مربوط به   -7
حجت سباغ فرزند محمود در قسمتی از/ ششدانگ یكبابخانه به مساحت 170/۶0 متر مربع پلاک شماره فرعی از 55 

اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک جعفریه مبایعه نامه عادی مع الواسطه از امامقلی محمدی )م الف7145(. 

رای شماره 13۹۹۶033000500011۸ مربوط به پرونده كلاسه 13۹۸1144300050000۶2 مربوط به   -۸
غلامحسین رستمی فرزند صفر در قسمتی از/ ششدانگ یكبابخانه به مساحت 4۶4/55 متر مربع پلاک شماره فرعی از 

2۸ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک جعفریه مبایعه نامه عادی مع الواسطه از ولی رستمی )م الف714۶(. 
رای شماره 13۹۹۶0330005000112 مربوط به پرونده كلاسه 13۹۹114430005000003 مربوط به   -۹
اعظم مرادبیكلو فرزند علیرضا در قسمتی از/ ششدانگ خانه به مساحت 30۹/11متر مربع پلاک شماره فرعی از 55 اصلی 

واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک جعفریه مبایعه نامه عادی مع الواسطه از عباس مرادبگلو)م الف7147(. 
رای شماره 13۹۹۶0330005000125 مربوط به پرونده كلاسه 13۹۸11443000500004۹ مربوط به   -10
حسن صفری فرزند شمسعلی در قسمتی از/ ششدانگ خانه به مساحت 2۸2/27 متر مربع پلاک شماره فرعی از 55 

اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک جعفریه مبایعه نامه عادی از سید یداله موسوی )م الف714۸(. 
رای شماره 13۹۹۶033000500012۹ مربوط به پرونده كلاسه 13۹۹114430005000005 مربوط به   -11
اعظم مرادبیكلو فرزند علیرضا در قسمتی از/ ششدانگ یک قطعه زمین كه در آن احداث بنا شده به مساحت 575 متر مربع 
از پلاک شماره ۹5 فرعی از 55 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک جعفریه مبایعه نامه عادی مع الواسطه از غلامرضا 

مرادبگلو)م الف714۹(. 
رای شماره 13۹۹۶0330005000135 مربوط به پرونده كلاسه 13۹۸1144300050000۶۹ مربوط به   -12
سید محمود موسوی فرزند سید محمد در قسمتی از/ ششدانگ خانه به مساحت ۹۶/15متر مربع پلاک شماره فرعی از 

55 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک جعفریه مبایعه نامه عادی مع الواسطه از قنبر محمدی )م الف7150(. 
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیكه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالكیت رسمی صادر 
گردد با توجه به عدم دسترسی به مالكین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه جعفریه 
تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یكماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به 
مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است كه صدور سند بر اساس قانون مذكور مانع 

از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1399/06/12  تاریخ انتشار دوم: 1399/06/29
محمدرضا خدایاری- رئیس ثبت اسناد و املاک جعفریه

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

 مدیر فنی طرح سهام عدالت شركت سپرده گذاری مركزی اوراق بهادار و تسویه 
وجوه )سمات( گفت: فروش سهام عدالت بدون اجازه سهامداران انجام نمی شود.

»محمود حسنلو« درباره انتشار برخی اخبار مبنی بر فروش 30 درصد دوم سهام 
مشمولان سهام عدالت بدون اجازه آنها افزود: بانک ها و كارگزاران تنها بعد از ثبت 

سفارش سهامداران، اجازه فروش سهام عدالت مشمولان را دارند.
وی اظهار داشت: در روزهای اخیر برخی از فروشندگان سهام عدالت اعلام 
كرده اند كه وجوه اضافی به حسابشان واریز شده است و این امر شائبه فروش بیش 

از 30 درصد از سهام عدالت ایشان را به وجود آورده بود كه این موضوع تنها به دلیل 
نحوه محاسبه و زمان فروش سهام عدالت این افراد است و مشكلی در این زمینه 

وجود ندارد.
حسنلو در مورد فرایند فروش سهام مشمولان سهام عدالت افزود: سفارش فروش 
سهام عدالت از طریق شعب بانک ها به صورت 30 درصد و ۶0 درصد است، اما این 
سفارش ها در شركت های كارگزاری به صورت انتخاب سهم و بین یک تا ۶0 درصد 

انجام می شود.

مدیر فنی طرح سهام عدالت گفت: شركت سپرده گذاری مركزی تنها وظیفه 
فراهم كردن زیرساخت های سفارش گیری معاملات را برعهده دارد و نقشی در 

فرایند معاملات و فروش سهام عدالت ندارد.
برای  دسترسی ها  تمامی  مركزی،  سپرده گذاری  شركت  اینكه  بیان  با  وی 
پاسخگویی به سهامداران سهام عدالت را در اختیار بانک ها و كارگزاران قرار داده 
است، تصریح كرد: سهامداران در صورت هر گونه سوال یا ابهامی می توانند به بانک 

عامل یا كارگزار خود مراجعه كنند و از جزییات فروش سهام خود مطلع شوند.

مدیر فنی طرح سهام عدالت:

فروش سهام عدالت تنها با اجازه سهامداران امکان پذیر است
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مدافع ایرانی و جدید تیم شنژن چین گفت: به خاطر اینكه مهر لیگ برتر 
انگلیس روی پیشانی ام بخورد و به برایتون بروم ریسک بزرگی كردم و پیشنهادهای 

زیادی را از دست دادم.
به گزارش ایرنا، بدون تردید یكی از فوتبالیست های خاص كشورمان در این 
سال ها مرتضی پورعلی گنجی بوده است. بازیكن بابلی كه در آن نفت تهرانِ 
جذاب چند سال قبل به فوتبال ایران معرفی شد و توسط كی روش در جام 
ملت های 2015 به یكی از سورپرایزهای تیم ملی تبدیل شد. مرتضی بعد از آن 
مسابقات به مهره ثابت خط دفاعی تیم ملی تبدیل شد و چند سال خوب را در 
فوتبال قطر پشت سر گذاشت و مدتی نیز در چین و بلژیک به بازی مشغول شد. او 
حالا در 2۸ سالگی تصمیم گرفته بار دیگر بازی در فوتبال شرق آسیا را تجربه كند.
در  و  شكسته  را  خود  سكوت  مدت ها  از  بعد  پورعلی گنجی  مرتضی  حالا 
گفت وگوی اختصاصی با ایرنا، درباره مسیر فوتبالی اش، دلیل جدایی از قطر، 
بازگشت دوباره به چین، كرونا و علاقه ویژه اش به خواندن كتاب صحبت كرده كه 

در ادامه متن این مصاحبه را از زبان خودش می خوانید:
کی روش زندگی من را تغییر داد

بعد از جام ملت های 2015 تصمیم گرفتم كه از فوتبال ایران به جایی دیگر بروم 
و فضای جدیدی را تجربه كنم. به همین خاطر راهی چین و تیم تیانجین تِدا شدم 
و تجربیات خوبی را در این راه به دست آوردم. در آنجا در پست دفاع وسط بازی 
كردم. پستی كه كارلوس كی روش در آن از من استفاده كرده بود و باعث شده بود 
تا سه برابر در فوتبالم پیشرفت كنم و این تغییر پست، مسیر زندگی من را تغییر 
داد. كارلوس كی روش فرشته نجات خیلی از بازیكنان ایرانی بوده است و من هم 

یكی از آنها بودم.
السد هشت برابر اروپایی ها پول می داد اما جدا شدم

سپس 2 سال و نیم بسیار خوب را در تیم خوب السد پشت سر گذراندم. دیگر 
ذهنیتی كه نسبت به خودم داشتم مبنی بر اینكه در پست خودم می توانم 
بهرین باشم و در اروپا حضور داشته باشم به وجود آمده بود. با السد همیشه یا 
اول می شدیم یا در بدترین شرایط به عنوان دومی می رسیدیم. تصمیم گرفتم به 
فوتبال اروپا بروم و در آنجا بیشتر پیشرفت كنم و اسم و رسمی برای خودم در اروپا 
درست كنم. السدی ها نمی خواستند من جدا شوم. پیشنهاد خوب 2 ساله ای 
به من دادند. فكر می كنم هشت برابر آن چیزی كه اروپایی ها می دادند را السد 

پرداخت می كرد ولی من جدا شدم.
می خواستم مهر لیگ برتر انگلیس روی پیشانی ام بخورد

وقتی  برایتون  كردم.  بزرگی  بسیار  ریسک  من  آمد.  وجود  به  مشكلی  اما 
علیرضا)جهانبخش( را جذب كرد خواهان من هم بود و گفته بودند كه صبر كنم 
تا بازیكنشان را بفروشند و سپس من را به خدمت بگیرند. این صبر كردن بیش 
از اندازه باعث شد تا پیشنهادهای زیاد و دست به نقدی را از كشورهای مختلف 
اروپایی از دست بدهم. باشگاه خنک كه جزو بهترین تیم های بلژیک است من 
را به صورت جدی می خواست. ترابوزان نیز خواهان من بود اما این پیشنهاد از 
جانب این تیم قدیمی و صاحب نام فوتبال تركیه هم از دست رفت. دوسلدورف 
آلمان و كان فرانسه هم دیگر تیم هایی بودند كه من را می خواستند اما همه را به 
خاطر برایتون رد كردم. چرا؟ چون می خواستم مهر انگلیس و لیگ برتر انگلیس 
روی پیشانی ام بخورد. ببینید من یک قمار بزرگ انجام دادم كه نتیجه اش چیزی 

نشد كه می خواستم؛ اما از طرفی نباید نا امید می شدم و نشدم. دوباره تلاش 
كردم و حالا توانستم در 2۸ سالگی به جایی برسم كه بازهم چندین پیشنهاد 
خوب برایم از كشورهای مختلف سرازیر شود. بازهم می توانستم به اروپا بروم اما 

ریسک مجدد به صلاح نبود و باید بهترین تصمیم ممكن را می گرفتم.
قرار بود از یوپن به برایتون بروم اما...

سپس به یوپن بلژیک رفتم و ۶ ماه آنجا بودم. قرار بود از آنجا به برایتون بروم اما 
مصدوم شدم. 2 ماه مصدوم بودم و در این مدت خیلی فكر كردم. در كنار آن با 
خانواده و بزرگترها صحبت كردم. حدودا 27 سال و نیمه بودم. اگر می خواستم 
آنجا بمانم جای پیشرفتش سخت بود. چون پست مدافع به گونه ای است كه 
اروپایی ها كمتر به سراغ بازیكنان آسیایی می روند چرا كه در آنجا ساخته نشده اند. 

به همین خاطر تصمیم گرفتم به خانواده نزدیک شوم و دوباره به قطر برگشتم.
در العربی همه چیز خوب بود اما به دنبال چالش جدیدی بودم

خانواده ام  قطر  در  برگشتم.  قطر  به  دوباره  و  داد  پیشنهادخوبی  العربی 
می توانست بهتر با من در ارتباط باشد و به هم نزدیک تر بودیم. همین مساله باعث 
شد تا بازهم در فوتبال قطر حضور داشته باشم. العربی باشگاه بزرگی است اما 
نسبت به تیم های بالای جدول مثل السد و الدحیل بضاعت مالی كمتری دارد. 

با این وجود تیم پرطرفداری است و طی یكی 2 سالی كه آنجا حضور داشتم 
همه چیز خوب بود. مربی و باشگاه خواهان ماندنم بودند اما می خواستم تجربه 
جدیدی در چین داشته باشم. زندگی برایم یكنواخت شده بود و خواهان چالش 
جدیدی بودم. من می خواهم خودم را در شرایط رقابت قرار دهم و این شرایط به 
من كمک می كند تا هم چیزهای جدیدی یاد بگیرم و هم پیشرفت كنم. به همین 
دلیل راهی سوپرلیگ چین و باشگاه شنژن شدم. حالا هم قراردادی سه ساله را 

امضا كردم و فعلا در قرنطینه به سر می برم.
کتاب می خوانم و می خواهم قهرمان زندگی خودم باشم

كتاب های زیادی خوانده ام اما اخیرا كتاب های خوبی چون مغازه خودكشی، 
انگیزشی می خوانم.  كتاب های  بیشتر  را خوانده ام. من    ... و  به هدف  بزن 
سعی می كنم با انگیزه هایی كه در زندگی داشته ام پیش بروم و خودم را خودم 
خوشبخت كنم و خودم را خودم بسازم. تمام تصمیماتی كه در زندگی گرفتم 
همگی در جهت آسایش و ساختن خودم و خانواده ام بوده است. تمام هدفم 
این بوده كه قهرمان زندگی خودم باشم. از پیشرفت كسی ناراحت نمی شوم و از 
پسرفت كسی هم خوشحال نخواهم شد. مهم خودم هستم كه از روز قبلم بهتر 
باشم. با این خواندن ها و مطالعه كردن ها سعی می كنم از راه كسانی كه موفق 
شدند و مسیر موفقیت را پیمودند؛ الگوبرداری كنم و به هدف خاص خودم 
برسم.احساس می كنم هر كسی به اندازه كتاب خواندنش از خدا عمر می گیرد. 
اگر شما 20 كتاب بخوانید نسبت به نویسنده هایی كه آن كتاب داشته و مثلا 
هركدام از آنها 70 سال داشته اند عمر كرده اید و تجربه كسب كرده اید و 1400 
ساله شده اید. كتاب خواندن به هر شخصی در هر قشری كمک می كند. شما را 
عاقل می كند و تمام مویرگ های مغزتان را باز می كند و باعث می شود تا تصمیمات 
بهتری بگیرید. البته این را هم بگویم كه زیاد خواندنِ كتاب هم خوب نیست چرا 
كه از فرط عاقل شدن، دیوانه خواهید شد! ار طرفی نخواندن كتاب هم منجر به 

این می شود به بیراهه بروید.
تلاش می کنم نماینده خوبی برای کشورم در چین باشم

چینی ها پیشنهاد خوبی به من دادند. شنژن خیلی نسبت به تیانجین شهر 
بهتری است و پرواز مستقیم دارد و دوستان خوبی هم در اینجا دارم. بازیكنان 
باكیفیتی در تیم حضور دارند و به نوعی تیم جدیدی شكل گرفته است. پیش 
از این دونادونیِ ایتالیایی سرمربی تیم بود و حالا جوردی كرایوف هدایت شنژن 
را به عهده گرفته است. می شود از این سرمربیان بزرگ و شرایطی كه در آن رشد 
كردند یاد بگیرید. به خاطر همین، این تیم و این لیگ را انتخاب كردم. مطمئن 
باشید تمام تلاشم را خواهم كرد تا نماینده خوبی برای كشورم باشم و با سربلندی 

از این چالش خارج بشوم.
چینی ها خیلی خوب کرونا را کنترل کردند

جز من هیچ خارجی دیگری در پروازی كه به اینجا آمدم نبود. همه چیز با 
سختگیری و وسواس  خاصی در فرودگاه انجام شد. چند بار تست گرفتند و 
خود دولت هزینه غذا و هتل را متقبل شد. كسانی كه به چین وارد می شوند 
باید 14 روز قرنطینه باشند. در خیلی از شهرها شنیده ام كه حتی ماسک هم 
در خیابان استفاده نمی كنند. درست است كه ویروس از چین وارد شده اما 
خیلی زود همه چیز را سروسامان دادند و با نظمِ جمعی توانستند این ویروس 

را كنترل كنند.

پورعلی گنجی: 

به خاطر برایتون پیشنهادهای زیادی را از دست دادم معاون حقوقی رییس جمهور: 

امیدواریم پرونده ویلموتس را به خوبی 
مدیریت کنیم

 معاون حقوقی رییس جمهور گفت: امید زیادی داریم با توجه به مستندات 
مطروحه پرونده مربوط به »مارک ویلموتس« سرمربی سابق تیم ملی فوتبال را به 
خوبی مدیریت و هدایت كنیم و سازمان حقوقی دولت در مقام كمک به فدراسیون 

همه تلاش خود را به كار خواهد گرفت.
»لعیا جنیدی«  معاون حقوقی رییس جمهور درباره جلسه حقوقی برای بررسی 
جزئیات قرارداد »مارک ویلموتس«  سرمربی سابق تیم ملی كه در این معاونت برگزار 
شد، افزود: وزیر ورزش و جوانان، معاون حقوقی وزیر امور خارجه، معاون توسعه 
ورزش حرفه ای و قهرمانی وزیر ورزش و جوانان، مدیر كل دفتر حقوق بین الملل 
بین المللی  توافق های  امور  امور حقوقی دولت، رییس  رئیس جمهور، معاون 
معاونت حقوقی رییس جمهور، رییس سابق، سرپرست، دبیر و جمعی از مدیران 
فدراسیون در این جسله حضور داشتند و قرارداد ویلموتس مورد بررسی قرار گرفت 
و بر اساس نتایج حاصل از مباحث جلسه، تمهیدات لازم برای دفاع مستدل 
ورزش  حكمیت  دادگاه  در  كشور  ورزش  مصالح  و  فوتبال  فدراسیون  منافع  از 

پیش بینی شد.
موضوع مارک ویلموتس به معاونت حقوقی رئیس جمهور ارجاع شده است.

وی ادامه داد: همه بخش های حقوقی مرتبط دولت پس از بررسی قرارداد بر این 
باور هستند كه با دفاع متقن می توان این پرونده را به سرانجام خوبی رساند.  امید 
زیادی داریم با توجه به مستندات مطروحه در این جلسه كه قرار شد در اختیار 
تیم حقوقی قرار گیرد، انشاالله پرونده را به خوبی مدیریت و هدایت كنیم و برای 
این كار سازمان حقوقی دولت در مقام كمک به فدراسیون همه تلاش خود را به 

كار خواهد گرفت.
جنیدی با اشاره به نقش تحریم ها در فسخ قرارداد ویلموتس گفت: فیفا در نامه ای 
به فدراسیون فوتبال بر اینكه به دلیل تحریم ها نمی تواند پول های فدراسیون فوتبال 
را پرداخت كند تاكید كرده و این نامه نشان می دهد پرداخت حقوق سرمربی سابق 
تیم ملی از كانال های بانكی مقرر، با توجه به محدودیت های ناشی از تحریم كار 

آسانی نبوده و لذا نباید از این موضوع به سادگی گذشت.

مجتبی محرمی: 

پرسپولیس باید به فکر آسیا باشد
 پیشكسوت تیم فوتبال پرسپولیس گفت: این تیم با حمایت از كادر فنی می تواند 

دوباره در مسیر موفقیت قرار گیرد و باید به فكر آسیا باشد.
»مجتبی محرمی« در مورد پیش بینی قهرمانی پرسپولیس پنج هفته پیش 
از پایان لیگ، اظهار داشت: من پیشگو نیستم و در آن زمان فقط به پرسپولیس 
اعتماد داشتم. می دیدم كه پرسپولیس روز به روز بهتر می شود و می تواند قهرمان 

شود.
وی اظهار داشت: وقتی گفتم پرسپولیس 4 یا 5 هفته زودتر قهرمان می شود 
همه چیز را سنجیده بودم. پرسپولیس تیم خوبی بود كه تمام شرایط را برای 

قهرمانی داشت، امیدوارم كه در فصل جدید هم این اتفاق رخ بدهد.
پیشكسوت پرسپولیس با اشاره به شكست این تیم مقابل استقلال در نیمه نهایی 
جام حذفی عنوان كرد: باخت به استقلال همیشه بد است اما باید این بازی را از 
ذهنمان بیرون بیاوریم. آن مسابقه تمام شده رفت و حالا پرسپولیس باید فكر آسیا 
باشد. محرمی در خصوص ناراحتی »یحیی گل محمدی« بعد از شهرآورد، خاطر 
نشان كرد: ناراحتی او به حق است و باید در فصل نقل و انتقالات هر بازیكنی كه 
مربی می خواهد جذب شود. به نظر من باید تمام و كمال از گل محمدی حمایت 

كنیم چون بهترین گزینه برای هدایت پرسپولیس است.
وی ادامه داد: هر مربی ممكن است اشتباهاتی مرتكب شود ولی نباید یادمان 
برود كه گل محمدی پوكر قهرمانی را برای پرسپولیس آورد، پس نباید ناشكر باشیم 

و به او حمله كنید.
پیشكسوت پرسپولیس در پایان گفت: پرسپولیس می تواند دوباره در مسیر 
موفقیت قرار بگیرد فقط باید از كادر فنی و تیم حمایت شود تا بتوانند با خیال 

راحت پرسپولیس را به موفقیت برساند.

مهدی طارمی: 

همیشه آرزوی بازی در لیگ قهرمانان 
اروپا را داشتم

ایرانی و جدید تیم فوتبال  مهاجم 
آرزو  همیشه  گفت:  پرتغال،  پورتو 
در  و  اروپا  قهرمانان  لیگ  در  داشتم 
باشگاه های بزرگ اروپایی بازی كنم و 
حالا خوشحالم كه به این آرزو دست 

پیدا كردم.
»مهدی طارمی« ملی پوش فوتبال 
قهرمان  تیم  به  روزدوشنبه  كه  ایران 
واكنش  اولین  در  پیوست،  پرتغال 
داشت:  بیان  انتقال،  این  به  خود 
من از امضای قرارداد با پورتو خیلی 
هیجان زده هستم چرا كه این باشگاه 

بسیار بزرگ است. 
وی ادامه داد: از این انتقال خیلی خوشحالم زیرا با این قرارداد اتفاق بزرگی برای 
من افتاده است. رویاهای من تحقق پیدا كرد. همه بازیكنان، مربیان و هوادارانی 

كه فوتبال را دنبال می كنند، این تیم را به خوبی می شناسند.
در  و  اروپا  قهرمانان  لیگ  در  داشتم  آرزو  همیشه  من  كرد:  تصریح  طارمی 
باشگاه های بزرگ اروپایی بازی كنم و حالا به این آرزو دست پیدا كردم. من اولین 

بازیكن ایرانی تیم پورتو هستم و به این موضوع افتخار می كنم.

میرجلیلی رییس سازمان بسیج 
ورزشکاران شد

»مهدی میرجلیلی« به عنوان جایگزین سردار »داود آذرنوش« به ریاست سازمان 
بسیج ورزشكاران منصوب شد.

به گزارش ایرنا، به پیشنهاد سردار »غلامرضا سلیمانی« رییس سازمان بسیج 
مستضعفین و حكم سردار سرلشگر »حسین سلامی« فرمانده كل سپاه پاسداران 
بسیج  سازمان  جدید  رییس  عنوان  به  میرجلیلی«  »مهدی  اسلامی،  انقلاب 

ورزشكاران جایگزین سردار »داود آذرنوش« شد.
مراسم تودیع و معارفه روسای قدیم و جدید سازمان بسیج ورزشكاران امروز در 
محل این سازمان  برگزار شد. در این مراسم حاضرین از زحمات 7 ساله سردار 
آذرنوش در سازمان بسیج ورزشكاران تقدیر و برای میرجلیلی در ارتقای سطح 

فرهنگ و حفظ ارزش ها در ورزش آرزوی موفقیت كردند.
شایان ذكر است سردار آذرنوش از سال 13۹2 به عنوان رییس سازمان بسیج 
ورزشكاران به فعالیت مشغول بود و همچنین میرجلیلی نیز پیش از این ریاست 

سازمان تربیت بدنی بسیج را بر عهده داشت.

بنیادی فر داور فینال حذفی شد
بنیادی فر فینال جام حذفی بین دو تیم استقلال و تراكتور را در مشهد سوت 

می زند.
كمیته داوران تصمیم گرفت  موعود بنیادی فر را به عنوان داور دیدار فینال جام 
حذفی  انتخاب كند. سعید علی نژادیان و سعید قاسمی كمک های وی در 
این بازی خواهند بود. بنیادی فر سال گذشته نیز فینال جام حذفی بین دو تیم 

پرسپولیس و داماش را در خوزستان سوت زده بود.

• روش اول: واریز مبلغ 50/000 ریال به حساب جام شماره 1۶50750772 به شناسه 35001۸0400142نزد بانک ملت مركزی قم و ارائه اصل 
فیش آن در ساعات اداری به دبیرخانه این شركت واقع در بلوار 15 خرداد، نرسیده به فلكه شهید محلاتی، طبقه اول – اتاق 112
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كاراته كاهای استان قم با كسب 2۸ مدال رنگارنگ طلا، نقره و برنز نام قم را به عنوان نایب قهرمان و یكی از استان های 
همیشه مدعی در لیگ كاراته وان پسران ایران مطرح كردند.

 بر پایه این گزارش ، در دومین دوره رقابت های لیگ كاراته وان پسران ایران كه با حضور كاراته كاهای نخبه و مستعد رده های 
سنی گوناگون از استان های مختلف ایران به انجام رسید، قم به واسطه درخشش كاراته كاهای خود با كسب 2۸ مدال 

رنگارنگ در بین سه استان برتر قرار گرفت.
در واقع با اعلام سازمان لیگ و مسابقات فدراسیون كاراته، سه استان تهران، قم و كرمان در صدر رده بندی نهایی مسابقات 
لیگ های كاراته وان پسران كشور قرار گرفتند، در حالی كه 2۶ استان از 31 استان كشور در رد ه بندی استانی لیگ كاراته وان 

پسران جای دارند و قم بعد از تهران دوم است.
تیم هیأت كاراته تهران با كسب 47 مدال شامل 14 نشان طلا، 10 مدال نقره و 23 نشان برنز در جایگاه نخست ایستاده، 
تیم هیأت كاراته استان قم با 2۸ مدال شامل 11 طلا، هفت نقره و 10 برنز عنوان نایب قهرمانی را به خود اختصاص داده و 

تیم هیأت كرمان با 34 مدال شامل ۹ طلا، چهار نقره و 21 برنز سكوی سوم را در اختیار دارد.
این در حالی است كه بین كاراته پسران قم با دختران فاصله بسیار زیادی است، زیرا پسران قم با كسب 2۸ مدال دومین 
استان برتر كشور در رده بندی نهایی لیگ كاراته وان كشور محسوب می شوند اما دختران قم حتی نامشان در بین 25 استان 
صاحب مدال این مسابقات به چشم نمی خورد و هیأت كاراته باید از دوره بعدی این لیگ برای حضور موفق دختران هم 

چاره ای بیاندیشد.
در رده بندی نهایی لیگ كاراته وان دختران كشور كه نام قم در آن دیده نمی شود، هیأت مازندران با كسب 22 طلا، 21 نقره 
و 41 برنز عنوان قهرمانی را به دست آورد، تهران با 1۸ طلا، 1۸ نقره و 1۸ برنز بر سكوی دوم جای گرفت و تیم هیأت اصفهان 

با 17 طلا، 11 نقره و 31 برنز به رده سوم بسنده كرد.

رئیس هیأت انجمن های ورزش های رزمی استان قم از پنج انتصاب در این هیأت ورزشی و برگزاری دوره تئوری درجه 
سه مربیگری رزمی در قم خبر داد.

علی یزدی اظهار كرد: رزمی در قم هم علاقمندان و هم قهرمانان زیادی دارد و هیأت انجمن های ورزش های رزمی 
در كمیته های مختلف هیأت با بهره گیری از افراد با تجربه و با دانش سعی در ارائه بهترین خدمات به مخاطبان پرتعداد 
خود و تداوم حركت در مسیر توسعه و پیشرفت رزمی است. وی با اشاره به پنج انتصاب در این هیأت ورزشی، اضافه 
كرد: در این انتصاب ها سعید الله دادی مسئول كمیته بازرسی هیات شد و بنا به پیشنهاد نایب رئیس هیات، خانم دكتر 
سلطانی به عنوان مسئول كمیته بازرسی بخش بانوان و خانم داورپناه به عنوان مسوول كمیته تحقیق و پژوهش بانوان 
هیات انجمن های ورزش های رزمی استان قم مسوولیت گرفتند. رئیس هیأت انجمن های ورزش های رزمی استان قم 
افزود: همچنین استاد سیدحسین موسوی به عنوان مسئول كمیته تحقیق و پژوهش هیات و استاد مجید گایینی به عنوان 
مسئول كمیته استعدادیابی هیات فعالیت خواهند كرد. وی در ادامه از برنامه ریزی این هیأت برای برگزاری دوره تئوری 
درجه سه مربیگری خبر داد و ابراز كرد: با توجه به شیوع ویروس كرونا و ممنوعیت برگزاری كلاس های حضوری، تلاش 
اداره كل ورزش و جوانان مبنی بر بسترسازی فضای مجازی و تشكیل این دوره در فضای مجازی، به زودی نحوه برگزاری 
این دوره به شكل مجازی به اطلاع علاقمندان خواهد رسید. یزدی همچنین به برگزاری مراسم تجلیل از مسوول انجمن 
سامبو استان قم اشاره و عنوان كرد: در جلسه ای كه در فدراسیون روستایی و بازی های بومی محلی برگزار شد توسط دكتر 
عباس علی اكبری رئیس انجمن سامبو كشور با اهدای لوح تقدیر از زحمات استاد مرتضی شیخی مسئول انجمن سامبو 
استان قم تقدیر شد. وی در ادامه از آغاز ثبت نام عضویت رزمی كاران در بانک اطلاعات فدراسیون انجمن های هنرهای 
رزمی خبر داد و بیان كرد: متقاضیان برای دریافت كارت عضویت می توانند با مراجعه به سایت فدراسیون نسبت به ثبت نام 

اقدام كنند زیرا داشتن این كارت برای تمام رزمی كاران، مربیان و داوران الزامی است.

درخشش قمی ها با 28 مدال؛

قم نایب قهرمان لیگ کاراته وان ایران شد 
رئیس هیأت انجمن های ورزش های رزمی استان قم خبرداد:

5 انتصاب در ورزش های رزمی قم
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سخنگوی دولت گفت: با توجه به فصل سرما و پیش بینی سازمان بهداشت جهانی شیوع ویروس كرونا در 
فصل پاییز افزایش می یابد و ما نمی توانیم كشور را تعطیل كنیم، اما باید كارهایی كه تاثیری بر معیشت خانوار 

ندارند را به حداقل برسانیم. 
»علی ربیعی« روز سه شنبه در نشست خبری با اصحاب رسانه ضمن تسلیت ایام محرم افزود: ایام محرم هر 
ساله فرصت بی نظیری برای درس آموزی از فرهنگ حسینی نه تنها برای ما ایرانیان بلكه برای همه مسلمانان و 
آزادگان جهان است، درس های محرم و واقعه كربلا برای ابنا بشر شمردنی نیست، اما در این روزها كه مردم در 
زیر فشار تحریم، تبعیض و ستم شقی ترین دولت مردان آمریكایی هستند باید یكبار دیگر خاضعانه به پای مكتب 
سالار شهیدان بنشینیم و درس های ماه محرم را نه تنها برای خود بلكه برای همه ملت های عالم بازخوانی كنیم.  
وی گفت: بگذاریم همه زورگویان بدانند ملتی كه حسین بن علی)ع( و محرم و عاشورا را دارد نه به ستمگری 
كرنش می كند و نه عزت را با خفت به معامله می گیرد،  ملت امام حسین)ع( با آزادگی، ایستادگی، ایثار و 
ملت امام حسن)ع( با صبر و صلح توامان با هم داریم،  البته عجیب نیست كه دشمنان ملت ما از شناخت 
این پیچیدگی ها مستاصل هستند، ستمگران را به حكمت های نهفته در سنت های الهی و سیاست ائمه و 

معصومین راهی نیست.
ربیعی تاكید كرد: ما اطمینان داریم كه سیاست تحریم و فشار بر مردم ما به زودی با شكستی به یادماندنی 

مواجه می شود و از امروز هم می توان نشانه های شكست و درماندگی را در چهره رهبران رژیم آمریكا دید.
وی ادامه داد: تصادفی نیست كه پمپئو ناكام ترین وزیر در تاریخ آن كشور است، این نشان از فشار حداكثری 
است. آمریكا باید بداند فشار حداكثری تجربه شكست خورده است و این مانور جدید چیز جدیدی برای ما 

نیست، رژیم آمریكا در تلاش است از ابزار شورای امنیت  سوء استفاده كند.
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری با بیان این كه رژیم آمریكا به طور مستقل هرچه توان برای تحریم 
داشته به كار بسته است، گفت: آمریكا ابزار تحریم جدید برای استفاده در چنته ندارد. در نقطه تلاقی اراده ملی 
از یک سو و انزوای جهانی آمریكا از سویی دیگر، فشار حداكثری در حال تبدیل شدن فشار به خود آمریكا است.
سخنگوی دولت افزود: ما در حال تولید و بهره برداری از فرصت های جدیدی در جامعه جهانی، توأم با 
ظرفیت سازی داخلی هستیم و با اتكا به این نقاط قوت خود بیش از هر زمان دیگری، به ناامیدی كامل دشمنان 

مردم نزدیک شده ایم.
 سال آخر دولت به معنای پایان تلاش نیست

ربیعی تصریح كرد: رییس جمهوری نقشه راه اقتصادی یک سال باقی مانده به قرن جدید را بزودی با مردم 
در میان خواهند گذاشت كه شامل برنامه ها و پروژه های مهم و اثرگذار در زندگی مردم است و پیام روشنی است 
مبنی بر اینكه دولت با همه تنگناها و فشارها و محدودیت ها و درس آموزی از مكتب امام حسن )ع( هیچ گاه در 

رساندن كشورمان به جایگاهی كه سزاوارش است، از پا نخواهد نشست.
 وی افزود: دولت با درک سختی های تحمیل شده بر زندگی مردم، امیدوارانه به سوی آینده ای روشن تر برای 

مردم ایران حركت خواهد كرد.
ربیعی با بیان اینكه سال آخر دولت نه یک پایان، بلكه پایانه عزیمت به قرن جدید است، اظهار داشت: برای 
دولت سال آخر به معنای پایان تلاش نیست و با نگاه به فرصت ها و قوت ها و با اتكا به ظرفیت های بزرگ ملی، 

این نقشه راه را با جدیت تعقیب خواهد كرد.  
تضادی بین اصل سلامت و عزاداری نداشتیم

ربیعی از همراهی مردم عزادار و همه كسانی كه در آشتی دادن سیاست سلامت و مراسم سوگواری ایام محرم 
نقش آفرینی كردند، تشكر كرد و افزود: امسال ما شیوه ای از عزاداری را بنیان گذاشتیم كه هم عزای حسینی 

زنده نگه داشته شد و هم سلامت عزاداران،  و تضادی بین اصل سلامت و عزاداری نداشتیم.  
وی افزود: امسال هیات های جمعیتی بزرگ، به طور كامل موازین بهداشتی را مراعات كردند و درخواست 
داریم كه برخی از هیات و مراسم ها نیز تا پایان عزاداری ها بر حفظ موازین و رعایت نكات بهداشتی تاكید داشته 

باشند.  
 دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری ابراز امیدواری كرد تا پایان ایام عزاداری های محرم و صفر، سیاق 

رهبری به عنوان الگو راهنمای عمل عزاداران قرار گیرد.
نمی توانیم کشور را تعطیل کنیم

ربیعی گفت: در فصل پاییز با توجه به فصل سرما و پیش بینی سازمان بهداشت جهانی )WHO(نیم كره 
شمالی كه بر فصل سرما وارد می شود شیوع بیماری افزایش یابد، ما نمی توانیم كشور را تعطیل كنیم، اما باید 
كارهایی كه تاثیری بر معیشت خانوار ندارند را به حداقل برسانیم. سفرهای غیر ضروری و مسافرت ها و رفت و 
آمدهایی كه در شرایط كنونی ضرورتی بر انجام آن نیست و تاثیری بر چرخه معیشت و اقتصاد خانواده ندارند، 

قطعا باید به حداقل برسد.
وی افزود: ما باید همچنان موارد بهداشتی فردی استفاده از ماسک، كاهش تردد و شست و شو را به مراعات 

كنیم و به حداكثر برسانیم.
کاهش آمار جانباختگان کرونا امکان پذیر است

دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری یادآورشد: ما در حال نزدیک شدن به آمار جانباختن زیر 100 نفر 
هستیم و امیدواریم كه مسافرت هایی كه انجام شد و برخی عدم مراعات ها در چند روز آینده منجر به افزایش 
آمار نشده باشد، اما تداوم روند استفاده از ماسک، شست وشوی دست ها و فاصله اجتماعی نشان داد كه 

دسترسی به دو رقمی شدن و پایین آمدن آمار تلفات دست یافتنی است.
تفسیرآمریکا از قطعنامه 2231 زورگویانه و ناشیانه است

سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی درباره واكنش ایران به همراهی احتمالی كشورهای اروپایی در مكانیسم 
ماشه اظهار داشت: مكانیسم ماشه یا اسنپ بک یک واژه جعلی است. آمریكا از روز اول سعی كرد كه این واژه 
را بر سر زبان ها بیندارد كه نه در برجام و نه در قطعنامه 2231 هیچ  اشاره ای به چنین مفهومی صورت نگرفته 

است.
ربیعی ادامه داد: آنچه كه ایالات متحده آمریكا به آن استناد می كند از اساس مبنای حقوقی ندارد و همانگونه 
كه ما بارها اعلام كردیم و اجماع جهانی هم بر همین اصل استوار شده است دولت آمریكا دیگر عضو برجام 

نیست  كه بخواهد خودسرانه از یكی از بندهای برجام استفاده كند.
وی عنوان كرد: امروز واشنگتن تفسیری ناشیانه، زورگویانه و كودكانه را از سر استیصال و شكست سیاست 
حداكثری اتخاذ كرده و تقریبا هیچ كشوری در دنیا هم آن را نپذیرفته است. بعد از درخواست توزیع اطلاعیه از 
سوی آمریكا، تمامی اعضای دائم شورای امنیت و همچنین آلمان، قریب به اتفاق اعضای غیردائم اظهار كردند 

كه آمریكا چنین حقی را ندارد كه حالا بخواهیم درباره مبانی حقوقی آن بحث كنیم.
سخنگوی دولت خاطرنشان كرد: بر مبنای مصوبه مجلس شورای اسلامی، تصمیم گیری درباره پاسخ 
جمهوری اسلامی ایران به هرگونه نقض قطعنامه 2231 و برجام بر عهده شورای امنیت ملی است كه در زمان 

خودش، اتخاذ خواهد شد.  
ربیعی درباره اینكه آیا اقدامی در مجلس در این زمینه مطرح شده یا خیر اظهارداشت: حق مجلس شورای 
اسلامی برای بررسی همه گزینه های متناسب همچنان محفوظ است ولی همه اینها در چارچوب تصمیماتی 

است كه در مراجعی مانند شورای عالی امنیت ملی اتخاذ شده است.
وی یادآور شد: دولت هم در تعاملی نزدیک با مجلس شورای اسلامی به رایزنی با نمایندگان  ملت و شنیدن 

مباحث و طرح های پیشنهادی آنها درخصوص تحولات سیاست خارجی ادامه خواهد داد.
تدوین نقشه راه اقتصادی بر اساس ظرفیت ها و قوت های داخلی 

دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری درباره نقشه راه اقتصادی دولت برای سال پایانی دولت گفت: 
برای تدوین نقشه راه از سال آخر دولت ابتدا یک روندشناسی از تحولات داخلی و خارجی تاثیرگذار بر حوزه 
اقتصاد صورت گرفت. محیط سیاسی،  امنیتی و اقتصادی جهان آشوب زده تر و متلاطم تر از سال های اخیر 
شده است لذا با نگاهی به تهدیدهای خشن آمریكا بر اساس فرصت ها داخلی، نقشه راهی برای ورود به سال 
آخر دولت و قرن جدید تدوین شد. ربیعی گفت: بر اساس تحلیل این روند در سال های ۹2 تا ۹۶ وضعیتی با 
ثبات داشتیم كه متوسط نرخ رشد اقتصادی ۶.4 را تجربه كرده و نرخ تورم نیز حدود 10 درصد و اشتغال زایی 
نیز در حد قابل قبولی بود. این نقشه راه مولود یكباره نیست، از چند ماه در ستاد اقتصادی دولت یک روند 

شناسی از تحولات داخلی و خارجی تاثیرگذار بر مسائل اقتصاد صورت گرفته است.
سخنگوی دولت شرایط و محیط سیاسی- اقتصادی جهان امروز را آشوبزده  و متفاوت تر از هر دوره ای در چند 
دهه اخیر دانست وگفت: در ستاد اقتصادی دولت با نگاهی به تهدیدهای خارجی به ویژه تهدیدهای خشن 
آمریكا كه محور تهدیدهای بین المللی بر ضد كشور ما بود و همچنین فرصت ها و قوت هایی كه در عرصه بین 
الملل و داخل كشور برای ما وجود داشته است،  نقشه راه را برای ورود به سال آخر دولت و قرن جدید تدوین 
كردیم. وی تاكید كرد این نقشه راه بر اساس یک تحلیل جامع از ظرفیت های اقتصادی داخل كه اشتغال زایی 

افزایش می دهد، تدوین شده  است.
 حضور رژیم صهیونیستی در منطقه را تهدید می دانیم 

 سخنگوی دولت در بخش دیگری از نشست خود درباره عادی سازی روابط امارات با رژیم صهیونیستی 
گفت: چند هفته گذشته و بعد از مشكلاتی كه با امارت داشتیم، شاهد یک دور مذاكره غیر حضوری ظریف با 
وزیر امور خارجه كشورامارات بودیم با امید اینكه اصلاحاتی در روابط ما شكل بگیرد ولی ما شاهد عادی سازی 

روابط امارات و رژیم صهیونیستی بودیم.
 وی ادامه داد: روز گذشته یک هواپیما اسرائیلی در فرودگاه ابوظبی بر زمین نشست و یک مقام ارشد 
آمریكایی از این هواپیما پیاده شد و در خاک امارات، جمهوری اسلامی را بزرگترین خطر منطقه دانست این 
اتفاق چه پیامدی برای ما و امارات دارد؟ ربیعی با بیان اینكه وزیر امور خارجه مواضع  رسمی كشورمان را اعلام 
كرده است، گفت: ما اقدام دولت امارات متحده عربی برای باز كردن پای رژیم صهیونیستی به منطقه را تهدید 
می دانیم و هرگونه تهدید ناشی از این حضور در مسائل امنیتی را ما زیر نظر داریم و بررسی می كنیم و برای ما 
قابل پذیرش نیست و تهدید ناشی از این حضور را تحمل نخواهیم كرد.  دستیار ارتباطات اجتماعی رییس 
جمهوری ادامه داد: همین كه مقامات امنیتی اسرائیل با حضور خود در منطقه حضور مذاكره می كنند نشانه 
خوبی نیست. البته ما نگرانی خود را اعلام كردیم و وزیر امور خارجه هشدارهای لازم را در این زمینه اعلام 
كردند. مواضع ما این است كه همسایگان ما خرد گرایی را كه به نفع امت مسلمان و مردم منطقه است را 

مراعات كنند.
 وی تصریح كرد: مامعتقدیم كه رژیم صهیونیستی دوست وفاداری برای مردم منطقه ما نخواهد بود و براساس 
منافع خود عمل خواهد كرد و در مواقع لزوم حتی تهدیداتی اطلاعاتی و امنیتی را متوجه كشورهای منطقه 

خواهد كرد.
تحریم ها به دنیای خیالی پمپئو باز می گردد

ربیعی در پاسخ به این پرسش كه بازگشت تحریم های سازمان ملل ضد ایران از 20 سپتامبر 2020 كه از سوی 
پمپئو مدعی شده، با توجه به خروج آمریكا از برجام و نقض قطعنامه 2231، آیا شورای امنیت چنین اجازه ای 
به آمریكا می دهد، اظهار داشت: آمریكا تاكنون دو شكست فضاحت بار در شورای امنیت سازمان ملل داشته و 

این تحریم ها فقط قرار است در دنیای خیالی وزیر امور خارجه آمریكا بازگردد.
سخنگوی دولت افزود: البته این شكست ها نمی تواند به خیالات مقام های آمریكایی پایان ببخشد و مدام 
تلاش خودش را خواهد كرد. تهدید به همراه جار و جنجالی كه به راه انداخته اند نه تنها ما را تسلیم نكرده بلكه 

امروز جایگزین حقوق و مقررات بین المللی هم نشده است چرا كه دنیا مقاومت می كند.  
ربیعی بیان داشت: به اعتقاد ما پافشاری آمریكا هم نمی تواند این واقعیت را تغییر دهد كه »نه بلندی«  كه 
دولت ها و ملت های جهان در سازمان ملل برای فهماندن این حقیقت به آمریكای زورگو تا به حال بیان كرده اند 
را كتمان و یا خاموش كند. آن 30 روز دروغین هم پایان خواهد گرفت و هیچ اتفاق تازه ای هم رخ نخواهد داد.

وی خاطرنشان كرد: البته ما رفتار همه كشورها را زیرنظر داریم و هرگونه پیروی از این قانون شكنی را به منزله 
سرپیچی از آشكارترین اجماع جامعه جهانی حول قوانین بین المللی در نظر خواهیم گرفت و در صورت لزوم به 

طور متناسب هم پاسخ خواهیم داد.
شناسایی تعدادی از عوامل فساد در فوتبال

ربیعی در پاسخ به سوال دیگری درباره حواشی ایجاد شده در حوزه فوتبال و ورود وزارت اطلاعات در این 
زمینه و اینكه عزم دولت برای معرفی اركان اصلی فساد به دستگاه قضا چقدر جدی است، گفت: مشكل اصلی 
كه در ارتباط با مربی تیم ملی به وجود آمد، مشكلی بود كه ما در انتقال ارز در خارج از كشور داشتیم. ما همواره 

پول اینها را از محل درآمدهایی كه در فیفا داشتیم پرداخت می كردیم.
وی با بیان اینكه دولت  آمریكا زندگی روزمره مردم، حداقل سلامت و نیازهای دارویی مردم را هدف گرفته 
است، گفت: با فشارهایی كه آمریكا برای انتقال پول در اروپا دنبال می كرد متاسفانه نتوانستیم پولی كه در 
فیفا داشتیم استفاده كنیم و پرداخت این پول با تأخیر مواجه شد و او هم از این تاخیر استفاده كرده و شكایت 

كرده است. البته وكلای فدراسیون فوتبال و سازمان ورزش قطعاً در مراحل بعدی دلایل را عرضه خواهند كرد.
سخنگوی دولت ادامه داد: در برخورد با مفسدان و دلالان در حوزه ورزش به ویژه فوتبال همیشه مباحثی 
مطرح بوده است. با همكاری وزارت ورزش، وزارت اطلاعات و دستگاه قضایی مدتی است كه تعامل خوبی به 
وجود آمده و این افراد برخورد می شود. در این راستا تعدادی از عوامل فساد شناسایی شدند و بنابر اظهارات 
وزیر محترم وزیر ورزش با این عوامل برخورد شده و تحت نظر قرار گرفتند و پرونده آنها در دستگاه قضایی در 
حال رسیدگی است. وی ادامه داد: موضوع سلامت در ورزش به خصوص فوتبال یک مساله جدی است كه با 
همه حساسیت ها و بر اساس قوانین و مقررات بین المللی، قوانینی كه فیفا حاكم كرده و سایر مجامع ورزشی 

دولت با هماهنگی دستگاههای نظارتی برخورد خواهد كرد.
خرید حدود ۷ میلیون واکسن آنفلوآنزا در دستور کار است

ربیعی گفت: در مورد تامین كامل نیاز واكسن آنفلوآنزا بر اساس تولیدات داخلی امسال كفاف نخواهد داد 
بنابراین درخواست خرید تعداد زیادی از این واكسن قراردادها منعقد شده است، كه فعلا هم دستور خرید 

حدود 7 میلیون واكسن آنفلوآنزا در دستور كار است.
سخنگوی دولت افزود: برای تولید واكسن كرونا؛ سه مركز با روش های مختلف در حال تحقیق و آزمایش اولیه 
تحت نظر وزارت بهداشت و فعال هستندف كارشناسان برجسته داخلی در مورد برخی از این موارد امیدوارانه 

صحبت می كنند
ربیعی به پیشرفت قابل قبول در زمینه تولید واكسن كرونا اشاره كرد و اظهار داشت: رییس جمهوری دستور 

داده اند كه وزارت بهداشت برای خرید واكسن های تولید شده در دنیا هم اقدام كنند.
وی تاكید كرد: برای خرید واكسن كرونا باید به اندازه لازم از بازار كنونی در جهان، سهم مورد نیاز خود را خرید 

كنیم و امیدواریم با همكاری بین بانک مركزی انجام خواهد شد.
آمریکا در برجام هیچ جایگاهی ندارد

ربیعی درباره روابط ایران با آژانس بین المللی انرژی اتمی و نشست كمیسیون مشترک برجام گفت: نشست 
عادی كمیسیون مشترک برجام امروز )سه شنبه( با حضور نمایندگان چین، روسیه، انگلیس، فرانسه و آلمان 
و اتحادیه اروپا و به ریاست )سید عباس عراقچی( معاون سیاسی وزیر خارجه ایران و خانم »هلگا اشمیت« در 

وین برگزار می شود.
سخنگوی دولت افزود: آمریكا به عنوان كشوری كه به عضویت خود در برجام خاتمه داده است، از 1۸ 

اردیبهشت ۹7 هیچ جایگاهی در توافقنامه و نشست كمیسیون مشترک نخواهد داشت.
ربیعی نشست وین را حایز اهمیت دانست و گفت: نشست وین در شرایطی برگزار می شود كه آمریكا عزم خود 

را جزم كرده است كه برجام را نابود كند و تاكنون هم چندین بار در این زمینه تلاش كرده است.
اعضای باقیمانده برجام از این توافقنامه قاطعانه حمایت کنند

دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری گفت: موضوع نشست امروز كمیسیون مشترک  برجام در وین 
»حمایت از برجام« است؛ دلیل حضور و درخواست و پیگیری ما در نشست وین و انتظار ما این است كه همه 

اعضای باقیمانده در برجام حمایت قاطع خود را از این توافقنامه اعلام كنند.
سخنگوی دولت افزود: انتظار می رود اعضای باقیمانده در برجام مقابل اقدامات غیرقانونی و قلدرمابانه 

آمریكا بایستند، و مخالفت كنند.
ربیعی اظهار داشت: در این نشست آخرین تحولات پیرامون برجام بررسی می شود ما مسائل و تعهدات رفع 

تحریم و تعهدات هسته ای ذیل برجام را توامان پیگیری می كنیم.
همکاری با آژانس را شفاف و در چارچوب برجام ادامه می دهیم

سخنگوی دولت همكاری ایران با آژانس بین المللی اتمی شفاف عنوان كرد و افزود: همه اقدامات هسته ای 
ایران همراه با شفافیت و همكاری با آژانس و در چارچوب برجام است و همچنان به آن ادامه خواهیم داد.

ربیعی درباره تلاش آمریكا برای مصادره 1.7 میلیارد دلار ایران در اروپا گفت: بانک مركزی در واكنش به 
شكایت برخی شكات آمریكایی در نیویورک برای دستیابی به دارایی بانک مركزی در اروپا پیگیری های حقوقی 

لازم را دنبال می كند.
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری اظهار داشت: آمریكا طی سال های اخیر از روش های مختلفی 
برای توقیف  1.7 میلیارد دلاری كه به صورت اوراق ارزی نزد موسسه »كلیراستریم« لوكزامبورگ، استفاده كرده 

كه خوشبختانه در هیچ موردی موفق نبوده و شكست خورده است.
وی بیان كرد: دولت از تمام توان خود برای اقدام تازه آمریكا و شكایت آنها استفاده خواهد كرد؛ در این زمینه 
بانک مركزی با همكاری مركز امور حقوقی بین المللی ریاست جمهوری، اقدامات حقوقی لازم را انجام داده اند 

و هر لحظه در جریان این پرونده هستند.
ربیعی افزود: طبق قاعده بین المللی دارایی های بانک مركزی از دولت مستقل است و دارای مصونیت قضایی 

اموال و دارایی ها است و به همین دلیل تلاش های آمریكا به نتیجه نرسیده است.
کوچک نمایی اقدامات دولت با انگیزه های مختلف انجام می شود

ربیعی گفت: متاسفانه نادیده گرفتن اقدامات دولت و كوچک نمایی از سوی دو جریان با انگیزه های متفاوت 
صورت می گیرد، یک جریان اساسا با كلیت نظام مشكل دارد و در این چند سال سعی می كردند هر گونه 
اقدام مثبت همه دولت هایی كه در این چهل سال در این كشور بودند با كوچک نمایی یا به چالش بكشند و یا 

تلاش های آنها را وارونه جلوه دهند یا یک عكس از فرآیندی را بگیرند و روی آن مانور دهند.
سخنگوی دولت افزود: با تحلیل محتوای پیام های این رسانه ها متوجه می شویم به هیچ عنوان به ظلم و 
جنایت آمریكا در ایجاد بی ثباتی و فشار بر زندگی مردم نمی پردازند و آنرا نادیده می گیرند و حتی از آنها نیز دفاع 
می كنند یعنی وقتی مشكلی در حوزه ای پیدا می شود كه ناشی از سیاست های ظالمانه است هیچ اشاره ای 
به آن نمی كنند و بلكه می خواهند به یک موضوع دیگر ربط دهند. بنابراین تكلیف این ها مشخص است و به 
آنها عادت كردیم. البته پرقدرت هستند و پول های بزرگ پشت آنها است و فقط هم در قالب پیام های خبری هم 

نیست و حتی در گفت و گوها و بخش های دیگر هم می توانید آن را ملاحظه كنید. 
وی گفت: بخش دیگر هم با هدف سیاسی كوتاه مدت كه با نفی اقدامات دولت حق انگاری ایجاد می كنند 
كه فكر می كنند با این كار جریان سازی دیگری بوجود می آید كه البته ما برای آنها احترام قائل هستیم و 

معتقدیم كه باید مراعات لازم را انجام دهند چرا كه باعث  ناامیدی مردم نشوند. 
نقد را سازنده می دانیم

ربیعی تاكید كرد: نقد واقعا به درد ما می خورد ما امروز نیاز به نقد سازنده داریم. ما از همه دوستان داخلی 
و مخالفان دولت می خواهیم كه نقدباید سازنده باشد. آن چیزی كه جامعه را به پیش می برد نقدی است 
كه با دیدن همه نكات مثبت و منفی و دلسوزانه باشد و در كنار آن ایده هایی برای پیشبرد جامعه باشد. راه 

خوشبختی و توسعه جامعه از میان نقدهای مسئولانه و دلسوزانه می بینم. 
سخنگوی دولت گفت: با این گونه رفتارها را باید با احترام تحمل كنیم. حتی اخیرا رییس جمهور هم دستور 

دادند تمام شكایت هایی كه در این مدت از جاهای مختلف از رسانه ها داشتند پس گرفته شود.
وی افزود: البته در روزهای اخیرا هم من  در برخی رسانه ها و تریبون ها الفاظی را شنیدیم و دیدیم ، مواردی 
كه نه شیوه اسلامی و نه اخلاقی و نه موافق با سیره امام خمینی)ره( و رهبر معظم انقلاب است. بكارگیری 
تعابیری زننده و نیز غیراخلاقی با هرگونه بیانی به نفع جامعه نیست. این روزها تصاویر و مضامین و كلیپ هایی 
را مشاهده می كنم كه نه حاوی جنبه های طنز فاخر و نه هوشمندانه و نه حاوی پیام های سیاسی و اجتماعی 

مشخصی هستند بنابراین دقت لازم را داشته باشیم.

 مشاور دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی، مدرک گرایی بدون پشتوانه علمی را آفت 
مدیریت كشور ارزیابی كرد و گفت: در میدان انقلاب تهران مقاله و پایان نامه می نویسند 
و می فروشند این موضوع را در شورای عالی انقلاب فرهنگی مطرح كردم، كجای دنیا با 

موضوع مهمی چون دانش اینگونه برخورد می شود؟ 
»حسن غفوری فرد« در گفت و گو با ایرنا افزود: یک دانشگاه غیردولتی هر سال 
20 هزار دانشجوی دكتری می گیرد و رئیس این دانشگاه هم اعلام می كند كه چون 
دانشجوی كارشناسی نداریم با گرفتن دانشجوی دكتری به دنبال تامین هزینه های 

دانشگاه هستیم.
عضو هیات مدیره مجمع وزیران ادوار جمهوری اسلامی ادامه داد: بسیاری از مدیران 
در تاجیكستان مدرک گرفتند. در آنجا چون نوآوری و  مطلب جدید برای ارائه نداشتند، 
بسیاری از اخبار محرمانه كشور را در پایان نامه ها می آوردند و این اطلاعات لو می رفت. 

بنابراین بسیاری از مشكلات داخلی كشور  به دانشگاه ها و آموزش برمی گردد.
غفوری فرد گفت: برای نخستین بار چهار دوره دكتری در رشته های علوم و تكنولوژی 
هسته ای، برق، آینده پژوهی و معماری سازه های هسته ای تاسیس كردم. هر سال در 
این رشته ها تعداد محدودی دانشجو پذیرش می شود و گرنه این نوع پذیرش دانشجوی 

دكتری و مدرک گرایی نتیجه ای بهتر از وضع موجود ندارد.
وی، مشكل اساسی اقتصاد كشور  را مساله مدیریت عنوان كرد و افزود: مشكل صنعت 

را از طریق دانشگاه می توان حل كرد. سال ۶0 در دولت گفتم دانشگاه ها با طرح های 
خوبی كه ارائه می دهند می توانند مشكل صنعت را حل كنند. مهندس امروز با مهندس 
پنجاه سال پیش فرق دارد. هركشوری از نظر صنعت موفق بوده از دانشگاه استفاده كرده 
است. غفوری فرد گفت:  جمعیت ۸5 میلیون نفری ما می تواند تاثیر بسیار زیادی بر 
بیش از 5 میلیون نفر فارغ التحصیل دانشگاهی داشته باشد اما متاسفانه همچنان وارد 
كننده محصولات خارجی هستیم. وزیر پیشین نیرو افزود: رهبر انقلاب فرمودند كه با 
امكانات خوب داخلی كه برای تولید داریم، نباید واردات داشته باشیم. مثلا با مدیریت 
خوبی كه در بخش دفاعی داشتیم و همچنین بهره گیری از توان داخلی به پیشرفت های 
خوبی دست پیدا كردیم. غفوری فرد ادامه داد: چگونه است می توانیم قویترین و بهترین 
موشک ها نقطه زن را تولید كنیم، اما در صنعت خودروسازی با بیش از 50 سال سابقه 
هنوز تولیدات ما توان رقابت با محصولات خارجی را ندارد كه این موضوع نشان دهنده 
ضعف در این زمینه است. رهبر انقلاب فرمودند هر زمان كه مدیریت جهادی داشتیم 
موفق بودیم. استاد دانشگاه امیركبیر خاطرنشان كرد: در صنعت خودروسازی هنوز از 
سایر كشورها عقب هستیم. صنعت خودرو سازی ما قابل قیاس با كره جنوبی نیست و 

نمی تواند با آن رقابت كند.
بدون تخریب همدیگر با قدرت ایستادگی کنیم

غفوری فرد، علاوه بر مدیریت، بخش دیگری از مشكلات كشور را اقتصادی دانست و 

گفت: اگر بدن سالم نباشد، انسان با كوچكترین میكروب مریض می شود. اگر اقتصاد ما 
خوب بود، تحریم ها نمی توانست تاثیر عمده ای داشته باشد. خود مسوولان كشور هم 
می گویند تحریم ها حداكثر 20 تا 30 درصد تاثیر دارد. می توانیم با امكانات و دانشمندان 
خودمان كشور را اداره كنیم و مدیریت و سیاست های سالم داشته باشیم و مقابل دشمن 
احساس ضعف نشان ندهیم در این صورت است كه حتماً تاثیرات تحریم ها كاهش 
می یابد. نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی گفت: اگر بدون تخریب همدیگر با 
قدرت ایستادگی كنیم، حتما موفق تر خواهیم بود. متاسفانه دور گذشته رقابت انتخاباتی 
ریاست جمهوری نامزدها تلاش می كردند یكدیگر را تخریب كنند، حتی یک نفر از آنها 
طرح و برنامه خاصی ارائه نداد و كسی از نامزدها نگفت چه برنامه ای مثلا برای بیكاری 

دارد.
نامزدهای احتمالی  انتخابات 1۴00

ریاست  انتخابات  نامزد  دارد  احتمال  اصولگرا كه  درباره شخصیت های  فرد  غفوری 
جمهوری شوند، گفت: محمدباقر قالیباف و علی لاریجانی از كسانی هستند كه حضور 
دارند. خیلی ها علاقه دارند كه علی اكبر ناطق نوری هم حضور داشته باشد اما او نخواهد 
آمد. عزت الله ضرغامی و سعید جلیلی به احتمال زیاد نامزد خواهند شد. حزب موتلفه 
اسلامی هم در حال بررسی حضور با نامزد مستقل است. همچنین احتمال دارد مهرداد 
بذرپاش هم جزو داوطلبان باشد. از مجلس هم حمیدرضا حاج بابایی و محمد نیكزاد شاید 

داوطلب شوند. از اصلاح طلبان هم اسحاق جهانگیری ممكن است نامزد انتخابات شود.
حزب چهار، پنج نفره نمی تواند برنامه بدهد

عضو شورای مركزی حزب جمهوری اسلامی ، تحزب در ایران را تجربه ای ناموفق توصیف كرد 
با اشاره به تاسیس این حزب، گفت: حزب جمهوری اسلامی قبل از انقلاب به شكل مخفی 
تاسیس شد اما در اسفند ماه 57 اعلام موجودیت كرد. در اساسنامه حزب آمده بود كه هر 
وقت تعداد اعضا به 300 نفر رسید، نخستین كنگره رسمی برگزار شود. در ساعت های اولیه 
رسمیت پیدا كردن این حزب تعداد اعضا به بیش از هزاران نفر رسید. مردم به دلیل اعتمادی كه 
به شهیدان بهشتی و باهنر و همچنین مرحوم هاشمی رفسنجانی و موسوی اردبیلی داشتند از 
این حزب استقبال كردند. غفوری فرد ادامه داد: قرار نبود كه حزب در شهرستان ها شعبه داشته 
باشد اما آنقدر استقبال زیاد بود كه شهید باهنر مسئول حزب در شهرستان ها شد. حزب در 
حال رشد بود كه دشمن متوجه شد و اول هاشمی رفسنجانی را ترور كرد و بعد حادثه هفتم تیر 
را رقم زد. دشمنان می دانستند اگر حزب جمهوری  اسلامی با داشتن مردان بزرگ رشد كند، 
به راحتی الگویی برای جهان اسلام می شود اما یكسری اقدامات باعث انحلال حزب جمهوری 
اسلامی شد.دبیر كل جامعه اسلامی ورزشكاران خاطرنشان كرد: بعدها در دوره حجت الاسلام 
والمسلمین خاتمی، احزاب رشد قارچ گونه داشتند. مثلا چند نفر دور هم جمع می شدند و 
حزب تشكیل می دادند بطوریكه  300 تا 400 حزب در كشور تشكیل شد. باید توجه داشت 

یک حزب 4 تا 5 نفره  نمی تواند برای مردم برنامه و راهكاری ارائه دهد.

حسن غفوری فرد:

 مدرک گرایی غیرعلمی آفت مدیریت کشور است

سخنگوی دولت :

فشار حداکثری در حال تبدیل شدن به فشار
 بر خود آمریکاست



طرح: مهدی عزیزی 

 پراید جدید با بدنه تویوتا رسید!

رکودشکنی سفرهای امسال
 معاون مركز مدیریت راه های كشور از افزایش 25 درصدی تردد انواع وسایل نقلیه در محورهای مواصلاتی 
كشور در تعطیلات گذشته نسبت به متوسط تردد پنج ماهه گذشته خبر داد و گفت: بیشترین انباشت 
خودرو در استان های گیلان، مازندران، همدان و آذربایجان شرقی بوده است.مژگان جلیلیان در گفت وگو 
با ایسنا اظهار كرد: بر اساس آخرین ارزیابی های صورت گرفته سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای 
و تحلیل تردد تعطیلات محرم امسال، متوسط تردد بین استانی از چهارم تا نهم شهریور ماه یک میلیون 
و 5۶۹ هزار و 1۶7 وسیله نقلیه بوده است كه نسبت به متوسط تردد پنج ماهه ابتدایی سال جاری 25 
درصد افزایش یافته است. وی افزود: البته این میزان تردد، نسبت به همین بازه زمانی در ایام عاشورای 
سال گذشته 12 درصد كاهش یافته است اما بیشینه تردد روزانه بین استانی امسال در روز پنجشنبه ششم 
شهریور ماه رخ داد كه نسبت به روز 1۶ خرداد ماه كه پیش از این بیشترین تردد روزانه را در سال 13۹۹ 
داشت، 14 درصد افزایش داشته است. البته كمترین میزان تردد بین استانی در بازه مورد بررسی در هشتم 

شهریور با یک میلیون و 373 هزار و ۶۶0 وسیله نقلیه به ثبت رسید. 

نامه اعتراضی اصلاح طلبان به آیت الله رئیسی
جمعی از تشكل ها و احزاب سیاسی اصلاح طلب در واكنش به برخی احكام صادره برای فعالین سیاسی 
این جناح به آیت الله رئیسی نامه نوشتند. در بخشی از این نامه با اشاره به احكام صادر شده برای برخی 
فعالان سیاسی به خاطر امضای بیانیه در پی حوادث آبان ماه، آمده است: احزاب و تشكل های سیاسی 
امضا كننده این نامه از شما به عنوان رئیس قوهٔ قضائیه انتظار دارند، ضمن دستور تجدید نظر در این 
پرونده و پرونده های مشابه، ترتیبی اتخاذ فرمایید تا احزاب و تشكل های سیاسی در ایفای وظیفهٔ تقویت 
سازوكار های عقلانی برای انتقادات و اعتراضات اجتماعی و انتقال مسالمت آمیزمطالبات جامعه به 
مسؤلان، قوهٔ قضائیه را در كنار خود ببینند نه در مقابل خود. اقدام سریع ومساعد جنابعالی در این زمینه 

مزید امتنان است. 

آیت الله مقتدایی مدیر بیت تاریخی امام خمینی )ره( درقم شد
 در مراسمی با حضور حجت الاسلام والمسلمین محمدی عراقی رئیس دفتر مقام معظم رهبری در قم، 
آیت الله مقتدایی به مدیریت بیت تاریخی امام خمینی )ره( در قم منصوب شد. رئیس دفتر مقام معظم 
رهبری در قم در این مراسم گفت: حفظ این انقلاب اگر از اصل آن سخت تر نباشد آسان تر هم نیست و 
مهم ترین نقش را در این زمینه یاران صدیق و باوفا و با استقامت امام راحل دارند كه در آن خط و در آن مسیر 
واقعی اسلام و انقلاب امتحانات زیادی داده اند و ثابت قدم بوده اند و آیت الله مقتدایی یكی از این یاران 

صدیق است كه امروز شاهد تشریف فرمایی ایشان برای مدیریت این بیت شریف هستیم.

آخرین آماراز مبتلایان به کرونا درقم 
رئیس دانشگاه علوم پزشكی قم گفت: در 24 ساعت گذشته 112 بیمار مشكوک به كرونا در مراكز 
درمانی قم پذیرش شدند.محمدرضا قدیر درباره آخرین وضعیت مبتلایان به كووید 1۹ در قم گفت: در 
شبانه روز گذشته 112 نفر در اورژانس مراكز درمانی قم با تشخیص احتمالی و مشكوک به كرونا پذیرش 
شدند.رئیس دانشگاه علوم پزشكی قم با اشاره به بستری 72 مورد جدید در بخش ها و تحت نظر اورژانس 
بیمارستان افزود: 70 نفر از كل بیمارانی كه طی روزهای گذشته بستری بودند، مرخص شدند.وی افزود: 
در حال حاضر 34۸ نفر مشكوک به كرونا در بیمارستان ها بستری بوده كه حال ۶۸ نفر آنها وخیم استرئیس 
دانشگاه علوم پزشكی استان قم گفت: در 24 ساعت گذشته چهار نفر كه تست كرونای آنها مثبت بود جان 

خود را از دست دادند.
 

عراقچی ادعای زنوزی را تکذیب کرد
زنوزی مالک تراكتوردیروز در گفتگویی با رادیو گفت: چرا عراقچی باید برای انتقال رشید مظاهری به 
یک تیم تهرانی با تماس بگیرد؟ همین سخنان زنوزی كافی بود تا حواشی جدیدی شكل بگیرد.از همین 
رو در پی ادعای آقای زنوزی مالک باشگاه تراكتور سازی تبریز مبنی بر تماس تلفنی سید عباس عراقچی 
معاون وزیر امور خارجه با رشید مظاهری دروازه بان آن باشگاه و تلاش برای انتقال او به یک تیم دیگر، دكتر 
عراقچی با اظهار تعجب از این اظهارات، هر گونه تماس خود با بازیكنان آن باشگاه و اصولا هر گونه دخالت 

در مسائل فی مابین باشگاه ها را به شدت تكذیب كرد.

فرماندار آبادان از هوش رفت 
 سید زین العابدین موسوی فرماندار ویژه آبادان در نشست با رییس كمیسیون عمران و انرژی مجلس 
شورای اسلامی و پس از صحبت هایش دچار فشار عصبی شد و از هوش رفت.روابط عمومی فرمانداری 
ویژه آبادان اعلام كرد: حال عمومی فرماندار ویژه آبادان مساعد است و جای نگرانی نیست.پزشكان 
بیمارستان نفت آبادان، تشخیص دادند لازم است وی برای رسیدن به شرایط پایدار سلامتی به بخش 

مراقبت های ویژه منتقل شود.

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم :

طرح ساماندهی زباله گردها 
اجرا می شود

مدیركل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم از اجرای طرح 
ساماندهی افراد جمع آوری كننده زباله ها در سطح شهر قم خبر داد.

سید محسن میرهادی با اشاره به برگزاری جلسات متعدد برای ساماندهی 
در  برنامه ریزی هایی  داشت:  اظهار  فصلی،  كارگران  و  ساختمانی  كارگران 
این زمینه صورت گرفته و سه مكان برای ساماندهی كارگران فصلی در نظر 

گرفته شده است.
مدیركل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم با بیان اینكه 
برخی از دستگاه ها نیز در این زمینه موظف بوده و باید خدمات به این كارگران 
ارائه دهند، ابراز كرد: شهرداری نیز به نوبه خود در این راستا در تلاش بوده و 

تاكنون سه نقطه مناسب شهر برای ساماندهی كارگران مهیا شده است.
میرهادی ادامه داد: در این راستا نخستین ایستگاه در میدان نبوت ایجاد شد 

كه سازه ای موقت است و در آن ثبت نام و مباحث بیمه كارگران دنبال می شود.
آهن فروشان به شهرک صنوف منتقل می شوند 

وی با تأكید بر اینكه ایستگاه های دوم و سوم در میدان های محلاتی و مفید 
مستقر می شود و به زودی نواقص كار از بین می رود، تصریح كرد: این طرح نتیجه 

كار گروهی در همراهی با كارگران است تا از بلاتكلیفی خارج شوند.
مدیركل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم در مورد ساماندهی 
مشاغل مزاحم در سطح شهر نیز خاطرنشان كرد: از سال گذشته انتقال این 
واحدها به شهرک صنوف آغاز شده و تعداد باقی مانده با اولویت آهن فروشان نیز 
در دستور كار است. میرهادی در خصوص ساماندهی دوره گردها در جمع آوری 
پسماند، بیان كرد: در تفكیک پسماند برنامه مدونی پیش بینی شده و پیمانكارانی 
به این امر اختصاص یافته اند، دراین باره حضور افراد دوره گرد خارج از سیستم، 
طرحی در دست اقدام است كه یا باید كار را تعطیل كنند و یا در طرح ساماندهی 

قرار بگیرند تا این معضل در سطح شهر از بین برود.

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم :

مشکلی در زمینه ابنیه ایستگاه های 
مترو وجود ندارد 

 معاون فنی و عمرانی شهرداری قم گفت: در بخش ابنیه و ایستگاه های مترو 
قم مشكلی وجود ندارد اما امروز تورم و گرانی، قطار شهری قم را با مشكلاتی 

همراه كرده است. 
عباس حلوایی زاده با اشاره به آخرین وضعیت مترو قم اظهار داشت: برخی 
تجهیزات مترو وارداتی بوده و امروز بخش عمده در تولید داخل به روزرسانی 
و با حفظ كیفیت جایگزین شده ولی همچنان هزینه ها برای این پروژه بسیار 

بالاست.
وی با بیان اینكه ریل های مترو سال گذشته خریداری شد و طرح با هزینه های 
هنگفتی پیش می رود، ابراز كرد: برای فاز نخست ۶ كیلومتر مسیر عملیاتی 

می شود تا شاهد بهره برداری قطار شهری در قم باشیم.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم یادآور شد: زمان قطعی برای بهره برداری 
هنوز مشخص نیست و بخشی از پروژه از دست خارج نمی شود چراكه قرارداد 
اولیه در بخش ارزی با دلار زیر سه هزار تومان بسته شد و امروز تورم و گرانی، قطار 
شهری قم را با مشكلاتی همراه كرده است. وی با تأكید بر اینكه شهرداری در 
تأمین منابع در تلاش است از طریق نقدی و غیرنقدی، ارزش گشایش اعتباری 
و اسناد خزانه و اوراق به تأمین اعتبار بپردازد، ادامه داد: امیدواریم به زودی 
این طرح به اتمام برسد، در بخش ابنیه و ایستگاه ها مشكلی وجود ندارد اما 

نگرانی هایی در زمینه برخی از تجهیزات داریم.
حلوایی زاده خاطرنشان كرد: در سطح شهر هم پروژه های خاص خود را 
داریم كه تقاطع غیرهمسطح و توسعه بوستان های چندین هكتاری و ساخت 
شهربازی و بهسازی معابر و سوله های ورزشی و ده ها پروژه دیگر در مسیر خدمت 

به مردم است.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم عنوان كرد: اگر قطار شهری نیز همچون 
دیگر پروژه ها، جزئی از مطالبه مردم باشد و شهروندان نسبت به آن احساس نیاز 

كنند، همراهی بیشتری خواهند داشت.

مدیر مرکز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری خبرداد:

تدوین طرح جامع خطرپذیری 
سیل و زلزله در قم

مدیر مركز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم با اشاره به تدوین 
طرح جامع خطرپذیری شهر قم، گفت: باید قبل از وقوع حادثه نقش ها و 
مأموریت ها مشخص شود تا هنگام بروز حادثه هر كس در كمترین زمان در پست 

خود حاضرشده و كمک رسانی در كمترین زمان و بهترین شیوه انجام شود.
جامع  طرح  تدوین  به  اشاره  با  رحیمی  علی اكبر  شهرنیوز،  گزارش  به 
خطرپذیری شهر قم و نحوه كار این سامانه، اظهار داشت: مدل زلزله و بزرگی 
زلزله را در سامانه ثبت می كنیم و سپس محل های آسیب پذیر و رفتار زلزله بر روی 

سازه های مختلف موردبررسی قرار می گیرد و میزان خسارت مشخص می شود.
مدیر مركز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم ادامه داد: مثلًا اگر 
زلزله ای كانون آن در پردیسان باشد با توجه به این سامانه بیشترین تأثیر را بخشی 
از منطقه پنج خواهد دید و آمادگی ما را برای زمان وقوع زلزله مشخص می كند و 
معیار آسیب پذیری تنها به نزدیكی به كانون زلزله نبوده و عواملی از قبیل جنس 

خاک، شتاب زلزله، عمر و مقاومت سازه آن را مشخص می كند.
رحیمی نتیجه اجرای طرح جامع خطرپذیری و طراحی سامانه را در زمان 
بحران حیاتی خواند و تأكید كرد: مدیریت صحیح بحران نیازمند اطلاعاتی بوده 
كه باید قبل از وقع حادثه و بر اساس این مطالعات و پیش بینی انجام شود و برای 
كمک رسانی به موقع و ارسال گروه های كمک رسان به آن مراجعه كنیم. وی زلزله 
كرمانشاه را موردبررسی قرارداد و خاطرنشان كرد: در زلزله كرمانشاه افراد حاشیه 
شهر بیشترین خدمات را دریافت می كردند، درحالی كه ساكنین مركز شهر از 
خدمات محروم مانده و این نشان دهنده عدم مدیریت و ساماندهی اطلاعاتی 

كافی در قبل از بحران بود.
مدیر مركز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم این سامانه و نرم 
افراز را نیازمند به روزرسانی دانست و خاطرنشان كرد: بعد از اتمام مطالعات و 
طراحی نرم افزار نیازمند یک اكشن پلن برای مشخص شدن جایگاه ها و تیم های 

عملیاتی داشتیم.

مدیرعامل سازمان آتش نشانی شهرداری قم :

ایستگاه آتش نشانی مادر در بلوار 
پیامبر اعظم)ص( ساخته می شود

برگزاری  از  قم  ایمنی شهرداری  و خدمات  آتش نشانی  مدیرعامل سازمان 
مناقصه ایستگاه آتشنشانی مادر در بلوار پیامبر اعظم)ص( خبر داد.  

عباس جعفری با اشاره به اینكه طراحی فاز یک و دوی ایستگاه آتش نشانی 
مادر در قم به اتمام رسیده، اظهار داشت: این ایستگاه در حال طی كردن مراحل 

مناقصه است.
به  اشاره  با  ایمنی شهرداری قم  و خدمات  آتش نشانی  مدیرعامل سازمان 
ساخت این ایستگاه در بدنه بلوار پیامبراعظم)ص(، افزود: ایستگاه آتش نشانی 
مادر در تمام دنیا یک سری استانداردها و تجهیزاتی دارد كه می تواند تمام 

ایستگاه ها در سطح شهر را پوشش دهد.
جعفری با اشاره به اینكه این ایستگاه بسیار بزرگ خواهد بود، اضافه كرد: 
مهم تر اینكه تجهیزات بسیار ضروری از جمله جرثقیل، لودر و بابكت برای این 

ایستگاه تامین می شود تا نیازهای سایر ایستگاه ها نیز پوشش داده شود.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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الدعوات : ص 1٢٧ ح

 حاج محمد عرب دیپلمات سابق و فعال سیاسی و نخستین معاون وزیر امور 
خارجه بعد از پیروزی انقلاب اسلامی، دوشنبه شب گذشته  در سن 7۹ سالگی در 

بیمارستان مسیح دانشوری تهران دارفانی را وداع گفت.
عرب، از سال 1340 وارد عرصه مبارزات سیاسی نهضت اسلامی شد، وی بعد 
از پیروزی انقلاب اسلامی به شهر قم رفت و همانجا ساكن شد. بعد از مدتی به 
عضویت حزب جمهوری اسلامی درآمد و مسئولیت آموزش نظامی سپاه قم را 
برعهده گرفت.  كمی بعد به عنوان شهردار این شهر منصوب شد و بعد از فرمان 
امام راحل به تشكیل شورای شهر در اردبیهشت سال 5۸ به عضویت شورای شهر 

قم درآمد.
وی پس از فاجعه 7 تیر سال 13۶0معاون علی اكبر ولایتی، وزارت امور خارجه 
شد. وی نخستین معاون وزیر امور خارجه بعد از پیروزی انقلاب اسلامی بود. تا 

سال ۶4 در این پُست ماند.
ریاست حجت  به  ارتباطات اسلامی  و  وی نخستین معاون سازمان فرهنگ 
سركنسول  تا 137۹  سال 137۶  از  دوره   این  از  بعد  بود.  تسخیری  الاسلام 
جمهوری اسلامی ایران در دُبی را برعهده داشت. بعد از بازگشت از دُبی ریاست 
مجمع جهانی اهل البیت را در قُم برعهده گرفت و به عضویت حزب موتلفه اسلامی 

درآمد.
مدیرحوزه های علمیه کشور:

مرحوم عرب از پیشگامان نهضت اسلامی بود
 مدیر حوزه های علمیه كشور در پیام تسلیتی به مناسبت درگذشت حاج محمد 
عرب از فعالان سیاسی با سابقه و اولین معاون وزیر امور خارجه بعد از پیروزی 
انقلاب آورده است: آن فقید سعید از پیشگامان نهضت و انقلاب اسلامی و از 

عناصر خدوم نظام اسلامی بود.  
به گزارش مركز خبر در پیام آیت الله علیرضا اعرافی آمده است: درگذشت مرحوم 
آقای حاج محمد عرب والد ماجد شهید مایه تاسف شدید شد، آن فقید سعید از 
پیشگامان نهضت و انقلاب اسلامی و از عناصر خدوم نظام اسلامی و فعال در 
عرصه های مدیریتی در سطح كشور و بین الملل و در خدمت به مردم شریف قم 

بود و در ایام سوگواری سالار شهیدان )ع( به دیار ابدی ولقای الهی پیوست.
پیام ادامه یافته است: فقدان آن مرحوم را به جناب آقای مهندس عرب و همسر 
گرامی و فرزندان ارجمند و همه بازماندگان محترم و دوستان وی تسلیت عرض می 
كنم و علو درجات آن شخصیت گرانقدر وحشر با اولیای الهی و شهدای اسلام و 
فرزند شهیدش و شكیبایی و پاداش نیک الهی را برای بازماندگان محترم از خداوند 

مهربان خواستارم. 
 محمدجواد ظریف :

مرحوم عرب ازمدیران برجسته وزارت امورخارجه بود
محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه نیزدر پیامی ضمن تسلیت درگذشت این 
مدیر برجسته وزارت امور خارجه اعلام كرد: درگذشت برادر بزرگوار، همكار عزیز 
و یار قدیمی جناب آقای محمد عرب، كه از مدیران برجسته وزارت امورخارجه و 
از شناخته شده ترین دیپلمات های كشورمان بوده اند، ضایعه بزرگی برای جامعه 

خدمتگزاران ایران اسلامی در عرصه سیاست خارجی است.
در این پیام تصریح شده است: پدر شهیدی كه در تمامی طول خدمت پر بركت 
خود در دستگاه دیپلماسی از هیچ فداكاری دریغ نداشت و همواره با خلوص كامل 
و دلسوزی و همتی بلند، دغدغه پیشرفت و اعتلای ایران اسلامی و پیشبرد مصالح 
كشور در عرصه سیاست خارجی و خصوصا بنیان نهادن ساختارهای متناسب با 

وزارت امور خارجه پس از پیروزی انقلاب اسلامی را داشت.
در پایان این پیام آمده است: از طرف خود و خانواده قدر شناس وزارت امور 
خارجه مصیبت سنگین فقدان آن عزیز را به خانواده محترم ایشان تسلیت عرض 
می نمایم. از خداوند متعال مسئلت دارم كه او را با مولایش حضرت اباعبد الله 
الحسین علیه السلام و فرزند و یاران شهیدش محشور نموده و به بازماندگانش صبر 

و اجر عطاء فرماید.
علی اکبر ولایتی :

حاج محمد عرب همواره منشاء ایجاد تحولات و اقدامات ارزشمند بود
علی اكبر ولایتی نیز در پیامی درگذشت حاج محمد عرب معاون پیشین وزارت 

خارجه و از دیپلمات های با سابقه وزارت خارجه را تسلیت گفت.

متن پیام دكتر ولایتی، مشاور بین الملل مقام معظم رهبری و وزیر خارجه پیشین 
به این شرح است:

بسم الله الرحمن الرحیم
انا لله و انا الیه راجعون

خبر درگذشت جناب آقای حاج محمد عرب كه دارای شخصیتی ارزشمند، 
ارادتمند به اهل بیت )ع(، انقلابی، متواضع، متعهد، متدین، پدر شهید، رنج 
كشیده تبعید با حكم ظالمانه رژیم شاهنشاهی و ایثارگر بودند موجب تاسف و تاثر 

فراوان گردید.
اینجانب سال های طولانی آشنایی و توفیق همراهی مرحوم عرب را داشتم و 
از نزدیک شاهد تلاش های دلسوزانه، مجدانه و مخلصانه ایشان در سمت های 
مختلف بودم كه به عنوان دیپلماتی برجسته از جمله در مسئولیت معاون اسبق 
اداری و مالی وزارت امور خارجه، سفارت عمان، مسئولیت در امارات و ریاست 
شورای اسلامی شهر مقدس قم همواره منشاء ایجاد تحولات و اقدامات ارزشمندی 

بودند كه از آن مرحوم به یادگار باقی مانده است.
مصیبت تاسف انگیز درگذشت جناب آقای حاج محمد عرب را به خانواده محترم 
ایشان ، خانواده بزرگ وزارت امور خارجه ، مردم و علمای اعلام شهر مقدس قم 
تسلیت عرض می كنم و از درگاه خداوند الهی علو درجات، غفران و رحمت الهی 
برای آن مرحوم و صبر و اجر برای بازماندگان و مصیبت دیدگان مسئلت می نمایم.

 دفتر حزب موتلفه اسلامی استان قم :
حاج محمدعرب خود را سرباز کوچک امام خامنه ای می دانست 

دفتر حزب موتلفه اسلامی استان قم نیز با صدور پیامی درگذشت ابوالشهید حاج 
محمدعرب دبیر حزب موتلفه اسلامی در شهر مقدس قم را تسلیت گفت. 

دربخشی از این پیام آمده است: حزب موتلفه اسلامی قم پدری دلسوز و مهربان 
و شهر مقدس قم خادمی ولایی و انقلابی، سخت كوش و مردمی و مسؤولان این 
شهر یاوری صدیق را از دست دادند. صبر مثال زدنی این پدرشهید در كنار پیكر 
مطهر فرزند شهیدش در حرم مطهر حضرت معصومه سلام الله علیها از خاطره ها 
پاک نخواهد شد.  در این پیام اضافه شده است: توصیه همیشگی این مبارز نستوه 
به فرزندانش در حزب مؤتلفه اسلامی پیروی صادقانه از منویات مقام معظم رهبری 
مدظله العالی بود و خود را سرباز كوچک امام خامنه ای می خواند و در حد توان در 
جمع كردن نیروهای انقلاب اسلامی در خیمه ای واحد حتی در دوران بیماریش، 

از هیچ تلاشی فروگذار نكرد.
در پایان این پیام تاكید شده است: حزب موتلفه اسلامی قم در گذشت یاور 
دیرین ولایت حاج محمد عرب رحمه الله را به محضر مبارک مقام معظم رهبری 
مدظله العالی و مراجع عظام تقلید دامت بركاتهم و عموم مردم انقلابی و شهید 
پرور شهر خون قیام قم و به ویژه به مادر شهید و همسر مجاهد ایشان و فرزندان آن 

مرحوم  تسلیت عرض می كند.

حاج محمد عرب درگذشت؛

خداحافظ خادم سخت کوش و با اخلاص نظام 

معاون هماهنگ کننده سپاه استان قم  خبرداد:

برگزاری دومین مرحله از رزمایش کمک های مؤمنانه 
 معاون هماهنگ كننده سپاه استان قم با اشاره به برگزاری دومین مرحله رزمایش كمک های مؤمنانه 

در دهه اول محرم گفت: سومین مرحله رزمایش به زودی برگزار می شود. 
سرهنگ مهدی كبیری پور در گفت وگویی ، برگزاری رزمایش مواسات، همدلی و كمک مؤمنانه در 
استان را مورد توجه قرار داد و اظهار داشت: بسیجیان و جهادگران با پشتیبانی سپاه استان سه مرحله 
رزمایش موفق را انجام دادند و توانستند بسته هایی را با كمک خیرین و مقادیری نیز به صورت متمركز 

تهیه و در بین نیازمندان توزیع كنند.
معاون هماهنگ كننده سپاه علی بن ابیطالب)ع( استان قم با اشاره به برگزاری دوره دوم رزمایش 
گفت: مرحله نخست این رزمایش از ابتدای دهه ولایت و امامت در محلات به صورت غیرمتمركز 
انجام شده است، در این مرحله سهم سپاه قم به صورت متمركز سه هزار بسته معیشتی بوده كه تعداد 

زیادی نیز توسط خود محلات، پایگاه ها و حوزه های بسیج تهیه و به دست نیازمندان رسید.
وی با اشاره به  برگزاری دومین دوره مرحله رزمایش كمک های مؤمنانه در دهه اول محرم ابراز كرد: 
مرحله سوم نیز در دهه آخر ماه صفر برگزار می شود كه به اربعین حضرت امام حسین)ع( و یاران 

باوفایش و شهادت امام رضا)ع( ختم می شود.
كبیری پور با بیان اینكه نقش اصلی و تأثیرگذار در این عرصه را بسیجیان و خیرین ایفا می كنند، 
خاطرنشان كرد: خیرینی كه در محلات گمنام هستند سهم بیشتری در رزمایش مواسات، همدلی و 
كمک مؤمنانه دارند. معاون هماهنگ كننده سپاه علی بن ابیطالب)ع( استان قم در پایان با اشاره به 
اقدامات بسیج سازندگی و ساخت مسكن محرومان گفت:تعمیر و مرمت 500 واحد مسكونی در شهر 
و روستای استان قم برنامه ریزی شده كه انجام شود، بعد از انجام برآوردها نسبت به تهیه مصالح با كمک 

خیرین اقدام خواهیم كرد و در یک بازه زمانی كار مرمت توسط گروه های جهادی انجام خواهد شد.
  

فرماندار قم :

روزانه۳۳0هزارعددماسک در قم تولیدمیشود
فرماندار قم گفت: روزانه 330 هزار عدد ماسک در قم تولید می شود كه با توجه به اینكه نیاز استان 

250 هزار عدد ماسک است، مابقی برای زمستان ذخیره می شود.
مرتضی حیدری با اشاره به اینكه كادر درمانی قم برای اولین بار ویروس كرونا را شناسایی و سپس 
اعلام كردند، گفت: در روزهای اول اعلام شیوع كرونا همه ارگان ها و نهادها برای كنترل بیماری و كمک 

به درمان بیماران وارد عمل شدند.
فرماندار قم افزود: در پیک اول كرونا ما با هم دلی، همكاری و روحیه جهادی همه نهادها از نیروهای 

مسلح تا طلاب حوزه علمیه قم موفق شدیم شیوع این ویروس را كنترل كنیم.
وی با اشاره به اینكه دستورالعمل های بهداشتی هر روز و براساس یافته های جدید تغییر كرده، گفت: 
امروز زدن ماسک، شستن دست ها و رعایت فاصله گذاری از اصول بهداشتی است كه توصیه می شود 

همه برای قطع روند شیوع ویروس رعایت كنند.
حیدری با تاكید بر اینكه در روزهای اول شیوع كرونا در قم ماسک تولید نمی شد، گفت: با همت هم 
نهادها امروز توانایی تولید روزانه ۶00 هزار عدد ماسک در استان قم داریم. وی با اشاره به تولید روزانه 
330 تا 350 هزار عدد ماسک سه لایه در قم، گفت: نیاز استان حدوداً روزانه 250 هزار عدد ماسک در 

روز است كه ما مازاد تولید را برای پیک احتمالی زمستان ذخیره سازی می كنیم.
 

معاون امور جوانان جمعیت هلال احمر استان قم:

بهره مندی42 هزار نفراز خدمات طرح نذر سلامت 
معاون امور جوانان جمعیت هلال احمر استان قم گفت: در طول یازده شب، 42 هزار و 2۹5 نفر از 
عزاداران حسینی از خدمات طرح نذر سلامت جوانان هلال احمر در هیات های بزرگ استان قم بهره 

مند شدند. 
محمد مصباحی در گفت و گو با خبرنگاران اشاره به فعالیت تیم های جوانان هلال احمر اظهار 
داشت: بیش از 220 نفر روز اعضا در طرح نذر سلامت مشاركت كردند. معاون امور جوانان جمعیت 
هلال احمر استان قم افزود: در طول یازده شب، 42 هزار و 2۹5 نفر در طرح نذر سلامت در قالب 
تب سنجی در قم شركت كردند. وی تصریح كرد: 44 تیم از اعضا در این یازده شب حضور داشتند كه 
متشكل از 22 تیم برادران كانون دانشجویی و ۹ تیم كانون دانشجویی خواهران و ۹ تیم از خواهران 
كانون جوانان خواهران و 2 تیم برادران دانش آموزی و 2 تیم برادران كانون جوانان شامل 3 نفر آقا و 2 
نفر خانم بودند. مصباحی بیان كرد: در این راستا مهمترین اقدامات انجام شده، تب سنجی، ارائه نكات 
بهداشتی، توزیع ماسک و 200 بطری ضدعفونی كننده بوده است. وی تصریح كرد: هیات هایی كه 
اعضای معاونت امور جوانان هلال احمر استان قم در آن خدمت رسانی كردد نیز شامل، هیات های 
خادم الرضا ورزشگاه حیدریان، فاطمیون مسجد جمكران، رزمندگان گلزار شهدا، باغ پنبه و حرم مطهر 
حضرت معصومه سلام الله می باشد. معاون امور جوانان جمعیت هلال احمر استان قم عنوان كرد: در 

اجرای طرح ملی نذر سلامت، 7 هزار ماسک در طول نیز 13 روز توزیع شده است.

مدیر پیشگیری از وقوع جرم دادگستری قم  
گفت:طرح سند تعهد به بیع با هدف كاهش 
املاک،به  اجاره  و  خرید،فروش  در  تخلفات 

صورت آزمایشی در قم اجرا می شود. 
سعید كاویانی در جلسه هماهنگی دستگاه 
شهرداری.  اسناد.  )ثبت  طرح  مجری  های 
اوقاف. دفاتر اسناد رسمی. اتاق اصناف قم،  
بنگاه های  فعالیت  ساماندهی  ضرورت  بر 
قانونی  وظایف  قالب  در  استان  در  معاملاتی 
انها )دلالی و هدایت متعاملین به دفاتر اسناد 
و  املاک  گفت:حوزه  و  كرد  تاكید  رسمی( 
مستغلات از مشاغل سود اور به حساب می اید 
كه سرمایه فراوانی در ان رد بدل می شود،بنابر 
این گستره این حوزه و تنوع ان زمینه مناسبی 
وكلاهبرداران  اقتصادی  اخلاقی  بد  برای  را 

فراهم نموده است.
مدیرپیشگیری از وقوع جرم دادگستری قم 
افزود: اجرای این طرح، ساماندهی وضعیت 

بنگاه های معاملاتی  و همچنین كاهش پرونده 
های مرتبط باان در محاكم قضایی می شود.

وی با بیان اینكه  بر اساس قوانین حوزه ثبت، 
املاک،  فروش  و  خرید  قرارداد های  تنظیم 
وجاهت  فاقد  رسمی  اسناد  دفاتر  از  خارج 
قانونی است و همین مشكل زمینه ساز بروز 
دستگاه  در  بعدی  دعاوی  طرح  و  اختلافات 
این  اجرای  با  كرد:  تصریح  می شود.  قضایی 
معاملات  بنگاه های  كمیسیون   حق  طرح 
ملكی از سوی طرفین قرارداد پرداخت نخواهد 
معاملاتی  بنگاه های  واسطه گری  حق  و  شد 
انعقاد  و  لازم  استعلام های  اخذ  از  پس  صرفا 
قطعی قرارداد، در دفاتر اسناد رسمی وصول و 

به حساب  انها پرداخت می شود.
اجرای  اول  مرحله  در  كرد  تصریح  كاویانی 
 5 و  املاک  مشاور  ٢٠دفتر  فعالیت  از  طرح 
دفترخانه اسناد رسمی در اجرای این طرح، 
خبر داد و افزود: در این مرحله، دفاتر مشاور 

املاک پس از توافق طرفین، به جای تنظیم 
قرارداد، طرفین را طی نامه ای به 5 دفترخانه 
تا  می كنند  معرفی  شده،  تعیین  اسناد  ثبت 
دفانر ضمن تنظیم سند »سند تعهد به بیع یا... 

« را پس از اخذ استعلام های لازم امضا كنند.
ظرفیت  به  توجه  با  داشت:  بیان  كاویانی 
جمله  از  طرح  این  در  همكار  های  دستگاه 
املاک،  اتحادیه  و  اصناف  اتاق  شهرداری، 
اسناد  های  دفترخانه  و  اسناد  ثبت  اوقاف، 
رسمی، ضمن ساماندهی بنگاه های املاک 
با  متخلف  های  واحد  فعالیت  از  وجلوگیری 
بازرسی های فوق العاده ، می توان به اهداف 
از كاهش ریسک  عالیه این طرح كه عبارتند 
معاملات اقتصادی در حوزه املاک، جلوگیری 
در  كلاهبرداری  پولشویی،  مالیاتی،  فرار  از 
حوزه بانكی، زمین خواری، فروش ملک غیر، 
از فروش یک ملک به چندین نفر  پیشگیری 

و... رسید.

مدیر پیشگیری از وقوع جرم دادگستری قم  :

طرح سند تعهد به بیع در قم اجرایی می شود

پس از توقف تولید پراید، خبر رسیده رونمایی از محصول جدید 
سایپا که ترکیبی از بدنه تویوتا با موتور پراید است، انجام می شود


